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El 2022 engega amb ganes de tornar a la rutina
d’abans de la pandèmia i amb l’expectativa de
deixar enrere uns anys de patiment social,
retrobar-nos i fer xarxa. 

El calendari del 2022 l’arranquem amb una fita
important per a la Favb i les seves associacions:
la celebració dels 50 anys de lluita veïnal.

El moviment veïnal és fruit del treball incansable
i entregat de milers de persones que dia darrere
dia hem construït un associacionisme capaç
d’esculpir amb força el caràcter dels nostres
barris i del conjunt de la ciutat. 

No necessitem ser èpics, però quan fem una
mirada enrere sempre ens sorprèn la quantitat
de fites aconseguides (Història de la Favb).

Cal celebrar-ho! I cal que, amb la perspectiva del
passat, continuem dient a plena veu que el futur
d’una ciutat més justa i viva només és possible
amb la participació activa de la seva gent.

El 2022 és un any de reflexió interna i externa,
conscients que el món canvia els seus cicles, que
estem en plena crisis ecosocial i d’emergència
climàtica, i que la Federació i les seves
associacions veïnals tenen una necessitat latent
de renovació.

En uns moments històrics en què la nostra
societat tendeix a la desmembració social, cal fer
valdre el que s’ha aconseguit amb l’acció
col·lectiva en el passat, que ens condueix a un
aprenentatge per a les noves generacions de
vital importància.

El El 2022 ha sigut un any per fer una reflexió sobre la necessitat
de vertebrar el futur de l’entorn d’on vivim en base al

protagonisme i apropiació del veïnat.

#Introducció
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https://www.favb.cat/hist%C3%B2ria-de-la-favb


#50Assemblea

04

La Federació d’Associacions Veïnals de Barcelona (Favb) ha celebrat aquest any mig segle de vida. Per
aquest motiu, la 50a assemblea anual ordinària de l’entitat ha tingut una rellevància especial. El seu
lema ha estat el mateix que s’ha utilitzat tot l’any en les celebracions del 50è aniversari: “Cooperació,
participació i lluita”.

L’assemblea s’ha realitzat el dissabte 30 d’abril a l’INS Milà i Fontanals, a la plaça de Josep Maria Folch
i Torres. La remissió de la pandèmia ha permès que se celebrés amb normalitat, al llarg del matí i la
tarda. L’associació amfitriona ha sigut la Xarxa Veïnal del Raval i l’acte ha comptat amb la presència
de l’alcaldessa Ada Colau i altres representants de les Administracions. Com en anys anteriors, la
plataforma Participa-Favb ha estat una eina que ha permés preparar i celebrar l’assemblea.

 L’aprovació del Manifest/decàleg del moviment veïnal de Barcelona, coincidint amb el 50è
aniversari de la Favb, ha sigut un dels moments més significatius de l’assemblea i s’ha produït
després que es debatessin a la tarda 10 punts primordials per al moviment veïnal:

L’assemblea ha sigut molt emotiva i hi ha hagut temps de gaudir de les relacions veïnals durant les
pauses i els moments de posada en comú. Després dels anys de restriccions per la pandèmia,
tothom trobava a faltar un dia sencer de confluències i complicitats veïnals. L’acte ha finalitzat amb
un brindis i una foto col·lectiva per recordar la 50a assemblea de la Favb i la llarga vida de l’entitat.

FAVB_MEMÒRIA 2022
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50 ANYS FAVB, 50 ANYS DE LLUITA VEÏNAL

Estem de celebració. De treball, de persistència, de lluita, de convivència, de pensar en la nostra ciutat
i el benestar del veïnat. La creació de la Favb fa cinquanta anys culminava una feina que s’havia
començat a molts barris. En lluita contra l’urbanisme franquista i la manca de serveis públics, de
llibertats, de democràcia.

La creació de la Favb va representar un salt qualitatiu del moviment veïnal barceloní; li va permetre
jugar un paper cabdal en la lluita per posar fi al règim feixista i en posar reivindicacions essencials en
el cor dels programes polítics del període posterior. La Barcelona dels ajuntaments democràtics va
tenir en els programes reivindicatius de cada barri, i de la pròpia Favb, un full de ruta que no sempre
ha estat escoltat.

Després de les intenses mobilitzacions de la transició es va produir un reflux en la participació, per
cansament i desencís, i també per l’acció dels poders polítics, poc amic de tenir competidors. I malgrat
tot, el moviment veïnal ha seguit actiu a la majoria de barris, mantenint reivindicacions, afavorint la
participació, potenciant la cultura i la convivència. Ha protagonitzat grans i petites lluites, totes
necessàries. I ha sabut desenvolupar iniciatives amb moltes entitats i moviments, teixint una
important força social. Barcelona seria diferent sense aquest gran treball, protagonitzat per moltes
dones i homes que han incorporat el seu treball voluntari, al servei dels seus barris, en la seva
trajectòria vital.

Avui vivim un món molt diferent del que va engendrar el moviment veïnal. Amb vells objectius assolits
i molts problemes nous per davant: habitatge, serveis públics, desigualtats, crisi ecològica... Un
moviment social de mirada llarga i implantat a tots el barris és més necessari que mai. Un moviment
que ha de treballar al barri i a fora. Amb implantació local i treball coordinat a nivell de ciutat. Un
moviment que es plantegi com organitzar-se millor, com treballar amb les diferents iniciatives de
resposta als nous problemes. Com mantenir barris organitzats i lluitar per les reivindicacions generals.

Perquè avui no només celebrem un passat, sinó que posem les bases perquè d’aquí a cinquanta anys
Barcelona torni a celebrar un altre gran aniversari en una ciutat més justa i acollidora que l’actual.

Editorial publicat a l’edició especial Carrer, 50 anys Favb 
https://www.favb.cat/articlescarrer/50-anys-de-la-favb

#50anysFavb
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El veïnat i l'associacionisme han tingut un paper
cabdal en la construcció de la ciutat al llarg del
darrer mig segle i Barcelona seria una altra
sense l'empenta del moviment veïnal, les seves
lluites i les seves conquestes. 

En aquest sentit, la programació del
cinquantenari ha volgut posar al centre les
associacions veïnals que han protagonitzat
aquest recorregut cinquantenari, però, lluny de
limitar-se a fer un cop d'ull nostàlgic al passat,
ha posat el focus en el futur, amb l’objectiu de
sumar per continuar lluitant per una ciutat
digna.

Ha estat una celebració oberta a tots els
moviments socials, en sintonia amb les bases
fundacionals de la federació veïnal.
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Creada el 1972, la Federació d'Associacions
Veïnals de Barcelona (Favb) continua treballant,
al costat de més de 100 entitats, per una ciutat
inclusiva. L'any en què se celebra el 50è
aniversari ha servit per celebrar aquesta
resistència i persistència en el temps, però
també s'ha fet un balanç per encarar els nous
reptes de futur i enfortir les seves relacions amb
altres generacions i nous moviments socials.

 
En aquest marc i amb l'eslògan Cooperació,
Participació i Lluita la Favb durant l'any de
2022 ha programat una sèrie d'activitats als
barris de Barcelona: jornada de debats, diàlegs,
exposició, itineraris, representacions
escèniques, etc.

#50anysFavb



Jornades de debat El futur de Barcelona amb perspectiva veïnal
Especial 50 anys de la revista Carrer 
Acte central Ocupem el Saló de Cent 

Exposició Salvem la ciutat per a la Democràcia
Diàlegs amb referents del moviment veïnal

Obra teatral En Bangkok también hay ratas 
Itineraris Barris fets a cops de reivindicació veïnal

Difusió i comunicació
Futur: què ens ha quedat? 
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Creada el 25 d'octubre del 2021, la Comissió preparatòria dels cinquanta anys de la Favb està
formada per una vintena de persones, entre les quals hi ha expresidents i expresidentes de la
federació veïnal -Carles Prieto, Roser Argemí, Lluís Rabell i Jordi Bonet-; activistes històrics i
professionals vinculats al moviment veïnal -Jordi Borja, Andrés Naya, Pep Martí, Mercè Tatjer i Horacio
Capel-; la presidenta de la Favb, Ana Menéndez, i altres membres de la junta actual, així com
membres de diverses associacions veïnals.

En les tres primeres reunions es va concretar una primera proposta de programa amb algunes
activitats molt definides i en procés de formalització, i altres que seran construïdes col·lectivament
amb les associacions veïnals al llarg del 2022.  

Tot seguit es presenta la programació #50anysFavb i la seva realització enguany.

#50anysFavb 
COMISSIÓ PREPARATÒRIA 
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Les activitats relacionades amb els 50 anys de la Favb serveixen per fer un camí continuat cap al futur
de la federació i de totes les associacions veïnals i persones que en formen part. A més, aquesta
reflexió de futur compta amb activistes d'altres moviments socials i persones de diferents
generacions.  En aquest sentit, s’han realitzat cinc taules de debat i diàleg per pensar entre totes El
futur de Barcelona amb perspectiva veïnal. 

Els debats es van realitzar durant els dies 27 i 28 de maig 2022 al Centre Cívic la Sedeta, un lloc elegit
per la seva importància en el teixit veïnal de la ciutat, sobretot a Gràcia, on el moviment veïnal es va
implicar a fons per convertir-lo en equipament i alhora conservar i transmetre la memòria col·lectiva
relacionada amb el teixit industrial de Barcelona.

La jornada de debats ha estat registrada per l’equip de La Veïnal en un format de reportatge amb la
intenció de fer una difusió després de l’esdeveniment amb un aire fresc i pensat per a les xarxes
socials i webs. L'assistència durant aquest esdeveniment va ser de 80 persones en el total.

#50anysFavb
 FUTUR DE BARCELONA AMB PERSPECTIVA VEÏNAL

27/5

Reptes ecològics i de sostenibilitat de la Ciutat 
Leonardo Bejarano - ambientòleg i activista veïnal 
Maria Garcia – portaveu d’Ecologistes en Acció
Albert Recio (FAVB)

Habitatge i desigualtats a la ciutat
Marc Marti - cap d'àrea governança i polítiques
públiques, Institut d'Estudis Regionals i
Metropolitans
Lucia Delgado - membre de La_PAH i tècnica
d’habitatge al Observatori DESC
Pere Mariné (FAVB)

28/5

Model productiu, turismes i economia
col·laborativa
Ernest Cañada - investigador en turisme des de
perspectives crítiques i membre d'Alba Sud
Mariela Iglesias - sociòloga urbana, assessora
tècnica de la Coordinadora Baix Besòs i membre
Territoris Oblidats
Jordi Bonet (FAVB)

28/5

Participació i acció veïnal
Laia Forné – sociòloga urbana i membre de La
Hidra cooperativa
Berta Cendrós – tècnica de participació a
l’Ajuntament de Sant Feliu del Llobregat
Ana Menéndez (FAVB)

Cures i situacions de vulnerabilitat
Manuela Fernández Bocco - jurista i activista de
Sindillar (Sindicat independent de les
treballadores de la llar i les cures).
Patricia Celi Medina - Antropòloga i investigadora
predoctoral de la Càtedra Unesco, Dones
Desenvolupament i Cultures de la Universitat de
Vic-Universitat Central de Catalunya
Marta Carrera (FAVB)

https://participa.favb.cat/conferences/Debats50Favb?locale=ca
https://participa.favb.cat/conferences/Debats50Favb?locale=ca
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#50anysFavb
 FUTUR DE BARCELONA AMB PERSPECTIVA VEÏNAL

https://participa.favb.cat/conferences/Debats50Favb?locale=ca
https://participa.favb.cat/conferences/Debats50Favb?locale=ca
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#50anysFavb

El moviment veïnal va ocupar al 7 de juliol el Saló de Cent de l'Ajuntament per commemorar els
50 anys de la Federació d'Associacions Veïnals de Barcelona, la Favb. Els veïns i veïnes de tota la
ciutat es van reunir en aquesta sala emblemàtica per recordar les lluites històriques que han servit
per millorar la qualitat de vida als barris.

Un acte coral i amb la participació de les associacions per presentar públicament el decàleg del
moviment veïnal, aprovat en la darrera assemblea general de la Favb, celebrada al mes d'abril del
2022.

La lectura del Decàleg del moviment veïnal de Barcelona va ser un moment carregat de simbolisme ja
que membres d'una desena d'entitats veïnals es van encarregar de llegir el text, punt per punt. Carles
Prieto, expresident de la Favb, va llegir la introducció, mentre que l'addenda va anar a càrrec de la
historiadora i geògrafa Mercè Tatjer.

Després de sentir-se el crit de “Visca la Favb!”, les/els activistes van llançar a l'aire centenars
d'octavetes que contenien els diferents punts del decàleg.

Les associacions veïnals també van confeccionar una cinquantena de pancartes amb reivindicacions
actuals que, al final de l'acte, van ser dipositades als seients dels regidors.

Pel que fa als parlaments institucionals, l'alcaldessa de Barcelona, Ada Colau, va donar la benvinguda
al moviment veïnal tot remarcant que aquesta institució "només té sentit si escolta els veïns i les
veïnes". Per la seva banda, la presidenta de la Favb, Ana Menéndez, va agrair el suport de les entitats
veïnals en la celebració dels 50 anys de la Federació i va animar els ciutadans i ciutadanes que encara
no formen part de cap entitat perquè s'associïn: "En poc temps us fareu més savis, més lliures i
més feliços".

Altres moments significatius van ser la representació d'un fragment de l'obra de teatre de la
companyia La Voz Ahogada En Bangkok también hay ratas i l'actuació de la Coral Smiling del Raval,
formada per nens i nenes d'aquest barri.

Al final de l’esdeveniment es va repartir una postal commemorativa de l’aniversari que consisteix en
una il·lustració de l’esdeveniment realitzada pels dibuixants Azagra-Revolta, col·laboradors de la Favb i
de Carrer, amb el seu especial sentit d’humor crític i reivindicatiu que mai ha faltat a les gràfiques del
moviment veïnal: l’humor barrejat amb les lluites i conquestes.

L’esdeveniment va comptar amb la representació de 108 persones de 45 associacions veïnals, 21
persones convidades per la Favb i 22 persones més d’entitats amigues, a part dels representants
institucionals.

OCUPEM EL SALÓ DE CENT
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#50anysFavb
OCUPEM EL SALÓ DE CENT
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#50anysFavb

Número especial de la revista Carrer 50 aniversari - 
mitjà de comunicació veïnal per excel·lència, amb vocació crítica i independent

Carrer, la revista que publica des del 1991 la Favb, va editar un número especial de 40 pàgines
amb motiu dels 50 anys. Inclou un dossier sobre el naixement de la Federació, posant el focus
en els actors de l'època: associacions de cabezas de familia, comissions de barri, bombillaires,
primeres associacions veïnals, centres socials, parròquies... Els textos els firmen historiadors i
periodistes experts en aquella època, i també activistes que ho van viure tot en primera
persona: Marc Andreu, Jaume Fabre, Maria Favà, Juanjo Caballero, Andrés Naya, Carles Prieto…

Amb aquest número especial s’ha estrenat un nou disseny que refresca i s’ha modernitzat
l'aspecte de la publicació.

https://www.favb.cat/carrer/el-naixement-de-la-favb-fets-i-protagonistes

ESPECIAL DE LA REVISTA CARRER

https://www.favb.cat/carrer/el-naixement-de-la-favb-fets-i-protagonistes


Vida i arxiu de la Federació d’Associacions veïnals de Barcelona 1972 -2022 
Coordinació: Arxiu històric Ca l’Ardiaca

L’any 2021 la Favb va arribar a un acord amb l'Ajuntament de Barcelona perquè l'Arxiu Històric
de la Ciutat es fes càrrec de l'arxiu històric de la Favb i el posés a disposició de la ciutadania. Per
fer visible la importància d'aquest llegat es va realitzar una exposició a Ca l'Ardiaca.

El comissariat ha estat Marc Andreu, historiador i periodista especialitzat en el moviment veïnal,
que ha preparat una selecció de cinquanta documents que permeten explicar els principals
episodis dels cinquanta anys de resistència i persistència de la Favb a la ciutat. Una exposició
que ha visibilitzat el fons documental de la Favb, cedit a l'Arxiu Històric de la ciutat de Barcelona
per a la seva preservació l'any 2021. 

La inauguració va ser al 6 d'octubre i marca l'inici de dos mesos d'obertura de la proposta
expositiva a Ca l'Ardiaca. Durant aquesta va comptar amb la presència de Jordi Rabassa, regidor
de Ciutat Vella i de Memòria Democràtica de l'Ajuntament de Barcelona, que en el seu
parlament va subratllar la importància de l'accés per part de la ciutadania a la consulta o l'estudi
dels documents generats per les associacions veïnals durant els passats 50 anys i els propers.

A més, l'edició del catàleg de l'exposició va ser una selecció dels documents exposats amb notes
a peu del curador, editades i maquetades tal com si es tractés de la revista Carrer. El catàleg no
només estava disponible a la mostra, sinó que es va fer arribar a totes les associacions veïnals
de Barcelona amb la revista Carrer 161.

L'últim dia de l'exposició es va fer una visita guiada a càrrec de Marc Andreu, organitzada per
l'Arxiu Històric, on hi van participar unes 8 persones.
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#50anysFavb
SALVEM LA CIUTAT PER LA DEMOCRÀCIA
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#50anysFavb

Al novembre del 2021 va tenir lloc a la Biblioteca El Carmel-Juan Marsé el diàleg entre la històrica
activista veïnal Custodia Moreno i el company Josep Ricou. Va ser l'avantsala d'una sèrie de tres
diàlegs amb gent significativa del moviment veïnal, organitzats en coordinació amb les entitats veïnals
amb la idea d’enriquir l'intercanvi generacional durant la vetllada. Per tant, es va fer l’esforç que la
persona que compartís l’espai amb la referent històric fos una veïna i veí d’una generació més jove.  

Diàleg al Barri de la Prosperitat 
Casal de Barri de la Prosperitat, 
28 de juny del 2022

Al diàleg organitzat al barri de la Prosperitat la seva
associació veïnal convida Andrés Naya, activista
històric de Nou Barris i exdirector de la revista Carrer, a
parlar amb Marc Andreu, historiador del moviment
veïnal barceloní. 

Amb una assistència de més d'un centenar de persones,
es fa un relat de les diferents reivindicacions de la lluita
dels veïns i veïnes del barri, i de les respostes de les
diferents administracions fins arribar a l'actualitat i als
nous reptes que afronta l'associacionisme i en concret
el vinculat a la vida als barris. L'assistència va ser de 123
persones.

Diàleg al Barri de Sants
Centre Social de Sants, 
2 novembre 2022

Aquest diàleg compta amb Joan Maria Domingo,
expresident del Centre social de Sants i figura clau per
les reivindicacions i lluites d’aquest barri com Can Batlló
i Can Vies. Domingo comparteix l’experiència viscuda i
els nous reptes de l’activisme veïnal com el relleu
generacional amb Maria Riba, veïna del barri molt
activa en el moviment veïnal, mare i membre de l’AFA.
Durant el diàleg i posterior debat amb les persones
assistents es va parlar sobre les dificultats dels canvis
necessaris en les associacions per incloure noves
generacions, augmentar la presència activa de les
dones i millorar les xarxes de comunicació tant internes
com externes. L’assistència és de 25 persones.

DIÀLEGS AMB REFERENTS DEL MOVIMENT VEÏNAL
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#50anysFavb
DIÀLEGS AMB REFERENTS DEL MOVIMENT VEÏNAL

Diàleg al barri de la Trinitat Vella
Centre cívic de Trinitat Vella, 
1 desembre 2022

I per tancar el cicle, es convida Montserrat
Llopart, reconeguda activista veïnal i pionera
en la lluita per una escola digna a la Trinitat
Vella, que dialoga amb Alba Lozano, educadora
de l'esplai i veïna del barri. Les dues dones, des
de les seves vivències entrecreuades, centren el
diàleg entona la importància de les dones en el
moviment veïnal.

L'activitat oberta al veïnat va comptar amb la
veu de les joves del barri, que van exposar que
moltes persones com elles tenen inquietuds i
s'aprecien el barri, però els costa trobar espais
de confluència i veïnes amb actitud oberta a
escoltar altres propostes, i agraeixen que
s’organitzés aquest espai de diàleg perquè fa
falta al barri.  L'assistència és de 28 persones.
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#50anysFavb

OBRA TEATRAL EN BANGKOK TAMBIÉN HAY RATAS

La comissió dels 50 anys de la Favb no volia deixar de fer valdre les conquestes de les dones i la
importància de la seva presència al moviment veïnal de Barcelona, incansables lluitadores que moltes
cops es quedaven a l’ombra del protagonisme androcèntric, que també existeix al moviment veïnal,
així com a la resta de moviments socials d’anys enrere, i no tan enrere.  

Per tant, es va proposar la realització d'una acció específica que contribuís a la visibilització de les
lluites veïnals protagonitzades per les dones durant la dictadura franquista i la transició democràtica
de Barcelona: dues escenificacions de l'obra teatral En Bangkok también hay rates de la companyia de
teatre La Voz Ahogada. Elecció prou encertada, ja que parla del paper de les dones al moviment veïnal
als anys 60 i 70 a Barcelona.

En Bangkok también hay ratas és la resposta que va donar el llavors l’alcalde franquista Joaquín Viola
a la Comissió d'Urbanisme de l'Associació de Veïns de la Verneda a Sant Martí quan va queixar-se de
la brutícia i la insalubritat al barri. Així ho va explicar l'Estrella, una de les dones que va donar el seu
testimoni. En aquest sentit, l'obra és la història de totes aquelles veïnes que en una època de
dictadura, on a la situació de falta de drets i llibertats del franquisme s'hi havia d'afegir
l’estigmatització pel sol fet de ser dona. 

EN BANGKOK TAMBIÉN HAY RATAS

RELAT DE LES ESCENIFICACIONS

A l’obra En Bangkok también hay ratas les protagonistes
compten les seves històries basades en els testimonis de
dones dels barris obrers dels districtes de Sant Martí i
Nou Barris. Tanmateix, és també la història de totes
aquelles dones que van viure als barris obrers de
Barcelona i la seva àrea metropolitana, i també de
qualsevol altre municipi en què les dones van ser
repressaliades per lluitar per una vida digna.

L’elecció dels barris de la Prosperitat i del Poblenou per a
la realització dels actes no ha estat aleatòria. A més de
retre un homenatge a les dones dels districtes on les
seves històries estan reflectides a l’obra, les associacions
veïnals d’aquests barris, com la Favb, també han celebrat
els seus 50 anys de la seva fundació.

Van ser dos esdeveniments carregats d’emoció i
complicitat per part de les veïnes i de les entitats
implicades
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BARRI DEL POBLENOU (SANT MARTÍ)

La primera posada en escena s’ha fet al Teatre l’Aliança del Poblenou, el 10 de novembre del 2022, i
ha comptat amb el suport econòmic de Comissions Obreres. El sindicat català ha volgut així retre un
homenatge a les dones lluitadores dels barris i fer aquesta aportació especial a la Favb i les seves
associacions veïnals, ja que les dues entitats van estar sovint compartint espais i reivindicacions.

L'equip tècnic de la Favb s'ha encarregat de coordinar l'organització de l’esdeveniment: l'espai del
teatre, la companyia La Voz Ahogada i les seves necessitats tècniques, les inscripcions en línia, el
disseny dels cartells, la difusió als mitjans de comunicació, pàgines web i xarxes socials, i també ha
donat suport a l'equip de sala del teatre.

Abans de l'actuació s'ha realitzat un parlament molt emotiu amb l'Estrella, veïna i sòcia de l'AV
Poblenou, que ha estat una de les dones entrevistades per la companyia, i també apareix als
moments audiovisuals de l'obra. Unes paraules acompanyades per les afirmacions i somriures de les
espectadores que se sentien molt identificades.

També, en el parlament inicial, s’ha comptat amb la intervenció de Joan Maria Soler, ex-coordinador
de projectes de la Favb, que, a més d'haver format part de l'equip de la federació durant set anys, des
de molts anys és activista veïnal i membre de l'associació veïnal del Poblenou.

I per tancar, les últimes paraules de Javier Pacheco, secretari general de Comissions Obreres, han
proporcionat un recorregut de les lluites i conquestes compartides amb la Favb. 

L’esdeveniment a Poblenou ha tingut un públic de 450 persones, no només del barri del Poblenou,
sinó de tota Barcelona, atrets per la bona difusió que s’ha fet i per gaudir d’una obra en un espai tan
significatiu com aquest teatre del Poblenou. A més, va venir professorat i l'alumnat dels centres
educatius on la companyia de teatre La Voz Ahogada havia fet tallers de memòria històrica de les
dones en el marc de l’obra: IES Trinitat Nova (18 persones), CFA Gòtic (42 persones), CFA Rius i Taulet
(35 persones) i CFA Montserrat Roig (30 persones).

EN BANGKOK TAMBIÉN HAY RATAS
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BARRI DE LA PROSPERITAT (NOU BARRIS)

A la Prosperitat, la coordinació de l'escenificació ha estat totalment a càrrec de la Favb, però cal
ressaltar que aquesta ha tingut una connotació molt especial, ja que ha comptat amb la
participació activa de la Vocalia de dones de l'Associació veïnal de la Prosperitat. A més, En
Bangkok también hay ratas s'ha realitzat al Casal de barri de la Prosperitat, lloc de molt de
significat per a les veïnes i veïns perquè ha estat una important conquesta veïnal i de gestió
ciutadana.

La capacitat de la sala d'actes del casal era de 120 persones i es va omplir abans de fer la difusió
general als mitjans de comunicació de la Favb i de la resta d'entitats implicades. Les ganes
d'anar al teatre del veïnat i la gestió de la vocalia de dones al barri van fer que la convocatòria
fos un èxit. En aquest cas el desenvolupament de l’acte ha estat diferent: els parlaments inicials
van ser breus i es va reservar per al final de l'obra temps per al debat- tertúlia entre el públic
present i la companyia de teatre.

La Mari, la Maruja i la Paqui, veïnes del barri, van parlar de la tasca educativa que amb la
companyia han fet a algunes escoles i de la importància de transmetre les memòries vives de la
gent del barri posant l'accent en les dones. La participació en aquest espai ha portat a reflexions
importants, amb concordances i discrepàncies que portaven a reflexions valuoses respecte als
moviments veïnals i, especialment, al paper de les dones, tot el que va guanyar el barri gràcies a
les lluites de les àvies, mares, tietes, amigues, etc., peces molt importants per a la democràcia i
la memòria popular.

Les actrius també van parlar de com són acollides als barris que apareixen a l'obra i com sovint
el públic té coneixement d'alguna reivindicació o fins i tot havia participat en algun
esdeveniment i se sent reconegut, realçant la seva acció que d'alguna manera no sentia tan
rellevant en veure-la representada.

A més, cal ressaltar la participació i iniciativa de l'alumnat de l'Institut-Escola Trinitat Nova des de
la seva ràdio comunitària Ràdio Trinisound de l'Espai comunitari 3 Ulls, que han entrevistat les
veïnes i la companyia. Aquestes nenes i nens encuriosits han fet un programa que es pot sentir
a través del seu canal youtube: En Bangkok también hay ratas - Teatre al Casal de la Prosperitat. 

En definitiva, l’obra va ser valorada molt positivament per totes les persones que van tenir
l’oportunitat de ser-hi com a públic i també per a les associacions veïnals que van compartir
l’organització de les sessions als barris. A més, existeixen demandes per portar l’obra a altres
barris, perquè al marge de les lluites concretes, la mobilització veïnal que reflecteixen són motiu
d’orgull per a tots i formen part de la memòria democràtica de Barcelona.

EN BANGKOK TAMBIÉN HAY RATAS
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SENSE LES DONES

NO HI HA BARRIS
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BARRIS FETS A COPS DE REIVINDICACIÓ VEÏNAL

Barcelona està plena de places, zones verdes, parcs i equipaments guanyats a l'especulació
gràcies a la lluita de veïns i veïnes anònimes. En aquest sentit, la proposta dels itineraris s’ha
treballat amb les associacions veïnals dels districtes, posant al centre les seves veus i vivències
durant les lluites assenyalades. Els recorreguts realitzats en el marc d'aquesta activitat dels
50 anys han reivindicat un exercici de memòria democràtica que ha permès fer valdre les
reivindicacions i conquestes de cada barri. 

S’ha tractat de recórrer els barris dels tres districtes per visualitzar els espais guanyats des de
l'autobús de manera que la ruta ha estat contínua, amb una parada a un lloc emblemàtic de
conquesta veïnal per conèixer la seva història i situació present, i també per gaudir d'un descans
a la meitat del trajecte.

Els relats veïnals dels barris segueixen sense pausa des del moment de trobada en el punt
inicial, durant el recorregut a l'interior del vehicle de TMB, als espais de parades i descans i al
final amb el tancament de l'itinerari.

A més, els itineraris han estat plantejats per ser accessibles a qualsevol persona, sense barreres
físiques i funcionals. Per tant, la col·laboració amb Transports Metropolitans de Barcelona (TMB)
que ha facilitat un vehicle regular de línia perquè faci el servei especial ha estat clau per garantir
l'accessibilitat i poder recórrer tot un districte en un matí.

El desenvolupament del projecte ha tingut una fase inicial per tal d’identificar un llistat proposta
per iniciar el procés de creació conjunta amb les AV de cinc districtes. A partir d’aquest moment
es convoquen múltiples reunions tant en línia com presencials per tal de consensuar els espais
guanyats i dissenyar l’operativa que més s’ajusti al districte i els recursos de les associacions. 

Finalment, per disponibilitat, s’han realitzat tres itineraris als districtes d’Horta-Guinardó (3
de desembre) i Sant Andreu i Eixample (17 de desembre).

En paral·lel s’ha treballat l’operativa amb TMB, que comunica els requeriments de seguretat com
la pujada i baixada de passatge en parades oficials de la ciutat. S’ha presentat una proposta de
circuit 15 dies abans de la data de l’activitat i la validació definitiva per part de la central
d’operacions cinc dies abans d’aquesta. En un estadi més avançat del procés i amb dates de
realització de l’activitat per part de les associacions s’ha tancat definitivament el recorregut.
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Es consoliden tres itineraris i dues operatives diferents. Totes elles, però, comparteixen la trobada
inicial amb explicació d’un barri i el final del recorregut i l’explicació del barri, de nou a peu de carrer
per alliberar el vehicle.

Una de les versions de recorregut aplicat a l’Itinerari celebrat tant a Horta-Guinardó com a Sant
Andreu, tracta de recórrer en la mesura del possible el territori en l’ordre òptim que permet visualitzar
els espais guanyats des de l’autobús de manera que la ruta és continua amb una única parada de
descans a la meitat del trajecte. Les explicacions del barris s’han fet, doncs, a l’interior del vehicle de
TMB.

D’altra banda, s'ha ideat una fórmula per districtes amb menor número de barris com és el cas de
l’Eixample, on es determina fer una parada amb visita a cada un d’aquests de manera que la ruta del
vehicle s’optimitza amb el focus en connectar les diferents parades.

Itinerari Horta-Guinardó - 3 de desembre 2022

Ruta pels barris del districte en l’ordre següent: Baix
Guinardó, Guinardó, Font d’En Fargues, Carmel,
Teixonera, La Vall d’Hebron, Sant Genís dels Agudells i
Horta. Les associacions de veïns dels barris visitats
han explicat les lluites tal com es va passant pels
espais i s’ha generat una conversa no només sobre
com van treballar plegats sinó de la necessitat en
present de lluites recents com la de la Teixonera. Cal
destacar la disposició del Casal de la Font d’en Fargas,
que acull el passatge a les seves instal·lacions a la
parada de descans. L'assistència és de 6 associacions
veïnals i 52 persones participants.

Ruta completa:

 https://favb.cat/itineraris/itinerari/horta-guinardo/

BARRIS FETS A COPS DE REIVINDICACIÓ VEÏNAL

https://favb.cat/itineraris/itinerari/horta-guinardo/
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Itinerari Sant Andreu 17 de desembre 2022

La ruta ha passat pels barris del districte en
l’ordre següent: Trinitat Vella, Baró de Viver, El
Bon Pastor, Sant Andreu, Congrés i la Sagrera.
Cal destacar la feina de treball de memòria del
barri de la Trinitat i la disposició de la
dinamitzadora de l’Ateneu L’harmonia de Sant
Andreu, que ha rebut el passatge en la parada
central, així com l’equip de la Torre de la
Sagrera, que s’ha adaptat a l’horari d’obertura
de l’equipament per permetre la cloenda de
l’activitat a les seves instal·lacions. Les
associacions veïnals implicades són 6 i la
participació a l’activitat és de 21 persones.

Ruta completa:
 https://favb.cat/itineraris/itinerari/sant-andreu/

Itinerari Eixample 17 de desembre 2022

L’itinerari s’inicia al Fort Pienc, continua per
Sagrada Família, la Dreta de l’Eixample, Sant
Antoni i acaba a l’Esquerra de L’Eixample. Cal
destacar la visita al Mercat del Fort Pienc, als
jardins de la Myrurgia, al Taller Masriera, a la
Superilla de Sant Antoni i al pati de la Presó
Model. La visita d’aquests espais s’ha
complementat amb explicacions de les
reivindicacions aconseguides i encara pendents,
en especial al Taller Masriera, on té lloc una
jornada de portes obertes al veïnat. Les
associacions participants són 5 i la participació
a l’activitat és de 22 persones.

Ruta completa:
https://favb.cat/itineraris/itinerari/eixample/

BARRIS FETS A COPS DE REIVINDICACIÓ VEÏNAL

https://favb.cat/itineraris/itinerari/sant-andreu/
https://favb.cat/itineraris/itinerari/eixample/
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MAPA DIGITAL - ITINERARIS

D’una altra banda, s’ha promogut un mapa digital per a aquesta ocasió. Així, la informació de
l’itinerari és consultable durant i després de l’activitat des dels dispositius mòbils i ordinadors.
Aquest està vinculat a la pàgina de la Favb: favb.cat/itineraris

Però, aquest mapa també ha nascut amb voluntat de donar continuïtat a aquesta proposta i
durant els anys següents es pretén alimentar aquesta cartografia de lluites i conquestes veïnals i
impulsar nous itineraris entorn del moviment veïnal i les transformacions de la ciutat. 

És un mapa amb visualització no només del passat sinó que també acompanyar els processos
presents i futurs i, finalment, generar una eina d’aprenentatge oberta per difondre als
equipaments educatius públics de primària i secundària i d’altres com els centres de dia o les
escoles d’adults. En aquesta tònica es va imprimir una postal on s'indica l’adreça repartida entre
els assistents i què pot resultar clau per la difusió futura.

https://favb.cat/itineraris/sobre-el-projecte/


Comunicació #50anysFavb
S’ha fet un seguiment i difusió durant tot l’any als mitjans de comunicació de la Favb: webs (favb.cat i
participa.favb.cat) i xarxes socials (twitter i facebook). S’han enviat notes de premsa específiques als
principals mitjans de comunicació de Barcelona. I finalment, periòdicament, s’ha fet difusió a través
del Butlletí de la Favb i de correus específics a totes les associacions veïnals i entitats col·laboradores
de la federació veïnal. 

Roda de premsa
La Federació d'Associacions Veïnals de Barcelona (Favb) ha convocat una roda de premsa de
presentació del programa d'activitats del 50è aniversari de l'entitat el 24 de maig del 2022 per
presentar el programa a la seu del carrer d’Obradors.

Nou logo
L'històric dissenyador Josep Ramón Gómez (Villuendas + Gómez), autor del logo de la Favb, ha
redefinit la marca per commemorar l'efemèride, incorporant-hi el lema dels 50 anys.

Imatge gràfica
D'altra banda, el dissenyador Manuel Cuyàs s'ha encarregat de la imatge gràfica que s’ha aplicat a tota
la cartelleria, xarxes socials i pàgines webs de la federació, una imatge que ha volgut ser fresca i amb
formats adaptables a totes les necessitats de difusió dels #50anysFavb.

Audiovisuals - Canal Favb a La Veïnal
Tot l’enregistrament de les activitats dels 50 anys ha estat a càrrec de La Veïnal, una col·laboració
estable iniciada l'any de 2021 amb la intenció de permanència en el temps amb un canal de la Favb a
la seva pàgina web.

Els audiovisuals han estat pensats per ser dinàmics i en formats que puguin adaptar-se al llenguatge
més actual de les xarxes socials i la resta de mitjans de comunicació. La majoria d’ells s’han fet en
format de reportatge amb entrevistes i imatges dels esdeveniments.

Canal Favb La Veïnal: https://www.laveinal.cat/canal/favb/
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http://www.laveinal.cat/canal/favb/
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Un dels reptes del projecte de la celebració va ser no quedar en el discurs teòric, sinó també
s'aprofitaria la fita per créixer les relacions i enfortir els projectes entorn de les memòries del
moviment veïnal de Barcelona. En aquest sentit, en acabar l'any, es conclou amb una continuïtat
de propostes que tenen la vocació de quedar i arribar a altres col·lectius de la ciutat i d'aquesta
forma, continuar teixint relacions i treballant juntes per una ciutat inclusiva.

BARRIS VIUS: memòries i relats a peu de carrer, projecte derivat de les vivències
#50anysFavb

El desenvolupament de les activitats dels #50anysFavb ha servit com a termòmetre per saber la
importància d’impulsar projectes en clau de memòria del moviment veïnal, especialment fent
valdre tot allò guanyat i compartir-ho amb les noves generacions i plataformes que lluiten per
una Barcelona cohesionada, des de la justícia social i urbana. La Favb aposta per treballar les
memòries col·lectives des dels sabers de les persones i les seves vivències als barris, així com
ressaltar les memòries invisibilitzades com és el cas de les dones i i col·lectius de cultures i
orígens diversos.
 
En aquesta tònica neix el projecte Barris vius: memòries i relats a peu de carrer, pensat per a
tres línies de treball que tenen independència entre sí en les seves realitzacions, però que
dialoguen alhora, ja que es deriven de les propostes realitzades durant la celebració dels
#50anysFavb:

1.Plaques en llocs conquistats pels moviments veïnals

Aquesta proposta estava contemplada al projecte inicial dels #50anysFavb, però no s’ha pogut
realitzar durant l’an 2022 per raó dels recursos i temps que requereix l’organització de les
instal·lacions de les plaques. Així mateix, cal ressaltar que les associacions veïnals recolzen
aquesta iniciativa i es valorarà la posada en marxa d’aquest projecte de memòria del moviment
veïnal.

2. Documentació: Arxius veïnals, del passat al núvol, del núvol a la pluja! 

Amb aquesta iniciativa lligada als fons documentals de les associacions, la federació vol
contribuir per a la preservació i difusió de la memòria dels moviments veïnals i que aquesta es
conservi en bones condicions per a les generacions futures, hi ha una consciència que aquests
arxius són de molta importància al moment de reflexionar d'on venim i cap a on anem.  A més,
s'organitzarà una sèrie d'accions per reflexionar els diferents formats d'arxius i metodologies de
conservació de la memòria de la ciutat i de les seves persones.

FUTUR: QUÈ ENS HA QUEDA PENDENT?



2. Itineraris: Barris vius, memòries i relats a peu de carrer

Aquesta línia neix dels resultats dels tres itineraris realitzats. Totes les persones i associacions
veïnals que van participar en els itineraris #50anysFavb van valorar molt positivament aquesta
activitat i han demanat seguir aquesta dinàmica de trobada i aprenentatge mutus.

Per tant, aquesta és una proposta a peu de carrer. Volem trepitjar els barris, fer un recorregut
pausat i reflexionat, on els relats no surten dels llibres, estudis o articles acadèmics, posant al
centre la senzilla i alhora forta presència de les veus de les veïnes i veïns, que en fer aquesta
memòria compartida aporten uns coneixements que només s'adquireixen si estàs a peu de
carrer. Per tant, és un treball compartit, des de l'aprenentatge col·lectiu i de creixement del
sentiment de pertinença dels barris.

 
3. Mapatges: Mapa digital del moviment veïnal

Per a aquest 2023 la voluntat és continuar treballant el mapa, acabar de definir la seva
estructura i interfície, afegir informació textual, localitzar els espais conquerits pel moviment
veïnal presents al mapa dels 40 anys de la Favb i actualitzar-lo fins avui amb les lluites més
recents, guanyades o en procés. I més: fer del mapa una eina d’aprenentatge intergeneracional i
en constant creixement, afegint les noves lluites i futures conquestes del veïnat barceloní. La
seva difusió i utilització pràctica tindrà una mirada especial cap als espais i equipaments
d’educació de la ciutat, formals i no-formals. 

Es vol establir ponts de col·laboració entre les associacions veïnals i les comunitats vinculades
als espais educatius dels barris: alumnat, professorat, personal treballador, AFAs, etc. El mapa
seria una de les eines a treballar en aquest sentit.
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PATRIMONI

La comunicació a les institucions sobre la
constitució de la Comissió de Patrimoni va
tenir una única resposta: només Joan Roca,
Director del MUHBA, va celebrar la decisió.

La comissió es va reunir el 4 d’abril del 2022 per
fer seguiment dels temes en conflicte que
s’havien exposat a la seva constitució del
novembre 2021. Es va reclamar informació
sobre el procés de declaració BCIN del Recinte
de l’Escola Industrial a la nova Directora General
de la Direcció General del Patrimoni Cultural de
la Generalitat, Sònia Hernández Almodóvar. La
resposta va ser que el bé està encara pendent
de l’estudi tècnic i valoratiu, perquè altres temes
s’han considerat prioritaris, i que no estarà
encarregat abans de començaments de l’any
2023. 

Pel que fa als dos temes que afecten a Sarrià -
Can Raventós i el Parc de l’Oreneta-, continua el
conflicte. Sí ha avançat de forma positiva és el
tema de la Presó de Dones de La Trinitat, on hi
ha la perspectiva de conservació d’un fragment
de façana, amb la reubicació en un indret
proper, dins del mateix solar.

L’11 de maig del 2022 es va constituir la Taula
Ciutadana de Patrimoni, nou òrgan de
participació de l’Ajuntament del qual formem
part i on hem defensat molts dels temes
plantejats. 

En col·laboració amb altres participants, hem
presentat fitxes dels elements: Facultat de
Medecina, Hospital Clínic, Casa Alesan, Taller
Masriera, Zones verdes de l’Eixample, Pla
Especial de Patrimoni de l’Eixample i Parc de
l’Oreneta. En la majoria dels casos es demana
elevar el nivell de protecció. La Taula Ciutadana
de Patrimoni es va reunir novament el 19
d’octubre del 2022. 

Presó de dones de La Trinitat

Taller Masriera



Roda de premsa a la Favb per presentar els set punts que considerem imprescindibles per revertir
el deteriorament de l’atenció primària: pressupost 25%; plantilles; accessibilitat; espais físics en
construcció i/o ampliació; unificació dels serveis; ús adequat de les noves tecnologies; i consells de
participació (Enllaç 2; material recent de la Comissió de Salut). 16 de febrer.
Participació a la Manifestació en Defensa de la Sanitat Pública. Dins de la campanya pel Dia
Internacional de la Salut. 7 d’abril.

Participació en el Grup de Treball sobre Salut de Benestar Social de l’Ajuntament de Barcelona.
Elaboració de la fitxa de seguiment de l’atenció sanitària a les residències (Enllaç 2; arxiu de la
Comissió de Salut).
Participació en el procés de recolzament de l’atenció primària anomenat ‘Projecte de Mediació’.
Impulsat pel Focap i la Camfic. Dues sessions: 28 de juny i 13 d’octubre.

Reunió amb l’Ajuntament de Barcelona per parlar de participació. Amb l’equip de la Regidoria de
Salut, Envelliment i Cures, i amb el Consorci de Salut.
Reunió amb la responsable de Comunicació de l’Hospital Clínic. En dues ocasions al llarg de l’any.

En la informació rebuda per reclamació de transparència, hem constatat que al 2021 segueixen
registrant-se dificultats en l’accés a les visites d’atenció primària per als usuaris que no dominen les
eines digitals, i es comprova una variació entre les diferents ABS (Àrea Bàsica de Salut) i fint i tot dins
dels mateixos equipaments.

Activitats destacades de la Comissió de Salut

Altres informes i activitats

Documents elaborats

Document de seguiment dels equipaments d’APS dels convenis de l’Ajuntament de Barcelona i la
Generalitat de Catalunya 2015-2023. Necessitat d’equipaments recollits en el PAD 2015–2023
actualitzada (Enllaç 2; arxiu de la Comissió de Salut).

Reunions
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SALUT

La pandèmia de coronavirus i la seva repercussió en
l’atenció sanitària presencial i els problemes “no Covid”,
així com l’accessibilitat als centres de salut i l’anunci de les
primeres Comissions de Participació i del Pla de Salut
2021-2025 (veure aquí), han marcat el contingut de les nou
trobades de la Comissió de Salut al llarg del 2022. Els
acords es poden consultar a les actes de la Comissió, a
l’espai “Participa-Favb” de la pàgina web de la Favb (Enllaç
2). L’assistència ha oscil·lat entre les 17 i les 22
associacions veïnals.

https://participa.favb.cat/assemblies/comissiosalut
https://salutweb.gencat.cat/web/.content/_departament/pla-de-salut/pla-de-salut-2021-2025/pla-salut-catalunya-2021-2025.pdf


Durant l’any 2022 s’ha fet seguiment del projecte de treball intern per caminar cap a una federació
feminista a través de la Comissió de Dones amb l’objectiu principal de reforçar, consolidar i
visibilitzar la importància de la mateixa comissió amb la idea de continuar treballant els objectius
marcats a l’inici, és a dir, el compromís de la Favb de treballar per construir un moviment veïnal
igualitari i feminista.

En aquest sentit, l’aposta és treballar de manera transversal en totes les associacions que conformen
la Favb, fer ús del protocol dinàmic com a eina de la federació veïnal i impulsar les AV perquè puguin
treballar els processos de visibilització i sensibilització respecte a la violència de gènere.

Actualment segueix el seguiment al barri Besòs-Maresme i s’ha començat a fer el mateix als barris de
Sant Antoni i Poblenou per demanda de les associacions veïnals amb l’objectiu de convertir les
entitats veïnals en espais segurs als quals les dones del barri víctimes de la violència masclista hi
puguin anar en cas de necessitat.

El grup motor de dones voluntàries de la Favb, com a representants de les dones de totes les
associacions veïnals, ha realitzat les següents funcions:

Fer trobades amb el grup de tècniques de la Favb de forma regular 

Aplicar el protocol de bones pràctiques per a la igualtat de gènere de la Favb en accions concretes
estratègiques de forma regular al llarg de l’any per aprofundir en l’empoderament feminista del
moviment veïnal 

També s’han realitzat en el grup de dones de la Favb  activitats obertes a totes les dones de les
associacions veïnals de Barcelona relacionades amb la formació sobre assetjament sexual i violències
masclistes, facilitació de guies de comunicació inclusiva i circuit d’intervenció amb les pautes a seguir
en cas d’agressió.
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Marxes exploratòries als barris

La marxa exploratòria és una metodologia que es desenvolupa des de l’urbanisme amb perspectiva
de gènere per reflexionar col·lectivament com la configuració de l’espai determina els nostres usos i la
percepció de seguretat.

La seva aplicació al barri de Sant Antoni ha donat peu a que l'Associació Veïnal del barri hagi començat
el projecte Totes Som Punt Lila Sant Antoni coordinat per la Vocalia de feminisme de l'AV Sant Antoni i
la Favb amb el propòsit de prevenir, visibilitzar i lluitar contra la violència masclista mitjançant la
intervenció i participació de les veïnes, les entitats, equipaments i els comerços del barri. 

S'han portat a terme molts punts liles a diferents espais del barri on hem fet divulgació i sensibilització
sobre la violència de gènere, així com mapejos dels espais i recorreguts segurs e insegurs del barri tot
preguntant les veïnes. També hem fet marxes exploratòries nocturnes per analitzar l'ús de l'espai per
part de les dones durant la nit. Ens hem reunit amb centres de secundària on tenen punts liles i
d'altres on volen implementar-los.

Cal destacar que aquest projecte feminista ha estat premiat per l'Ajuntament de Barcelona amb el XVII
Premi 25 de Novembre Sumant aliances contra el masclisme. 

DONES
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La Comissió d’Educació neix amb la voluntat de vetllar tant pels equipaments educatius com per les
necessitats socials i la lluita contra la pobresa infantil. També fem difusió de totes les visions que hi ha
sobre diferents temes de l’entorn educatiu.

La comissió es reuneix amb una periodicitat mensual amb l’objectiu de lluitar per l'educació pública i
d'unir esforços comuns, per això seguim fent una crida perquè hi participeu en la mesura del
possible.

Projecte contra la pobresa energètica a les escoles. Aquest projecte neix de la FAVB amb la
voluntat de detectar els casos de pobresa energètica en l’àmbit familiar per la falta de recursos.

Treball per garantir l'atenció als alumnes NEE (Escola inclusiva) i que es garanteixi el seu dret
d'escolarització en centres ordinaris. Actualment, el 61% d'alumnes amb NEE està escolaritzat en
escoles ordinàries públiques. L’Escola Inclusiva és el motor de canvi de l’escola i de la societat, i
implica aconseguir que els alumnes puguin aprendre en condicions d’igualtat, malgrat les seves
diferències, en els centres educatius ordinaris públics i concertats.

Les nostres Línies de treball

Pacte contra la segregació escolar

Aquest pacte vol fer front a la segregació escolar, considerada el principal problema del sistema
educatiu català i que està present de manera transversal a la majoria de municipis. La segregació
escolar és un greu problema social que afecta els més vulnerables i del que no coneixem encara els
efectes a llarg termini. El pacte, per tant, neix com a eina per evitar guetos escolars i lluitar contra
l’exclusió social, avançant cap a una societat més equitativa i més respectuosa amb els Drets dels
Infants.

Barri Espai de Convivència (BeC) és una eina
més, una de les més visibles, del projecte de la
Federació d’Associacions de Veïns i Veïnes de
Barcelona, amb el mateix nom. Aquest
projecte es pot resumir com una acció
diagnòstica i participativa des del moviment
veïnal cap als barris de la ciutat. És un projecte
que vol emergir des de la pròpia ciutadania,
tenint en compte tant als més joves, com a la
gent gran, perquè siguin ells mateixos els que
participin directament en els processos
d’avaluació de problemàtiques, necessitats i
possibles solucions col·lectives.

https://participa.favb.cat/assemblies/comissioeducacio


Altres reivindicacions

Hem demanat al Consorci que no tanqui línies abans de la preinscripció i abans de conèixer la
demanda real, i que ofereixi més places de Primer d’ESO per cobrir, almenys, totes les places dels
alumnes matriculats a Sisè de primària. També demanem la construcció urgent de més instituts,
especialment als barris on hi ha menys oferta pública.

Demanem a l’Administració l’elaboració d’un mapa escolar perquè és l’instrument de planificació dels
equipaments i de l’oferta educativa en les diferents etapes d’educació infantil, primària i secundària.
També reclamem la construcció definitiva d’escoles que estan actualment en barracons. 

Calendarització del manteniment dels serveis dels centres públics.

Formem part de la Plataforma Desmilitaritzem l’Educació, campanya a la qual ens hi hem adherit.

Treball d’intercanvi i coordinació a través de les Associacions Veïnals de cada barri de problemàtiques
relacionades amb l’educació amb l’objectiu que estiguin representades als Consells Escolars de
Districte.

Estem en coordinació amb diversos grups d’escoles dels districtes de l’Eixample, Sant Andreu i Sant
Martí que treballen per erradicar l’amiant de l’entorn dels centres educatius complint les normes de
seguretat establertes.
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Consell Escolar Municipal de Barcelona
(CEMB): hem participat en la Comissió
d’Escola Inclusiva i en la d’Assetjament
Escolar.

Estem presents, a través de les
Associacions Veïnals federades, als
Consells Escolars de molts districtes
(CED).

Formem part de:



Durant tot l'any 2022 la Comissió contra l’Amiant ha continuat en plena forma. Hem celebrat
reunions tots els primers dimecres de cada mes, exceptuant l'agost, i hem creat subcomissions per
abordar temes específics. En les reunions hi han participat nombroses AV, membres d'escoles i veïns i
veïnes afectats per temes concrets. De l’Àrea Metropolitana de Barcelona també hi ha participat l'AV
de Badia del Vallès, pionera a l’hora d’abordar la contaminació per fibrociment. Cal remarcar que s'ha
mantingut l'aliança amb la plataforma Jubilats de Macosa-Alstom Afectats per l'Amiant, amb els quals
hem dinamitzat la lluita per l'erradicació de l'amiant. Aquí trobareu la informació de les reunions.

Hem donat resposta a nombroses consultes sobre l'amiant que ens han arribat i algunes d'elles s’han
convertit en processos col·lectius de denúncia veïnal. Hem fet incidència en casos concrets entre els
quals cal assenyalar el d'un solar del carrer Dos de Maig i el d'un supermercat del Baix Guinardó
(http://noalamiant.org/index.php/2022/02/13/un-canvi-legal-desencalla-la-retirada-duna-gran-teulada-
damiant/). Els dos casos han estat processos llargs conduïts per les AV de la zona que finalment han
assolit els seus objectius. També s'ha fet un seguiment de retirada de l'amiant en el Turó de la Rovira.  

Però un dels temes que més ens ha ocupat ha estat el tema de l'amiant a les escoles. Les famílies de 
les escoles de l'entorn de Glòries (Els Encants, Leonor Serrano, Gaia), Balmanya, Fluvià... han continuat
la lluita per la retirada efectiva de l'amiant en el seu entorn. Per exemple, aquesta darrera, el 18 de
maig va tallar el carrer per fer una xerrada i va col·locar pancartes a l'escola. Un cop més, la solució
duta a terme (encapsulament de l'amiant en comptes de la seva retirada) no és la satisfactòria. El 17
de febrer la Favb va convocar una roda de premsa amb gran ressò mediàtic: La Favb demana
responsabilitat a les administracions per l'amiant a les escoles.

Difusió

Per Sant Jordi vam estar en la parada de la Favb. Aquesta i més noticies les trobareu a la web de la
Comissió: http://noalamiant.org/. Des dels mitjans de comunicació de la Favb (web twitter, Facebook i
la revista Carrer) s’ha fet el seguiment de la problemàtica de l’amiant.
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Amiant i salut (31 de març) amb ponències de Rafel Panadès
Valls, del Departament de Salut de la Generalitat, Agència de
Salut Pública de Catalunya (ASPCAT); i d’Anna Gómez Gutiérrez,
de l’Agència de Salut Pública de Barcelona - Unitat de Salut
Laboral (ASPB).
Com actuar davant la presència d'amiant? (24 de maig) amb
ponències de Santos Hernández, Coordinador de Prevenció de
l’Institut Català de Seguretat i Salut Laboral de la Generalitat, i
de Rosa Andrés Tècnica de l'Institut Català de Seguretat i Salut
Laboral 

Formació

Des de la comissió hem organitzat dues sessions de formació:

https://participa.favb.cat/assemblies/Amiant
http://noalamiant.org/index.php/2022/02/13/un-canvi-legal-desencalla-la-retirada-duna-gran-teulada-damiant/
https://favb.cat/articlescarrer/roda-de-premsa-la-favb-demana-responsabilitat-les-administracions-lamiant-les-escoles
http://noalamiant.org/
https://favb.cat/search/node/amiant?page=1


FAVB_MEMÒRIA 2022 36

Convenció

La fita més important de la comissió del 2022 ha estat la celebració de la Convenció Per un País
Lliure d'Amiant que, després d'haver-se ajornat en diverses ocasions, es va poder celebrar el 26 de
novembre a l'Auditori de Sant Martí. Va ser un repte organitzatiu majúscul per als activistes de la
Comissió contra l’Amiant de la Favb i dels Jubilats de Macosa-Alstom, però l’èxit de la trobada va
suposar una gran recompensa a tot l’esforç fet. En quant als continguts, prèviament a la Convenció es
van crear quatre comissions temàtiques amb persones expertes que van tractar els temes jurídic,
tècnic, social i de salut. Les ponències d'aquests grups es van discutir en la Convenció, que va acabar
amb l'aprovació d'un manifest. Aquest manifest posava l'accent en la necessitat d’un Pla Nacional i de
la Llei per l'Erradicació de l'Amiant.

La Convenció va tenir la màxima representació institucional a nivell europeu, amb la presència
d’Yvonne Waterman, Presidenta del Fòrum Europeu sobre l'Amiant (EAF), de Nikolaj Villumsen
(eurodiputat danès, vicepresident del Grup de l’Esquerra al Parlament Europeu i membre de la
Comissió d'Ocupació i Assumptes Socials), que va fer la seva intervenció on-line, i de María Eugenia
Rodríguez Palop (eurodiputada, vicepresidenta primera de la Comissió de Drets de les Dones i igualtat
de gènere i també de la Comissió d'Ocupació i Assumptes Socials). També a nivell català i barceloní es
va comptar en l’obertura de la Convenció amb la presència del President de la Generalitat, Pere
Aragonès, i del regidor d’Emergència Climàtica i Transició Ecològica de l’Ajuntament de Barcelona, Eloi
Badia. A més, també hi van assistir diversos col·lectius d'afectats per l'aminat d'altres indrets de l'Estat
espanyol. Com no podria ser d'altra manera, a la fila zero van seure els familiars de víctimes d'amiant
a les quals vam dedicar un minut de silenci. Al final va actuar el Cor Barcelona.

Podeu trobar tota la documentació i les gravacions en vídeo de la Convenció aquí

#ComissionsFavb
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https://participa.favb.cat/conferences/noamiant


Relació institucional

S'ha establert un canal de comunicació estable amb l'Ajuntament de Barcelona amb reunions
periòdiques amb tècniques d'Ecologia Urbana i de l'Agència de Salut Pública de Barcelona.
Internament, l’Ajuntament ha constituït un grup per abordar el tema de l'amiant. A les reunions s'ha
fet un seguiment de l’elaboració del cens municipal, s'ha aconseguit que la Guàrdia Urbana tingui un
protocol per actuar davant la presència d'amiant a la via pública, una senyalística específica, s'ha fet
incidència a l’hora d’adequar els canals informatius que ha de tenir l'Ajuntament sobre l'amiant (web,
tríptic, 010,...) però hi ha hagut poca, per no dir nul·la, capacitat d'incidir en conflictes concrets.

El 7 de juny vam tenir una reunió amb Ivan Pera, cap de gabinet de la Cinquena Tinència d'Alcaldia;
Sebastià Massagué, director de Bombers; i Quique Gornés, cap de gabinet de la regidoria
d'Emergència Climàtica i Transició Ecològica, en la qual vam plantejar una proposta tècnica que
permetria extremar la normativa vigent per poder incidir en la retirada de l'amiant en espais privats.

El desembre passat, la Generalitat va reconsiderar la seva negativa a la petició que la Favb va fer el
2021 de formar part com a observadors de la Comissió per l’Erradicació de l’Amiant a Catalunya
(CEAC). Aquesta comissió ha de redactar el Pla Nacional 2023-2032 i posar les bases per a l'aprovació
de la Llei per a l'Erradicació de l'Aminat, que és absolutament necessària per poder complir les
directrius europees.

El dimarts 29 de novembre vam entregar a la Presidència de la Mesa del Parlament de Catalunya les
conclusions de la Convenció Per un país lliure d'amiant i també vam aprofitar per tenir una reunió
amb els grups parlamentaris per preparar el camí de la futura Llei per a l'Erradicació de l'Amiant".
https://twitter.com/FAVBcn/status/1597573490143809537
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https://twitter.com/FAVBcn/status/1597573490143809537
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Enguany la Comissió de Residus de la Favb ha
baixat sensiblement la seva activitat que va ser
molt intensa en l'any anterior. El 25 de gener del
2022, amb la presentació de la Guia de Residus
del Guinardó en el Casal Mas Guinardó, va
culminar un treball intens amb la implicació
directa de l'AV de Joan Maragall del Guinardó.

Enllaç a la guia

El següent repte era fer el mateix al Poblenou,
però la intenció d'organitzar-la conjuntament
amb el teixit educatiu i comercial del barri ha
allargat la seva concreció. El 20 de novembre la
Comissió de Residus va realitzar una Autòpsia
de Residus dins d'un mercat d'economia circular
que va organitzar l'AV del Poblenou.

La Comissió de Residus de la Favb continua
plantejant la necessitat que l'Ajuntament creï
una comissió de residus per poder concretar, de
manera el més consensuada possible, polítiques
valentes sobre el tractament de residus.

#ComissionsFavb
RESIDUS

https://ajbcn-decidim-barcelona-organizations.s3.eu-west-1.amazonaws.com/fdt0brfmrsqcyctii62e1mq8cvps?response-content-disposition=inline%3B+filename%3D%22GUIA_DE_RESIDUS_GUINARDO_baixa.pdf%22%3B+filename*%3DUTF-8%27%27GUIA_DE_RESIDUS_GUINARDO_baixa.pdf&response-content-type=application%2Fpdf&X-Amz-Algorithm=AWS4-HMAC-SHA256&X-Amz-Credential=AKIARXFVQ5FREOW3XBBF%2F20230320%2Feu-west-1%2Fs3%2Faws4_request&X-Amz-Date=20230320T092403Z&X-Amz-Expires=300&X-Amz-SignedHeaders=host&X-Amz-Signature=552e79c98588dea65833326f1ff4cd3bbe685e5413ca1e69e15da0d5772102af
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La Comissió de Mobilitat de la Favb ha fet diverses sessions en les quals s'ha fet el seguiment
dels temes més candents (xarxa Bus, metro, vibracions metro,...): veure aquí. Tanmateix, hi ha
hagut uns temes nous que han portat la comissió a fer una reflexió específica més a fons:

Bus a demanda. 
El 30 de març la Comissió de Mobilitat conjuntament amb l'Escola Veïnal de la Favb va convidar la
Plataforma pel Transport Públic (PTP) per obrir el debat sobre el bus a demanda. Aquí podeu
trobar la presentació. És un tema que partia amb algunes reticències veïnals per ser alternativa al
Bus de barri, però després de l'experiència aportada on ja funciona, es valora com una
oportunitat per als barris de muntanya i de baixa densitat, sempre que s'implementi amb la
màxima participació de les AV. També es planteja la necessitat d'un bus a demanda destinat a
apropar els centres sanitaris de la ciutat.

Peatge. 
L'any 2022 va veure la llum un informe promogut per diverses organitzacions ciutadanes lligades
a la mobilitat sostenible (PTP, Ecologistes en Acció, Catalunya camina, Bacc, Prevenció accidents
de trànsit) que valora la necessitat d'un peatge sobre els cotxes que circulen per la ciutat. La junta
de la Favb va seguir de prop aquest treball, però en el primer moment no el va signar perquè
considerava que calia un debat previ intern. En aquest sentit, es dedica una sessió de l'Escola
Veïnal a tractar el tema. Va ser el 7 de juny i com veureu aquí (gravació i documentació aportada)
va haver-hi una gran receptivitat a la proposta.

Visió Metropolitana. 
S'estudia el Pla Director Urbanístic Metropolità relacionat amb temes de connexions i
infraestructures de mobilitat. Es posa en comú en la reunió (mireu acta) de la Comissió de
Mobilitat que va tenir lloc el dia 18 d'octubre.

La Favb, conjuntament amb les entitats abans esmentades, van fer el 24 de març un comunicat
en el qual es reclamava que el debat obert per la sentència del Tribunal Superior de Justícia de
Catalunya (TSJC) no fos si s'anul·la o no la Zona de Baixes Emissions de Barcelona (ZBE), sinó
quines havien de ser les mesures efectives per garantir el dret a respirar un aire net, entre elles el
peatge urbà.

El 23 de juny la junta de la Favb recolza l’estudi i les propostes realitzades sobre l'aparcament de
les motos en les voreres elaborat per Catalunya Camina i Eixample Respira.

El 29 de novembre la Favb participa en la taula del debat de l'Escola de Mobilitat de la PTP sobre
les tarifes del transport públic.

La proposta de realitzar una jornada de la Favb sobre mobilitat no s'ha pogut concretar per al
2022. També cal dotar a la Comissió de Mobilitat de més regularitat per tal de poder-la consolidar
amb l’objectiu de donar resposta als reptes que té la ciutat en aquest àmbit.

#ComissionsFavb
MOBILITAT

https://participa.favb.cat/assemblies/Comissiomobilitat/f/2222/meetings/2777
https://ajbcn-decidim-barcelona-organizations.s3.eu-west-1.amazonaws.com/fajtx8yf1zr2nqb3cfh0ufronajj?response-content-disposition=inline%3B+filename%3D%22presentacio%253F_PTP-FAVB_30marc2022.pdf%22%3B+filename*%3DUTF-8%27%27presentacio%25CC%2581_PTP-FAVB_30mar%25C3%25A72022.pdf&response-content-type=application%2Fpdf&X-Amz-Algorithm=AWS4-HMAC-SHA256&X-Amz-Credential=AKIARXFVQ5FREOW3XBBF%2F20230216%2Feu-west-1%2Fs3%2Faws4_request&X-Amz-Date=20230216T090250Z&X-Amz-Expires=300&X-Amz-SignedHeaders=host&X-Amz-Signature=2e48d1c6564a2c95652c556af736490fe83cd4f01b0575898c626dcfdd1008b8
https://participa.favb.cat/assemblies/EscolaFAVB/f/843/meetings/2580
https://participa.favb.cat/assemblies/EscolaFAVB/f/843/meetings/2580
https://favb.cat/comunicats/una-sent%C3%A8ncia-judicial-no-pot-aturar-el-consens-pol%C3%ADtic-i-social-millorar-la-qualitat-de
https://favb.cat/articlescarrer/un-estudi-de-les-entitats-catalunya-camina-i-eixample-respira-revela-que-aparquen-m%C3%A9s
https://favb.cat/articlescarrer/un-estudi-de-les-entitats-catalunya-camina-i-eixample-respira-revela-que-aparquen-m%C3%A9s
https://twitter.com/transportpublic/status/1595098701089099778/photo/1


L’activitat de la Comissió d’Habitatge de la FAVB durant el 2022 s’ha caracteritzat fonamentalment
per un treball institucional i de manteniment dels vincles amb les diverses entitats relacionades amb
el dret a l’habitatge a través de la Crida a un Pacte per l’habitatge constituïda el 25 de febrer de 2020 a
la seu de FAVB. 

L’evolució de les lluites pel dret a l’habitatge des d’aleshores ha portat a un lideratge guanyat per part
del Sindicat de Llogateres i la PAH, que són avui les entitats de referència en aquesta matèria i que
ocupen un espai indiscutible. L’activitat de la Crida, com a espai de confluència, segueix en certa
manera condicionada a una activitat de coordinació i institucional.

El mes de febrer de 2022 la Generalitat de Catalunya va abordar el procés d’aprovació inicial el 26
d’octubre de 2021, al Pla Territorial Sectorial de l’Habitatge a Catalunya, obrint el procés d’exposició
pública i al·legacions, al qual la FAVB conjuntament amb altres entitats va presentar un document
d’al·legacions que van ser desestimades en més d’un 95%.

En el marc de la presentació el 18 de febrer de 2022 del nou Proyecto de Ley por el derecho a la vivienda  
per part de l’Estat, s’ha fet seguiment de la Iniciativa por una Ley que garantize el Derecho a la Vivienda
(www.iniciativaleyvivienda.com), alternativa presentada pels Col·lectius del Dret a l’Habitatge, la PAH i
els Sindicats de Llogateres de tot l’Estat, a la qual la FAVB hi està adherida.

Finalment, es va assistir a diferents reunions del Consell de l’Habitatge Social dirigides a fer un balanç
del Pla Dret a l’Habitatge 2016-2025, un pla liderat per l’Ajuntament de Barcelona que ha tingut
resultats limitats i insuficients marcats per l’absentisme de la Generalitat i de l’Estat.
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25/01/2022 Debat del pla territorial de l’habitatge Consell de l’habitatge social
14/02/2022 Al·legacions al pla territorial sectorial de l’habitatge document presentat a la D:G
d’habitatge de la Generalitat
17/02/2022 Debat del pla territorial de l’habitatge - Consell de l’habitatge social
18/02/2022 Proyecto de ley por el derecho a la vivienda Estat espanyol
04/04/2022 Reunió a la direcció general de l’habitatge telemàtica
06/04/2022 Reunió de la Crida pel dret a l’habitatge Favb
21/05/2022 Acte protesta habitatge plaça Universitat
30/06/2022 Intervenció a la cloenda de la jornada-exposició Memòria de les Lluites pel Dret a
l’Habitatge MUHBA Oliva Artés
27/09/2022 Manifestació protesta contra el turisme massiu col·lectius per l’habitatge, endavant de
La Pedrera (Passeig de Gràcia)
21/09/2022 Carta al Ministeri de transportes mobilitat i Agenda urbana iniciativa por una Llei que
garanteix el Dret a l’Habitatge
25/10/2022 Reunió de la Crida pel dret a l’habitatge Favb 10h
25/10/2022 Reunió comissió d’habitatge Favb 18h
07/10/2022 Comunicat de la Crida per un pacte per l’habitatge del 7/10/2022 comunicació Favb
17/10/2022 la Favb habilita un servei de consultes jurídiques gratuïtes sobre habitatge Favb
07/11/2022 Reunió de la Crida pel dret a l’habitatge telemàtica
22/11/2022 Visita de la promoció d’habitatge dotacional d’Alí Bei 100 Consell de l’Habitatge social
20/12/2022 Mesures Habitatge

1.
2.

3.
4.
5.
6.
7.
8.

9.

10.

11.
12.
13.
14.
15.
16.
17.
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Per al sector turístic l'any 2022 va ser el de la recuperació, la tornada a la normalitat i als grans
ingressos. Per al veïnat, el del retorn al malson, als conflictes, a veure’s desplaçat pels turistes en
molts barris, a no dormir, a no poder passejar tranquil·lament per segons quins carrers i places.

Aquell somni que va recórrer la ment de molts de nosaltres que la crisi derivada de la pandèmia
hauria fet replantejar com es desenvolupava l’activitat turística a la ciutat, que la gran dependència de
la mateixa no era bona i que calia un nou model, es va esvair quan les administracions i el sector van
veure que podrien continuar estirant del turisme de masses amb grans beneficis... per a ells.

Aquesta realitat fa que des dels moviments veïnals treballem amb més forces per continuar
denunciant els impactes negatius del turisme i reivindicant un altre model, tenint molt present el
context de crisi climàtica i energètica en què ens trobem. Els grans desplaçaments amb avió, els
impactes dels creuers, les massificacions i malbaratament de recursos estan ben identificats i es
denuncien des de molts àmbits, però les resistències del sector turístic són enormes i no volen
acceptar que el model actual no és ambientalment sostenible, resulta socialment irresponsable i no
pot continuar com fins ara.

Ja fa anys, el 2019, la Favb va proposar un seguit de mesures (consulteu el web) per iniciar una
transformació/transició del sector. Malauradament, les administracions no han volgut o no han sabut
pressionar suficientment el sector, i es pot dir que estem com el 2019: amb tots els deures per fer.
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Al llarg de 2022, des de la Favb hem fet les següents actuacions:

• S’ha continuat participant de forma activa en el Consell de Turisme i Ciutat, a la permanent, al Plenari
i als diferents Grups de Treball, com el de Model Turístic o Patrimoni.

• Donat que es va fer la renovació del Consell, vàrem treballar perquè el sector veïnal hi estigués
adequadament representat.

• Al juliol es va fer la substitució de la nostra representació a la Vicepresidència del Consell per part
d’en Miquel Prats.

• Al setembre vàrem participar en la concentració que es va fer davant del Consorci de Turisme de
Barcelona per denunciar el dia mundial del turisme, sota el lema World Tourism Day = Collapse
Tourism Day, i també per denunciar les pràctiques de promoció i gestió turística del Consorci.

• Al desembre ens vàrem assabentar que la Generalitat estava fent un procés (poc participatiu) per
definir un nou model turístic a Catalunya, en base a un Acord Nacional, i des de llavors hem estat
treballant en les propostes i presentant comentaris i esmenes al mateix.

• Al llarg de tot l’any hem inclòs el tractament del tema del turisme en els quatre números de la revista
“Carrer” que han sortit, del 159 al 162, en diferents seccions com la Cambra Fosca, cartes dels lectors i
amb diferents articles.
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El 2022 ha estat l’any de la tornada a la normalitat en temes de terrasses. Bé, ho hauria d’haver estat,
donat que les excepcionalitats en l’ús de l’espai públic per part de les terrasses privades de
restauració finalitzaven el 2021, i la nova ordenança, en teoria, no les consolidava exceptuant algunes
de les ubicades en calçada. Ha estat també l’any primer post-pandèmia, el primer sense quasi
restriccions, i els barcelonins i barcelonines tenien moltes ganes de gaudir dels espais lliures de la
ciutat i de l’oci.

Tanmateix, la tornada a la normalitat no ha estat tal . Des de la FAVB ja vàrem avisar, amb diferents
comunicats i reunions, que calia durant el 2022 una actuació important d’inspecció per recuperar la
normalitat davant la política del laissez faire que s’havia instaurat en la restauració de Barcelona, de la
passivitat municipal i la pressió del Gremi de Restauració, que no parava de reclamar -fins a l’infinit- la
flexibilització de la norma en relació a l’espai ocupat per les terrasses.

Ha estat també un any complicat perquè les peticions de llicències en calçada han tingut una
tramitació complexa, amb forces denegacions que el Gremi de Restauració ha recorregut, i això ha fet
endarrerir que s’ordenés l’espai, perquè no s’acabaven de tancar les llicències reals.
 
Malauradament, al tancament de l’any 2022 cal constatar un increment inacceptable de taules amb
llicència al carrer, més del 18% de les pre-pandèmia, i encara un gran nombre d’incompliments i
il·legalitats en moltes de les terrasses de la ciutat. Aquesta situació és especialment greu pel que fa a
l’espai de les voreres ocupades per més taules de les permeses i tota mena de artefactes (expositors,
paravents, jardineres...) que sense miraments ocupen els espais compartits de forma permanent.
Per altra banda, al maig del 2022 es va
constituir la XAVECS, la Xarxa Veïnal Contra el
Soroll, que va reunir diferents moviments i
col·lectius que tenen greus problemàtiques
relacionades amb el soroll, especialment el
soroll nocturn. Problemes vinculats a les
terrasses, els bars musicals i discoteques, les
festes, els skaters, les zones de botellot i d’altres.

La XAVECS ha comptat amb el suport de la FAVB
des del primer dia, i ha estat molt activa el 2022
amb diferents actes, com una concentració molt
multitudinària a la Plaça Sant Jaume el juny
passat, una altra davant del gremi de
Restauració i també al carrer Enric Granados.
Totes les protestes han tingut molta presència
mediàtica i un gran impacte social per la
problemàtica. Igualment, la Xarxa ha realitzat
diferents murals contra el soroll a Ciutat Vella i
una passejada reivindicativa pel barri
denunciant el soroll actual.
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S’ha continuat amb la campanya de #FotoDenúncia, havent arribat al juliol a prop de 600
fotografies de terrasses publicades amb fotografia a participa.favb i també a Instagram.
A partir del juliol, la campanya de #FotoDenúncia implicava també fer una denúncia
administrativa, la qual cosa ha representat prop de 200 denúncies. Pel que sabem, han comportat
inspeccions i, en molts casos, sanció.
Durant tot l’any 2022 vàrem fer publicacions, comunicats i tuits pels casos més flagrants
d’incompliments i abús dels restauradors.
Hem realitzat diverses reunions per compartir novetats, idees i reclamacions amb l’Ajuntament.
Hem presentat al·legacions a la Modificació de l’Ordenança de Medi Ambient - del Mapa del Soroll
al juliol, amb un grau d’acceptades bastant elevat.
Juntament amb la XAVECS vàrem fer diverses concentracions i denúncies, una al juliol davant la
seu del Gremi de Restauració per protestar contra la situació de soroll de les terrasses.
Pressió i seguiment de l’aprovació de les ZATHON, (Zones Acústiques Tensionades en Horari
Nocturn) als districtes de Gràcia, Eixample, Ciutat Vella i Sants.
A l’estiu també hem respost a l’ICAB en relació amb el comunicat que varen emetre a favor del
Gremi de Restauració.
Juntament amb la FRAVM i FACUA, al setembre, vàrem presentar un escrit de queixa al Defensor
del Pueblo i aquí a Barcelona al Síndic de Greuges per l’impacte de les terrasses sobre el veïnat pel
tema del soroll.
A l’octubre vàrem fer públic un document amb 15 articles de la pròpia ordenança que
l’Ajuntament de Barcelona no estava aplicant.
Vàrem participar al novembre a Madrid en una trobada a nivell estatal convocada per la
Federación de Asociaciones Contra el Ruido amb altres 14 ciutats.
Al desembre vàrem emetre un comunicat denunciant les estufes a les terrasses, amb un
important ressò mediàtic. Vam provocar la resolució aprovada en el plenari municipal d’avançar
un any la prohibició de les estufes de gas.
Durant tot l’any 2022 els conflictes amb les terrasses han tingut força repercussió mediàtica i hem
participat en multitud de notícies de betevé, TV3 i TVE, entre altres.

Al llarg de 2022, des de la FAVB hem fet les següents actuacions:
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UNA REFLEXIÓ IMPRESCINDIBLE DES DE LA COMISSIÓ D’URBANISME1.

1.1 La Barcelona de les elits econòmiques

Sobre l'urbanisme de Barcelona dels últims anys
s'hi han abocat moltes opinions, entre aquestes,
les que aconsegueixen major difusió en els
mitjans de comunicació són les lligades als
sectors econòmics: Foment del Treball, RACC,
Barcelona Oberta, gremis com el de la
restauració i altres lligats a sectors turístics,
associacions com Barcelona Global, etc.

Hem llegit des de versions apocalíptiques sobre
la fi de la ciutat fins a rànquings com el del diari
britànic The Daily Telegraph, superlatius,
qualificant Barcelona de “la millor ciutat del món
per viure”. La seva lectura serena ens deixa
atònits per algunes de les referències que utilitza
per arribar a la conclusió com ara el nombre
d'estrelles Michelin i els hotels de luxe, però cap
referència sobre les relacions humanes o la
solidaritat. 

S'intenta estendre sobre la ciutat el pensament
que aquesta ha d'estar a disposició dels
interessos econòmics, entesos aquests com els
interessos d'aquells que conformen les elits
econòmiques i on cal incloure a la llista els fons
d'inversions i la banca.

Aquesta visió depredadora que històricament
correspon amb la dels grans propietaris de
sostre edificat i edificable, actualment gairebé
esgotat, ara apunta cap al sòl d'equipaments i
cap a la privatització de l'espai públic: allò que
no posseeix encara. Les propostes de Barcelona
Global sobre l'usdefruit d'edificis històrics
públics qualificats d'equipaments en el centre de
la ciutat o l'ocupació de cada vegada més espai
públic per les terrasses són exemples d'aquesta
manera d'entendre la ciutat.

Des de la Comissió d’Urbanisme de la Favb hem
volgut obrir al llarg del 2022 una reflexió sobre
un model d'urbanisme que, 

respectant la importància extraordinària de
l'economia, els teixits productius de diferent
índole (inclòs el comerç sense el qual és
impossible entendre la configuració física dels
barris i de la pròpia ciutat), tingui en compte les
problemàtiques intrínseques d'aquesta ciutat i
s'ocupi dels barris més vulnerables i més
oblidats.

1.2 La ciutat com a poema social el futur del qual
depèn del pensament multidisciplinari i el sentit
comú

A la Favb partim des d'una de les moltes
definicions possibles d'idea de ciutat. La ciutat
és un poema social construït per persones que,
per diverses raons, constitueixen una comunitat,
conscientment o no, i que ha produït avantatges
comparatius respecte a altres tipus
d'assentaments. El futur d'una ciutat no pot
dependre només del pensament econòmic ni
tècnic encara que tots dos són importants. Si
dels plans del Pla Estratègic Metropolità en la
perspectiva 2030 s'exclou el pensament filosòfic,
històric, antropològic i artístic (encara que ara
s'inclogui una tendència creixent a considerar
les arts i la creativitat com a valor econòmic), i
s'exclouen les humanitats en la reflexió
estratègica, el nostre futur serà el de ciutats
sense ànima. 

Si s'hi afegeix la “raquitització de la
representació dels moviments socials” ens
quedem sense una part de la consciència crítica.

La reflexió de la comissió es basa en
l'experiència i l’aportació de les associacions
veïnals federades a la pròpia Favb. És una
reflexió des de la crítica constructiva que intenta
unificar racionalitat i passió, que és el que ens
mou, amb la finalitat de millorar les condicions
de vida de la ciutadania. És una reflexió que
interpel·la la ciutat a nivell social i a nivell
urbanístic.
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2. ALGUNES RESPONSABILITATS DE LES ADMINISTRACIONS SUPRAMUNICIPALS

Si la Carta Municipal de la Generalitat o la Llei Especial de Barcelona aprovada a les Corts Generals de
l'Estat han estat un reconeixement a Barcelona, les inversions de totes dues institucions deixen molt a
desitjar en tots dos casos, fins al punt que Barcelona ha d'alçar la seva veu.

2.1 Responsabilitats de l'Estat
L'Estat porta 27 anys des de l'aprovació del Pla
Sant Andreu- La Sagrera amb la construcció de
l'estació intermodal i el compromís de totes les
administracions sobre el cobriment de les vies
fèrries. Ens sembla impensable que qualsevol
ciutat pugui admetre que no existeix un
cronograma definitiu, amb un pla d'etapes,
conegut i avaluable tant per l'administració com
per la ciutadana. Cap ciutat de l'Estat ha admès
tal disbarat eternitzat en el temps. 

El Consorci de la Zona Franca, com a empresa
pública dependent del Ministeri d'Hisenda, en
aquests moments té aprovats més de 200.000
m² de sostre edificable per a la construcció
d'habitatge lliure (Casernes de Sant Andreu i
Marina del Port Vermell), en una ciutat amb el
sòl esgotat i mancat d'espais per construir
habitatge públic de lloguer necessari. La
Comissió d’Urbanisme de la Favb considera
necessari exigir una negociació amb el Ministeri
d'Hisenda, el Consorci de la Zona Franca i el
propi Ajuntament per intentar revertir la
situació.

 

2.2 Responsabilitats de la Generalitat
La manca d'inversions de la Generalitat de
Catalunya en la seva capital no té comparació en
cap país europeu respecte a les seves pròpies
institucions. El seguit de demandes en els barris
sobre necessitats d'ampliació o construcció
d'equipaments sanitaris o escolars (el barracó
com a expressió simbòlica) podrien omplir
pàgines. A això s'hi afegeix la falta de definició
d'un model residencial adequat per a la tercera
edat, una falta d'inversions endèmica per a la
construcció d'habitatge públic a Barcelona i una
mínima ajuda en els processos de rehabilitació
que s'inicien a la ciutat. De fet, la inversió en la
rehabilitació per exemple del barri Besòs
Maresme serà infinitament major per part de
l’Ajuntament de Barcelona.

El Pla Director d'Infraestructures s'aprova de
dècada en dècada i algunes de les inversions
que venen ja del PID 2011/20 es traslladen
mimèticament al PID 2021/30. Per a la Favb és
prioritària la connexió entre les dues Trinitat, no
sols pel que representa per a tots dos barris,
sinó perquè és la connexió necessària per unir
Nou Barris amb Sant Andreu i amb Santa
Coloma i més tard amb el mar, a Badalona. 

Vista aèria Barcelona des de Sants-Montjuïc (font: Google Earth)
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Justícia espacial
Justícia social
Ciutat saludable: factors mediambientals i de salut mental
El diàleg i la comunicació: socialització de l'espai urbà
Revisió del model participatiu
Estratègia metropolitana
Revisió del planejament existent

3. OBJETIUS DE LA COMISSIÓ EN 2022 I EL MODEL D'ESTRATÈGIES URBANES DE LA FAVB

Gràcies al coneixement del moviment veïnal sumat a l'experiència tècnica i política de la federació
veïnal, la FAVB ha treballat aquest últim any per generar unes estratègies urbanes que considerin
la ciutat com un territori complex, l'equilibri del qual s'hauria d'abordar a partir d'una visió global,
ja que moltes vegades hi ha sectors de la ciutat que comparteixen les mateixes problemàtiques.
Des de la Favb proposem una model d'estratègies urbanes que amplia la categorització del treball
en temes com habitatges, equipaments, mobilitat, espais públics, etc. per considerar el caràcter
transversal de les problemàtiques i de les necessitats lligades al territori.

Aquest model s'articula segons set eixos principals:
1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
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Àrea del barri del Besòs i el Maresme i la Pau: necessitat de garantir un programa en el temps
per a la rehabilitació de tot el conjunt d'habitatges dels dos barris.
Substitució d'habitatges a la Trinitat Vella de l’Institut Municipal d’Habitatge i el trasllat al solar
de la presó.
Trasllat habitatge Trinitat Vella (font: https://www.taulaurbanisme.org/maps)
O és el cas de barris més antics, construïts a partir de finals dels anys 20 i encara totalment de
propietat pública que reclamen una solució urgent i la necessitat de garantir la rehabilitació de
tots els habitatges:
Rehabilitació integral del Barri de Can Peguera, objecte d'un llarg procés de participació durant
el Pla de Futur, parat des del 2019.

3.1 Justícia espacial 

Entenem per justícia espacial la presència d’habitatges dignes i l'accessibilitat als nusos de
comunicació. S'expliquen a continuació alguns dels temes principals:

3.1.1 Habitatge: rehabilitació/substitució:

La situació dels polígons d'habitatge dels anys 50/60/70, que les institucions públiques van vendre
a inquilins en els anys 90 després d'alguns processos de rehabilitació superficial, plantegen
actualment un problema de rehabilitació d'envergadura encara desconeguda per a la ciutat.
Es tracta de milers de famílies la renda de les quals, en molts casos, impossibiliten la rehabilitació
d'habitatges i que necessàriament hauran de rebre ajudes de les institucions. Alguns exemples:
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El barri de Besòs Maresme i el barri de La
Pau (font:

https://www.taulaurbanisme.org/maps)

Trasllat habitatge Trinitat Vella (font:
https://www.taulaurbanisme.org/maps)

Can Peguera (font:
https://www.taulaurbanisme.org/maps)
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3.1.2 Planejaments que proposen la construcció
de barris nous:

Barri de la Marina del Prat Vermell: es fa
necessària una reflexió de quin model de barri
nou es vol realitzar. Amb la MPGM de la Marina
del Prat Vermell es preveuen 11.951 nous
habitatges i la realització de nous equipaments.
Sense una aposta clara sobre aquest nou barri
com a element de reconnexió amb la Marina del
Port i com una ocasió per solucionar
problemàtiques urbanístiques i socials d'aquest
territori de frontera, aquesta operació
urbanística corre el risc de generar
problemàtiques encara majors. Es fa necessària
una estratègia d’anàlisi del pla que permeti
generar vincles entre els moviments veïnals i
associatius del territori per tenir veu en els
temes de caràcter transversal: mobilitat
(connexió amb l’entorn i centre de Barcelona),
espais verds (el del propi barri i amb la
muntanya de Montjuïc), l’impacte en l’entorn
(positiu de transformació de barreres urbanes i
negatiu d’encariment del preu de vida), activitat
econòmica (què passa amb les petites empreses
que existeixen actualment), salubritat i medi
ambient (relacionat amb l’entorn laboral del
Port i la Zona Franca) i nous equipaments.

Baró de Viver i Trinitat Vella
Ciutat Meridiana, que a més necessita
d'operacions urgents per fer front a les
greus problemàtiques de salut mental i al
fenomen cada vegada més present de
l'ocupació dels pisos per necessitats socials.
Torre Baró: donar sortida al planejament del
tercer sector de la MPGM. 
Vallbona: considerar un àmbit d'estudi ampli
per al PDU de Vallbona que inclogui altres
territoris confrontants com l’Eix Sant
Andreu-Sagrera, Trinitat Nova i Trinitat Vella,
Montcada, Torre Baró i Ciutat Meridiana. 
Pla estratègic del litoral i connexió de la
Rambla Prim amb el mar 

3.1.3 Estudiar una solució a llarg termini per
resoldre problemàtiques d’aïllament urbà de
barris com:

Modificació puntual del PGM per a l'ajust del Pla de la Marina del
Prat Vermell, a la Zona Franca. (Font: Portal Informació

Urbanística de Barcelona)
Estudi del sector Barcelona nord per unitats territorials

(font: elaboració Taula Veïnal d’Urbanisme de Barcelona)

#ComissionsFavb
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Urgència en la realització de la connexió de les dues Trinitats amb l’enllaç del metro L3 i L4 per a la
seva connexió amb la L1
Connexió Línia 4 : La Pau – La Sagrera
Prolongació de la L2 Sant Antoni – Parc Logístic
L2 Sant Antoni – Parc Logístic, fitxa AX06 (font: Pla director d’Infraestructures (PDI) 2021-2030)
Prolongació de la L9 Zona Universitària – La Sagrera
Pla Sant Andreu- La Sagrera. Reflexió urgent sobre les connexions transversals, del significat que
adquireix l'estació com a “nova centralitat” i del sector Prim
Cobriment de la Ronda de Dalt. Necessitat d'un projecte conjunt i com es finança
Ampliació de l’estació de Sants i de l’estació d’autobusos de la Plaça Espanya 
Estudi estratègic entorn Estació de Sants, 2021 (font: Barcelona Regional)
Reflexionar sobre la Ronda Litoral i la seva complexa connexió amb el Riu Besòs
Reflexionar sobre la Meridiana

3.1.4 Justícia espacial lligada a la mobilitat:
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Portes del mar (Font: Pla estratègic dels espais litorals de la ciutat)

L3 Trinitat Nova - Trinitat Vella fitxa
AX08 (font: Pla director

d’Infraestructures (PDI) 2021-2030))

#ComissionsFavb
URBANISME



FAVB_MEMÒRIA 2022 52

L4 La Pau - La Sagrera, fitxa AX02
(font: Pla director d’Infraestructures

(PDI) 2021-2030)

L2 Sant Antoni – Parc Logístic, fitxa
AX06 (font: Pla director

d’Infraestructures (PDI) 2021-2030)

L9/L10 Zona Universitària – La Sagrera, fitxa
AX04 (font: Pla director d’Infraestructures

(PDI) 2021-2030)

#ComissionsFavb
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Pla Sant Andreu - Sagrera (font: elaboració Salvador Matas i Favb)

Estudi estratègic entorn Estació de Sants, 2021 (font:
Barcelona Regional)

#ComissionsFavb
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Definició d’usos dels habitatges sobrants del Bon Pastor
Nous habitatges públics a l’Espai Firal de Montjuïc
Celebrem la definició de nous habitatges públics al 22@ amb l’aprovació definitiva (maig 2022) de la
modificació puntual del Pla General Metropolità per un 22@ més sostenible i inclusiu.
Reflexionar i actuar sobre les noves necessitats socials: la pobresa de les persones joves i l'habitatge.
La sobreocupació en habitatge mínim. Can Peguera i altres realitats urbanes. (Tema d'alta urgència).

3.2.2 Creació d'habitatges públics de lloguer

Reflexió sobre la regeneració dels teixits
productius dels polígons Mercedes Benz-Bon
Pastor, Estadella i Montsolís per mitigar el
desequilibri d’usos entre habitatge i
indústria. Necessitat de reconvertir aquests
territoris en parts integrants de la ciutat i
recuperar la seva connexió amb el riu Besòs
i els municipis del baix Besòs. Fomentar
estratègies de regeneració d’aquest territori
com a potencial lloc de treball per al veïnat i
possibilitat de formació professional.

3.2.1 Planejament d'àrees productives:3.2 Justícia social

La justícia social ens parla de la necessitat d'una
intervenció conjunta sobre la situació estructural
dels barris més vulnerables de la ciutat i sobre
aquelles zones que han estat excloses dels
processos de renovació urbana, com alguns dels
polígons industrials de la ciutat. La justícia social
ens parla també de la necessitat d'habitatge
públic de lloguer accessible o de la necessitat
d'habitatge digne en bon estat de la majoria dels
polígons nomenats anteriorment als quals es
pot afegir Canyelles, La Guineueta, etc... afectats
per diversos problemes de degradació i
aluminosi.

Bon Pastor (font: https://www.taulaurbanisme.org/maps) Proposta d’usos Repensem l’Espai firal de Montjuïc, febrer 2022
(Font: Decidim)
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3.2.3. Reflexió sobre les propietats del Consorci de la Zona Franca a Barcelona i la seva funció

3.2.4 Creació de nous allotjaments dotacionals

La MPGM que regula els allotjaments dotacionals aprovada inicialment el 2020 estableix que el 5% del
sòl qualificat d'equipament de la ciutat es podrà destinar a allotjaments dotacionals. Es necessita,
entre altres, tenir coneixement sobre els criteris emprats per definir el percentatge destinat a cada
districte.

 

FAVB

Distribució per Districtes del sol qualificats d'equipaments potencialment
destinat als Allotjaments Dotacionals (font: Ajuntament de Barcelona)

#ComissionsFavb
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La Comissió d’Urbanisme de la Favb ha treballat per una reflexió sobre les centralitats dels barris
ja existents i, en aquest sentit, es fa necessari un estudi de ciutat perquè alguns barris històrics
funcionen molt bé sobre els seus eixos preexistents, com és el cas de Sants, algunes illes del
Poblenou i Sant Andreu. Es considera fonamental l'estructura de bulevards connectats entre sí al
districte de Nou Barris, que parteix d'una definició global de l'espai públic i que ha tingut un paper
destacat durant es últims anys.

També ha apostat per una reflexió sobre els equipaments: s'ha detectat la necessitat d'una
redefinició del concepte d'equipament, es fan necessàries operacions que redueixin la distribució
desigual dels equipaments públics als districtes i s'aposta pel concepte de reutilització:
equipaments intergeneracionals i flexibilitat d'usos. 

S’ha començat, en col·laboració amb la Comissió de Salut de la Favb, un seguiment dels
equipaments sanitaris segons el conveni 2008-2015 i 2016-2023 i una reflexió sobre la seva
distribució en el territori.

3.3 Ciutat saludable: factors mediambientals i salut mental

Equipaments sanitaris per convenis 
(font:https://www.taulaurbanisme.org/maps/equipaments_salut_bcn_conveni)
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3.4 El diàleg i la comunicació: socialització de l'espai urbà

La reconquesta de l'espai públic no és només un tema de projecte urbà, sinó que obeeix a un projecte
social que té les seves arrels en la voluntat i el discurs polític. La trobada i la socialització en l'espai
públic necessita un discurs de referència clar, contundent i comprensible. La Favb ha apostat per
generar un discurs sobre l’espai urbà que va més enllà del concepte de ciutat saludable, sobre el qual
s'han proposat aquest any diversos projectes per part de l'Ajuntament. 
Algunes reflexions s’haurien de tenir en compte, per exemple, la normativa per a l'ús social dels
terrats i dimensionar els balcons. És important que els terrats tinguin usos comunitaris en tant que
espais verds: apostem per a la funció col·lectiva d'aquests tipus d'espais.

3.5 Revisió del model participatiu

La crítica que com a moviment veïnal sostenim sobre el model de processos participatius que s'està
duent a terme, és que s'està transformant en un instrument burocràtic on la ciutadania ve
interpel·lada per complir amb els terminis i no hi ha ni el temps ni les condicions per generar un
veritable procés de presa de decisió conjunta.

3.6 Estratègia metropolitana i governança

Considerem que en no haver-hi una estratègia de polítiques urbanes d'àmbit metropolità, no es
genera un intercanvi entre els discursos i les posicions en els diversos debats o projectes. Per aquest
motiu, s'ha reclamat la necessitat d'una convergència d'interessos i de model en els debats del PDU i
el Pla Estratègic Metropolità, així com en l'Agenda Urbana 2030. 
La governança metropolitana serà essencial perquè la Barcelona actual sobrepassa amb molt els
límits administratius de la ciutat. Des de la Comissió d’Urbanisme de la Favb s’ha plantejat en varies
ocasiones la necessitat d’un model metropolità de governança política. Sense un govern polític triat
des de la ciutadania de manera directa, difícilment hi haurà algun dia cohesió urbana i social en el
territori. Per aquest motiu, els treballs i reflexions que hem dut a terme al llarg del any 2022 han
apuntat cap a una mirada supramunicipal.

3.7 Revisió del planejament existent

Creiem imprescindible l'anàlisi del planejament existent i revisar el planejament aprovat i no executat
per diverses causes: l'oblit polític i administratiu, la falta de recursos econòmics, els problemes
d'execució, la dependència d'inversions privades, etc. També la comissió, al llarg del 2022, ha intentat
fer un seguiment al plantejament general del PDU metropolità i ara de cara al 2023 apostarà per una
reflexió sobre el seu contingut i la seva repercussió sobre els planejaments municipals. En aquesta
reflexió serà imprescindible la participació de les AV, de la Coordinadora del Baix Besòs i els
representants d'altres municipis (L’Hospitalet de Llobregat, etc.)

#ComissionsFavb
URBANISME
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#ProjectesFavb
BEC, barri espai de convivència

BEC (Barri Espai de Convivència) 

BEC (Barri Espai de Convivència) és una proposta vinculada a la implicació activa de les associacions
veïnals dels barris, on el centre del seu desenvolupament és la interacció del veïnat i el coneixement
mutu del teixit comunitari. 

Des de l'any 2002 treballem en diferents barris de Barcelona, tenint en compte que moltes
problemàtiques socials-urbanes solen coincidir: espais insegurs, manca equipaments públics i
comunitaris, infrahabitatges, emergències socials i violències socials i estructurals. El BEC sempre ha
impulsat relacions constructives, amb la intenció de generar processos comunitaris, reforçar les cures,
la qualitat de vida i el benestar dels barris.

No obstant, és important esmentar que des de 2019, amb la segona edició de BEC al barri del Raval,
hem iniciat un camí d’actualització de les metodologies i formes de treballar als barris, per d’aquesta
manera, ajudar les AV a reforçar els seus vincles comunitaris al barri. En aquest sentit, el BEC pretén
ser una eina potent d’acció veïnal.  

Per una altra banda, també és molt important pensar en el futur i renovar les dinàmiques del
moviment veïnal, per tant, es veu necessari un procés col·laboratiu amb els equipaments educatius,
de lleure i les AFAs del territori des de la integració de diferents coneixements i amb l'acció directa en
l'entorn social i urbà. En suma, treballar amb les comunitats educatives del barri en projectes de 360
graus (mirada polièdrica) i d'aprenentatge i servei, generant accions col·lectives i de bones pràctiques
que puguin ser replicades i transmeses al conjunt del veïnat.

En suma, el BEC aposta per les relacions constructives amb la finalitat que perdurin al llarg del temps,
amb la intenció de generar processos comunitaris que millorin la qualitat de vida de les veïnes i veïns,
i el seu benestar als barris on viuen com també, de les persones que passen gran part del seu dia per
la seva vinculació laboral-professional. La seva importància és evident pels anys d'estabilitat (20 anys) i
els beneficis que ha generat als barris. El millor indicador del projecte és el mateix projecte BEC i
aquesta continuïtat és possible gràcies a un moviment veïnal compromès amb Barcelona i els seus
barris perquè són els coneixedors primers de les realitats dels territoris i la seva comunitat. 
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Identificar i valorar els elements significatius
del barri per la comunitat
Implicar de manera col·lectiva les entitats,
els agents del barri i el veïnat en l'anàlisi de
la situació social-urbana
Construir des d’un treball per projectes i
processos interconnectats generant una
visió de barri propositiva 
Elaborar una sèrie d’accions
intergeneracionals entorn de la convivència i
el sentiment de pertinença al barri 
Dinamitzar el debat i diàleg intercultural, la
igualtat i la diversitat tot atenent les
demandes i necessitats que l’associació
veïnal plantegi 
Transmetre els coneixements i sabers
populars del barri des d’una perspectiva
interseccional enfortint així les associacions
veïnals mitjançant la diversificació de les
persones membres i associades

Objectius

El projecte té com a objectius principals elaborar
un diagnòstic participatiu del barri resseguint la
seva història, evolució i el sentit de pertinença
del veïnat mitjançant espais de trobada oberts i
equitatius. També vol generar propostes de
millora a partir de l'anàlisi feta durant el
desenvolupament del projecte i enfortir el
moviment veïnal amb dinàmiques d’interacció
positiva i diàleg intercultural.

Per assolir aquests objectius, els hem especificat
de manera que siguin tangibles i mesurables:

1.

2.

3.

4.

5.

6.

Metodologies

El projecte BEC durant el 2022 (i anys següents)
treballa des d'una proposta interdisciplinària i
d'interacció de les diversitats, i s'inspira i
treballa des dels àmbits culturals, tècnics,
artístics, acadèmics, etc. L’objectiu és desplegar
un procés en un territori i, per això, s'ha de
conèixer i viure la seva història des de diferents
perspectives i temps (memòries vives), entendre
les capes dels canvis urbanístics i demogràfics
que ha sofert, la lluita quotidiana de les veïnes i
veïns, i l'opinió i actuació de la seva població.

La participació comunitària és l'eix vertebrador
d’una metodologia de processos, adaptable al
context i oberta a canvis, des de la implicació de
la comunitat que viu i transita al barri:
treballadores, voluntàries, entitats, associacions,
comerç, empreses, equipaments públics i,
principalment, les veïnes i veïns. 

La interseccionalitat i interdisciplinarietat són
claus com a mètodes d'anàlisi de la situació
social, econòmica i ambiental del territori. A
través d'accions comunitàries que s'adapten a
les circumstàncies dels territoris, es pretén
plasmar les necessitats col·lectives, enriquir el
sentiment de pertinença al barri des de la cura
dels espais públics compartits i dur a terme
processos d'enfortiment del moviment veïnal.

El BEC aposta per les relacions constructives
amb la intenció que perdurin al llarg del temps,
amb la intenció de generar processos
comunitaris que millorin la qualitat de vida de
les veïnes i veïns, i el seu benestar als barris on
viuen.

#ProjectesFavb
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EQUIP DE TREBALL

L’equip tècnic de la Favb (Roberta i Alaitz) és el responsable de l'acompanyament i desplegament del
projecte al territori. Aquest té formació superior (màsters de geografia i disseny urbà) i coneixements
en els camps de gestió de projectes, urbanisme, estudis de gènere i mediació comunitària.

A més, el BEC des dels seus començaments compta amb la participació activa de l'alumnat de les
universitats, especialment de la Facultat de Ciències Polítiques i Sociologia de la (UAB), la Facultat de
Geografia i Història i la Facultat d'Antropologia Social i Cultural (UB).

Els equips professionals de contractació externa que intervenen al projecte són curosament
seleccionats segons els interessos del veïnat, alumnat i del mateix projecte BEC: l'associació veïnal
(junta, associades i col·laboradores) i grup motor BEC. 

El perfil està vinculat amb les línies metodològiques prèviament descrites: capacitat de mediació
comunitària i intercultural, perspectiva interseccional i cultural amb caràcter interdisplinar, de manera
que es podran moure des de l'especificitat al treball enxarxat amb altres disciplines. 

Cal ressaltar que els projectes de la Favb treballen amb professionals altament qualificats i implicats
en el moviment veïnal. 

BEC 2022 - DESENVOLUPAMENT DEL PROJECTE 2022

El BEC està emmarcat en l'estreta relació amb les associacions veïnals de Barcelona, que són les
participants actives del projecte en connexió i amb la responsabilitat de construir sinergies i ponts de
diàleg als barris.

D'una altra banda, l'equip tècnic de la Favb treballa per donar el suport necessari durant el projecte,
com també per definir conjuntament estratègies d'enfortiment de les associacions als seus barris i
promoure la diversificació de perfils a les entitats. Sigui com a sòcies, col·laboradores, membres de la
junta, voluntàries, etc. Durant l'any 2022 les associacions veïnals participants en el BEC són:
 
BEC: Les Trinitats - Associació de Veïns i Veïnes de Trinitat Nova, Associació Veïnal TriniUneix
Associació de Veïns i Veïnes de Trinitat Vella

BEC: Sant Andreu Nord- Associació de Veïns i Veïnes de Sant Andreu Nord

Cadascuna d'aquestes respon a uns temps i unes necessitats específiques que expliquem tot seguit.
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BEC a Les Trinitats 
A partir dels resultats de les enquestes, els
tallers i els mapatges realitzats l'any 2021
(consultar memòria 2021), alguns dels punts que
es detecten són:

A) A Trinitat Nova veiem que gairebé la meitat de
les persones enquestades consideren que al
barri hi ha manca de civisme i comparteixen el
sentiment d'inseguretat. Només el 34,6% creu
que hi ha una bona convivència entre les
persones de cultures i origen divers.
B) A Trinitat Vella, el 71% de les persones
enquestades considera que hi ha problemes de
convivència.

Enguany, i com a part del procés desenvolupat a
les Trinitats des de l'any 2021 i arran d'una
demanda de les associacions veïnals dels
territoris, es genera un pla d'activitats que
n'evidencia les percepcions dels dos barris:
accions de reflexió col·lectiva, exposicions als
equipaments públics i una revista per fomentar
l'esperit participatiu i recolzar les visions més
crítiques i propostes de millora del veïnat. Tot
plegat, la voluntat és la d'establir ponts de
diàlegs entre els dos barris i els seus veïnats
diversos.

#ProjectesFavb
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Resultats del procés participatiu

Durant la investigació realitzada al llarg dels anys 2021 i 2022 s’han fet entrevistes i enquestes al
veïnat de les dues Trinitats, en les quals els enquestats expressaven allò que més els agradava i
desagradava del seu barri. En les enquestes s’atorgava un valor numèric -del 0 al 10- a diferents
aspectes. Finalment es va calcular una mitjana per saber quina era la puntuació que les veïnes i veïns
donaven a aquests punts claus per a la configuració de la Trinitat Nova i la Trinitat Vella.

Concretament, els aspectes que es van valorar van ser els espais verds, la gestió dels residus, la
contaminació acústica, els comerços, el centre d’atenció primària, el transport públic, la mobilitat
interurbana, les infraestructures viàries, l’impacte paisatgístic, els serveis sanitaris bàsics i l’atenció
primària. I en el context de la pandèmia, es va puntuar la sanitat respecte a la Covid-19, les
tecnologies de la informació i la comunicació (TIC), la connexió a internet (wifi) i la sanitat telemàtica.

Els resultats obtinguts d’aquestes enquestes a peu de carrer corresponen a un context de
postconfinament, però amb la pandèmia de la Covid-19 encara present: a finals de maig i a principis
de juny del 2021, més concretament els dies 19, 27 i 31 de maig i 1, 2, 3, 7 i 10 de juny. Aquests dies es
van recollir un total de 209 enquestes, 83 a Trinitat Nova i 126 a Trinitat Vella.

Les veïnes i veïns de Trinitat Nova valoraven positivament, amb una puntuació superior als 6 punts,
les infraestructures viàries, la mobilitat interurbana, el transport públic i el centre d’atenció primària.
Valoraven neutralment, amb una puntuació menor als 6 punts però superior als 5 punts, l’impacte
paisatgístic, els serveis sanitaris bàsics, l’atenció primària, els espais verds, la gestió dels residus, la
contaminació acústica i els comerços. I puntuaven negativament la sanitat respecte a la Covid-19, les
TIC, la connexió a internet (wifi) i la sanitat telemàtica.

En el cas de Trinitat Vella, les veïnes i veïns consideraven com a punts positius els espais verds, el
centre d’atenció primària, el transport públic, la mobilitat interurbana, l’atenció primària i les
infraestructures viàries. Valoraven de manera neutra els serveis sanitaris bàsics, l’impacte paisatgístic,
la gestió dels residus, la contaminació acústica, els comerços, els serveis sanitaris bàsics, la sanitat
respecte a la Covid-19 i les TIC. I valoraven menys positivament la connexió a internet (wifi) i la sanitat
telemàtica.
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Marxa exploratòria

En el marc d’aquest projecte, i amb la col·laboració de les associacions veïnals de Trinitat Nova, Trinitat
Vella i Trinitat Uneix, es va organitzar una marxa exploratòria pel barri per parlar de quines són les
característiques més destacables d’aquesta zona, dels projectes en els quals treballen les diferents
entitats i de les problemàtiques que afecten les veïnes i veïns. La marxa també es va fer per apropar
posicions entre les diferents organitzacions, per veure quins són els projectes amb més potencial a la
zona i si és possible fer-hi un treball conjunt.

Un dels aspectes que es van tractar amb més profunditat va ser el dels endarreriments en el projecte
de la presó de la Trinitat Vella, que tot i haver començat més o menys a la vegada que el de la presó
Model, a l’Eixample, segueix uns ritmes ben diferents. Els problemes d’accessibilitat es van contrastar
durant la marxa, que va passar per escales i pendents difícils de superar si es tenen problemes de
mobilitat. L’ascensor del pont de Sarajevo, a més, estava avariat, una situació, d’altra banda, força
habitual. Les diferències en el tractament que reben les entitats en funció del districte va ser un altre
punt on hi va haver consens entre les associacions i el veïnat dels dos barris, que valoraven bastant
millor la participació i la voluntat del Districte de Sant Andreu que no pas la del Districte de Nou
Barris.

Per últim, es va presentar l’oportunitat de parlar de tots aquells llocs físics i projectes amb
potencialitat per crear una comunió major entre els dos barris. Alguns dels més destacats van ser els
relacionats amb la memòria històrica, com ara els vinculats a les dues Cases de les Aigües o el Pont
dels Tres Ulls, la pacificació de la Meridiana o un possible acte de germanor, que es volia realitzar al
pont de Sarajevo, però que, finalment, l’Administració no va autoritzar.

#ProjectesFavb
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Revista i Exposició

Amb els canvis del BEC s'ha apostat per una inversió en el seu disseny gràfic i per a aquesta edició de
la revista i exposició s'ha contractat una dissenyadora gràfica per maquetar i generar una proposta
expositiva. S'ha treballat el grafisme de tot material recopilat: fotografies, gràfics quantitatius, relats
de les activitats, història dels barris, participació de les escoles, entrevistes, etc.

El resultat ha estat molt ben rebut als dos barris, tant a escala d'informació com des del punt de vista
visual. Les Trinitats han pogut veure reunides tots els aspectes positius i negatius dels barris,
visualitzar les lluites veïnals comunes i les que han de continuar treballant juntes per al futur dels
barris i de les seves comunitats.

S'han realitzat dues exposicions:
Setembre - Octubre: Centre Cívic de Trinitat Vella
Octubre – Novembre: Casal de Barri de Trinitat Nova Som la Pera

Un cop finalitzades, el material de l'exposició se cedeix a les associacions veïnals i elles són les
responsables de tenir-ne cura i fer-la circular pels barris i als espais comunitaris que creuen més
importants compartir aquesta feina feta. I, finalment, s'han distribuït 150 revistes per a cadascuna de
les associacions veïnals perquè elles mateixes siguin les portadores als espais i entitats socials, les
associades i a la resta del veïnat. També es podien trobar exemplars als espais de les exposicions.

#ProjectesFavb
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Conclusió

Com a conclusió podem dir que, tot i les diferències entre els dos barris de la Trinitat -la separació per
culpa de la Meridiana, el fet de pertànyer a districtes diferents o els seus processos de construcció i
poblament-, són molts els fets els que els uneixen, començant per un passat comú i una llarga història
de lluites veïnals.

La sensació de no ser uns barris prioritaris per l'Administració en comparació amb altres zones també
és un sentiment compartit per tots dos barris, sobretot després de veure com es prioritzen millores i
projectes al centre de la ciutat mentre s'endarrereixen els seus. Les idees i projectes per millorar-los i
la germanor entre les veïnes i els veïns han estat una constant, que no sempre ha comptat amb el
suport necessari per part de l'Administració.

Encara que la participació veïnal no passa pel seu millor moment, el treball sense descans de les
associacions veïnals, les noves organitzacions que neixen a la zona, l'obertura de nous espais - com
ara l'espai comunitari Tres Ulls, amb la seva biblioteca, o els casals de barri amb totes les seves
activitats - presenten una molt bona perspectiva de futur de cara a un augment de la implicació veïnal,
necessària per a una millora real dels dos barris.
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BEC a Sant Andreu Nord

És una petició directa de l'Associació de Veïnes i
Veïns de Sant Andreu Nord Tramuntana. La seva
seu social es localitza a la Casa Bloc, on
conviuen moltes diversitats veïnals, i és un punt
neuràlgic de Sant Andreu Zona Nord on es
troben diverses entitats socials i equipaments.
D’altra banda, l'AV té com a objectius
desenvolupar un pla de treball des d'una
perspectiva interseccional i intercultural,
establint relacions continuades amb els
equipaments públics establerts al territori -
especialment els d'àmbit educatiu (formal i no-
formal)-, reforçant la participació del jovent, les
entitats socials i culturals i el veïnat d'origen
divers als espais de confluència de l’associació
veïnal.

Durant el segon semestre d'enguany (2022) s’ha
treballat la primera fase del projecte: disseny,
reunions internes amb els membres de
l'associació, contacte amb potencials
col·laboradors (projectes/col·lectius, entitats i
equipaments públics), primers diagnòstics
territorials amb una activitat comunitària.

El marc fonamental és el de construir amb l'AV
un projecte que sigui capaç d'obrir la
participació comunitària activa i el diàleg
intercultural, des del seu primer disseny fins a la
seva implementació l'any de 2023, i si cal, part
de 2024, ja que es pretén respectar els temps
comunitaris. Per fer possible aquest
desenvolupament, conjuntament amb
l’associació veïnal s’han definit dos eixos de
treball: la col·laboració amb l’escola amb canvis
de metodologies i l’eix comunitats diverses per
treballar les relacions.
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EIX COL·LABORACIÓ AMB L’ESCOLA1.

Destaquem aquest eix perquè és molt important en el context relacionat amb l’educació que el BEC
treballa des de fa 20 anys i, d'una altra banda, es vol consolidar una col·laboració estable amb les
escoles de Sant Andreu Nord en aquest projecte. Per tant, la intenció és la de desplegar un projecte
d'aprenentatge i servei amb alumnes de 4t de l'ESO o de batxillerat i que el resultat pugui ser replicat i
quedar-se com una bona pràctica estable al territori. La intenció d'aquest eix no només és la
realització d'un treball pràctic amb el jovent, sinó que entenem aquest procés com el començament
d'una relació estable entre l'associació de veïnal i l'institut. També apostem perquè el mateix projecte
sigui capaç de dialogar i comptar amb la participació de les AFAs i de les escoles de primària.

Per iniciar aquesta col·laboració, al 2022 s’ha realitzat una trobada amb l’equip directiu de l’INS Dr.
Puigvert, que ha rebut el projecte amb molt bones perspectives per generar un primer taller-procés
de 9-10 sessions amb un grup de 4t d’ESO durant el segon i tercer trimestre del 2023. 

Aquesta elasticitat en el temps garanteix un bon període de preparació conceptual i tècnica del taller.
En aquest sentit, es proposa un treball acotat al llarg del curs, però sense ser un temps rígid, donant
espai per a la capacitat de les persones participants, instituts d'acollida i la mateixa associació veïnal.
El respecte als temps i conciliacions és fonamental i poden allargar-se o comprimir-se. Igualment, el
procés es desenvolupa en dues potes:

1. Transmetre el coneixement de la història del barri i de les associacions i entitats que conformen el
teixit veïnal d'aquest. Per això, es faran diverses activitats com caminades exploratòries/reflexives pel
barri, xerrades amb veïnes referents, visites a entitats/equipaments, mapatges grupals, etc.

2. Co-creació d'un projecte comú on s'utilitzarien els sabers populars, les diverses expressions d'art i
la comunicació inclusiva com a eines de transformació sòcio-espacial i capacitadores de relacions.
Aquest projecte es farà des dels interessos de l'alumnat que hi participa i també de tota comunitat
educativa i de l’associació veïnal. 
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EIX PARTICIPACIÓ COMUNITATS DIVERSES 

D'una altra banda, un altre destinatari directe que es va definir durant el 2022 són les comunitats de
cultures i orígens diversos com a participants actives i amb vocació de sumar-se com a sòcia o
col·laboradora a l'associació veïnal. El projecte vol ser una taca que s'expandeixi al territori. En aquest
sentit, es contactarà amb referents veïnals, des d'una perspectiva intercultural, gènere i
intergeneracional, perquè formin part activa del grup motor i en aquest espai, com l’associació veïnal,
participa en totes les etapes i decisions del projecte.

La primera aproximació realitzada ha estat una enquesta amb les principals entitats del territori per
saber com es relacionem i quines comunitats del barri treballen, donant importància a establir un
quadre relacional: potencialitats i mancances. 
D’una altra banda, aprofitant la programació de la festa Major de Sant Andreu, s’ha muntat una
activitat de mapatge i recollida de desitjos per al barri amb la intenció de connectar amb el veïnat,
donant el primer pas per donar conèixer el projecte al territori. S’ha de dir que no ha estat una àmplia
recollida de dades, però ha proporcionat un coneixement de l’entorn de manera espontània, sense la
pressió dels resultats immediats. L’ocasió també ha comptat amb representants polítics municipals
del Districte i s’ha pogut presentar el projecte de manera pràctica i visual. 

La diversificació de les activitats és la clau: es busca que la programació implementada tingui la
capacitat d'adaptar-se segons la necessitat de les persones i/o entitats, i no elles a les activitats,
d'aquesta manera el projecte no és estàtic en un espai sinó que es mou per diferents llocs (oberts i
tancats, públics i privats) del barri. 

Amb aquesta perspectiva intercultural, el BEC es desenvolupa des de l'aprenentatge mutu entre les
cultures diverses des dels sabers populars i la seva vinculació amb el territori. 
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REPTES del 2023 

L'AV vol promoure un projecte integrat amb la resta d'agents del barri: treballadors/es dels serveis
públics administratius i de les entitats socials, com també col·lectius formals d'altres àmbits (culturals,
esportius, juvenils, orígens de cultures diverses, habitatge, feminismes, etc.).

Aquesta connexió amb el teixit associatiu actiu és clau en el treball de barri i servirà per reforçar
l’estructura de l’associació veïnal al barri. Al 2023 la intenció és estructurar un grup de treball
comunitari i per aquesta finalitat s’ha realitzat un primer mapatge amb la junta de l'associació veïnal.
Les entitats i equipaments identificats són:

Equipaments públics: Centre Municipal de Cultura Popular de Sant Andreu, CAI Casa Bloc (depèn de la
DGAIA, però està gestionat per la cooperativa d'iniciativa social Eduvic)

Entitats: Hogar Centro Castellano y Leonés de Catalunya, Fundació Casa Asil de Sant Andreu del
Palomar, Associació 500x20.

Ensenyament: AFAs Escola Eulàlia Bota, Institut Dr. Puigvert, Escola Ignasi Iglesias
Col·lectius: Col·lectiu de Peruans vinculats a l'AV Sant Andreu Nord Tramuntana

A més, es vol establir de diàleg continuat amb la regidoria i els equips tècnics de l'administració del
Districte i la intenció és que acompanyin el projecte durant tot el procés veïnal, especialment en
àmbits específics, com: serveis socials, tècnics de barri, d'educació, igualtat i interculturalitat.

I finalment, construir aquest BEC Sant Andreu Nord des d’un procés obert a aportacions del veïnat i la
seva participació activa i inclusiva.

#ProjectesFavb
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El projecte Totes Som Punt Lila de la Favb neix amb la finalitat de prevenir, aturar i
visibilitzar la violència masclista als barris de Barcelona a través de la participació
comunitària de les veïnes.

Crear un circuit contra la violència masclista. 
Detectar els casos existents per treballar des de la confiança i la proximitat.
Fomentar la sororitat veïnal que per mitjà d’aquest projecte. 

Objectius del projecte 

El projecte consisteix a prevenir, aturar i visibilitzar la violència masclista en els barris de Barcelona a
través de la intervenció i la participació comunitària de les dones veïnals en sororitat, creant radars
feministes. El concepte “radar” està inspirat en el projecte d'acció comunitària Radars, però en
comptes de la detecció de les persones soles, es tracta de detectar situacions de violència masclista.
Als barris de Barcelona existeix una alta preocupació per la inseguretat i amb el projecte es vol
evidenciar la violència masclista dins d’aquest sentiment d'inseguretat. L’objectiu és la prevenció de la
violència masclista en l'àmbit de la intervenció comunitària

El projecte té per objectius donar seguiment i acompanyament a l'arribada dels espais segurs en el
barri i a la vegada, continuar desenvolupant un procés comunitari de sororitat donant continuïtat a la
xarxa de punt liles i espais segurs en els barris Poblenou i Sant Antoni al llarg del període pluriennal
de la subvenció, a petició de les dones de les dues associacions veïnals federades en la FAVB. Amb la
finalitat que aquesta xarxa quedi estable en els futurs anys. 

A través de la creació d'espais segurs d'acompanyament i de punts liles, autogestionats per les
associacions veïnals i la xarxa d'entitats feministes i equipaments del barri, es reforça el contacte amb
el circuit contra la violència masclista, empodera el procés de xarxa comunitària veïnal i genera un
procés de conscienciació i visibilització de l'erradicació de la violència en tots els seus àmbits. 

És un procés transversal pròxim i d'acompanyament que actua com a eina de derivació i com a procés
de lluita des del barri per al barri. Els espais segurs d'acompanyament o els punts liles, són, per tant,
comerços diürns com a nocturns, equipaments i entitats triats a través de processos comunitaris
veïnals. Donen cobertura d'acompanyament i serveixen com a punt de suport al barri i a aquelles
dones que estan patint algun tipus de violència. La necessitat de continuar amb el projecte reforçaria
el circuit públic existent. Aquests espais són comerços de proximitat, equipaments, serveis i entitats
amb un horari d’atenció tant diürn com nocturn. Entitats de tipologia diverses: participació ciutadana,
dones, educatives, confessionals, de suport social, d’oci i lleure, de cultura. Són espais que, en el dia a
dia, generen un alt nivell de confiança i seguretat per a les dones. 

Aquest circuit d’espais segurs i/o punts liles es crea a partir de la xarxa comunitària que existeix en el
barri entre les entitats i l’associació veïnal com a eix de l’acció comunitària que impulsarà el
desenvolupament del projecte. Llocs de protecció, atenció i derivació per a les dones i especialment
per a les dones més vulnerables, com a procés de lluita comunitària veïnal contra les violències
masclistes. Aquesta manera de treballar des de la comunitat veïnal per a les veïnes enforteix
l’autogestió del projecte i serveix perquè pugui perdurar per si mateix en el barri.
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Enfortir vincles grupals entre dones, reconeixent-nos entre nosaltres, les resistències i
transformacions de la violència patriarcal.

Construir des de dins un posicionament sobre la violència masclista sostingut des del subjectiu i el
grupal que tingui força per a projectar-se i materialitzar-se, fora del barri.

Desenvolupar i practicar habilitats de comunicació i expressió per a proposar el projecte “punts
liles” en els comerços, equipaments i entitats.

TOTES SOM PUNT LILA - SANT ANTONI 

Sant Antoni és un barri que ha viscut moltes transformacions en els darrers anys. La reforma del
mercat i la implantació de la superilla a Sant Antoni amb l’aplicació de zones de vianants o pacificació
de molts carrers han canviat les dinàmiques del barri.

Per la seva localització, és lloc de pas entre Ciutat Vella i Montjuïc i tant passavolants com turistes el
creuen i els veïns del Poble Sec i del Raval s’apropen a gaudir dels nous espais oberts. 

També, ha viscut un procés de gentrificació molt greu per la decisió de molts propietaris de substituir
els lloguers destinats a habitatge habitual per a lloguer de pisos turístics i això ha provocat una
proliferació de bars i cafeteries noves. 

Com a conseqüència, el preu dels locals comercials ha pujat moltíssim i, per tant, molts comerços
tradicionals han tancat i Sant Antoni que era un barri petit on la majoria de la gent es coneixia i tenia
sentiment de barri, s’ha transformat en un barri de moda, amb menys veïnes i més bars. 

Arran d'escoltar testimonis de dones de diferents edats que viuen, estudien o treballen al barri
d'haver sofert agressions al carrer, des de l'AVV de Sant Antoni i, en concret, des de la Vocalia de
feminisme ha demanat engegar el projecte de Punts liles, barris lliures de violències masclistes que la
Favb ja treballava en altres barris. I ens posem en marxa, per cercar complicitats i crear juntes,
aquests espais segurs.

Els punts liles són comerços tant diürns com a nocturns, equipaments i entitats triades a través de
processos comunitaris veïnals, caminant els carrers, compartint marxes exploratòries i experiències.

És tracta de punts d'acompanyament i serveixen com a punt de suport al barri i a aquelles dones que
estan patint algun tipus de violència. Són espais que, en el dia a dia, generen un alt nivell de confiança
i seguretat per a les dones perquè volem:

Perquè totes som punt lila i és un procés col.lectiu per generar vincles i apendre plegades que està en
marxa i no s’atura quan identifiquem l’espai segur amb un punt lila, sinó que continua creant
comunitat per tenir un barri on viure totes, lliure de violència masclista.



Activitats realitzades Totes som Punt Lila Sant Antoni

Les activitats realitzades han tingut com a objectiu prevenir, aturar i visibilitzar la violència masclista
als barris de Barcelona, específicament al barri de Sant Antoni, a través de la intervenció i la
participació comunitària de les dones en sororitat, creant una xarxa de punts liles veïnal en associació
amb entitats i comerços del barri. Activitats realitzades:

- Reunions del grup motor
- Mapatges col·lectius
- Marxes nocturnes
- Acte 26N
- Acte Dia Dones Sant Antoni
- Acte Fòrum de les Violències
- Formacions Violència machista

Per garantir la participació comunitària, es va formar un grup motor al Barri de Sant Antoni, que ha
permès assegurar la transparència, la inclusió de la diversitat de veus i la difusió del projecte al barri.
Aquest grup motor feminista està format per dones procedents de diferents entitats i col·lectius del
barri. Durant tot l'any 2022, de forma periòdica i continuada, hi ha hagut reunions del grup per
planificar les activitats i fer el seguiment del projecte. 
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Observació i experiència directa.
Veïnes com a agents expertes dels territoris.
Solucions localitzades.

Estratègia metodològica comunitària

La metodologia d'intervenció per a l'any 2022 - 2023 s'estructura en diverses fases i a la vegada, en
diverses etapes d'evolució en funció del contingut de les activitats que s'aniran desenvolupant al llarg
del projecte, fomentant la població participant. 

Les principals línies d'intervenció es basen a prevenir, parar i visibilitzar la violència masclista en els
barris de Barcelona a través de la intervenció i la participació comunitària de les dones veïnals en
sororitat. A partir de l'enfocament metodològic amb perspectiva de gènere, es treballa l’estratègia
metodològica comunitària de l'experiència. Aquesta metodologia es basa en tres paràmetres que
s’aniran treballant en la fase de planificació, seguiment i avaluació del projecte: 

1.
2.
3.

Per a garantir la participació comunitària es conforma grup motor, una eina per a garantir la
transparència, la inclusió de la diversitat de veus i la difusió del projecte en el barri. Aquest radar
feminista està format per dones procedents de diferents entitats i col·lectius del barri. 



S'ha realitzat un treball d'identificació d'espais segurs i insegurs i de situacions de violència amb el
grup motor i amb la comunitat de veïnes en general mitjançant activitats puntuals com Mapatge
col·lectiu (s'han realitzat 3 mapatges a diferents zones del barri de Sant Antoni) i marxes exploratòries
nocturnes amb veïnes (s'han realitzat dues edicions de marxes exploratòries i 6 recorreguts a tots
abastant la totalitat del barri). Mitjançant aquest treball s'han detectat comerços i equipament segur
al barri per activar una xarxa de punts liles. Aquests punts liles, tant diürns com nocturns, s'ubicaran a
comerços, establiments, equipaments i entitats.

El projecte “Totes Som Punts Liles” al barri de Sant Antoni, ha consolidat un grup motor i aliances
veïnals. La importància d’aquest projecte és que s’ha construït dins del territori d’acció per les pròpies
veïnes de barri. El projecte ha ofert eines educatives i participatives perquè se succeeixi un procés
alhora autogestionat i en xarxa.

Actualment el projecte està actiu, en fase d'aplicació i en autoavaluació permanent. Dins el barri ja
s'ha constituït una xarxa i un treball continuat del grup motor, per a la conscienciació i sensibilització
contra la violència machista. S'ha fet difusió del projecte i fins i tot ha obtingut premis,
reconeixements i ressonància als mitjans de comunicació local.

PREMI 25N

Presentat per la Vocalia de Feminismes de l'AV Sant Antoni, projecte 'Totes som Punt Lila' ha
guanyat el premi 25 de Novembre, que enguany dona suport al treball de prevenció de les
violències masclistes als barris!  

El premi 25 de Novembre va néixer amb motiu de la commemoració del Dia Internacional per a
l’Eliminació de la Violència vers les Dones. Fer xarxa als barris és una fórmula eficaç per detectar,
visibilitzar i aturar la violència masclista.

Aquest premi és un reconeixement però també un impuls al treball que està fent la Vocalia de
Feminismes al barri de Sant Antoni i a la ciutat. 
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https://twitter.com/vocaldonesAVVSA


L'Escola de la Favb és un espai de reflexió, producció i difusió d'idees i propostes que volem abordar
de manera compartida. La seva dinamització està a càrrec del grup motor de l'Escola Veïnal
(actualment en formen part cinc membres vinculats a diferents AV) amb el suport logístic de la
coordinadora de projectes de la Favb, a més de la implicació en algunes de les activitats de les
diferents comissions de la Favb (Salut, Amiant, Residus, Mobilitat...).

El replantejament de què pensem i fem, del nostre discurs i de la pràctica del moviment veïnal és
imperiós i reforça els dos objectius principals de l'escola:

1. Dotar a les AV d'eines de reflexió i capacitació davant d’un entorn canviant

2. Impulsar dinàmiques en les AV que incideixin en l’aprofundiment de la democràcia
interna, la transparència, la renovació generacional, les perspectives interseccionals des dels
feminismes i interculturalitats, i la consolidació de dinàmiques de treball en xarxa.

La programació de l'Escola Veïnal té format de curs lectiu i, per tant, no coincideix amb l'any natural
propi d'aquesta memòria. Per aquest motiu, farem esment dels actes organitzats de gener a
desembre, corresponents als cursos 2021-22 i 2022-2023.

L'Escola Veïnal s'ha centrat en l’impacte del canvi climàtic en els nostres barris i la derivada que té
l'emergència climàtica cap a l'emergència social. També s'ha fet un esforç per realitzar un programa
que sigui capaç de donar eines operatives perquè les AV puguin continuar jugant un paper clau en els
nostres barris i teixir xarxa més enllà del seu entorn.
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https://participa.favb.cat/assemblies/EscolaFAVB
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A més, al mes de novembre s'ha dut a terme una reunió específica amb el personal tècnic de FRAVM
(Madrid) per intercanviar metodologies, programes, dificultats i fortaleses. La intenció és que per al
2023 es pugui col·laborar més estretament entre les dues federacions i fer realitat un acostament
entre associacions veïnals de Barcelona i Madrid com una oportunitat per teixir ponts de diàleg entre
les dues ciutats i els seus moviments veïnals.

D'altra banda, cal esmentar que malgrat la seva consolidació en el calendari de les associacions
veïnals, enguany l'Escola Veïnal ha tingut una disminució d'assistències presencials a les seves
activitats mentre que les virtuals han mantingut el nombre habitual de participació. Atribuïm el fet
que, un cop superada la situació de pandèmia, les activitats presencials tornen a omplir l'agenda de
les associacions veïnals i en conseqüència no arriben a tot. Per tant, per a la primera etapa del curs
2022-2023 es busca diversificar els formats de les activitats per obrir el ventall de possibilitats de
participació de les veïnes i dels veïns.

La primera prova d'aquests nous formats que es vol engegar ha estat el taller Com fer un Pla de
Treball?. La proposta és impartir dues a tres sessions per a quatre o cinc associacions veïnals i realitzar
un acompanyament personalitzat. Durant l'últim trimestre del 2022 s'han fet dues sessions amb
quatre associacions i aquest 2023 es farà el tancament de les sessions grupals i la que ho necessiti
seguirà rebent aquest acompanyament a mida. El taller-servei està pensat i impartit per un membre
del grup motor de l'Escola Veïnal amb molts coneixements en la realització de plans de treball a les
entitats. En aquest sentit, cal dir que els membres no només pensen i proposen sessions, sinó que
també des dels seus coneixements en diferents àmbits d'interès, tenen un rol actiu a l'Escola Veïnal.
Això suposa un valor afegit al projecte alhora que proporciona un autoaprenentatge del mateix grup
motor.

L'Escola Veïnal ha finalitzat el 2022 amb uns resultats i reflexions positives d'un projecte consolidat a
la federació: totes les persones que assisteixen a les sessions surten prou satisfetes amb el nivell de
les ponències i l'estona que han pogut compartir amb la resta d'assistents. Així mateix, caldria
reforçar la fidelització de l'alumnat i treballar per atraure’n de nous a aquest espai, especialment amb
una representació intergeneracional. És un projecte cíclic que té la capacitat de fer d'altaveu de les
necessitats del veïnat des dels processos d'aprenentatge i dels debats compartits. A més, és un espai
que té la vocació de fer valdre els coneixements i els sabers del moviment veïnal amb molta
professionalitat.

En definitiva, l'Escola Veïnal és una àgora oberta a totes aquelles persones implicades en el
moviment veïnal i les associacions que configuren la Favb, com també a totes les persones
interessades a compartir aquest espai i els seus continguts. És un espai obert i interdisciplinari,
per això la definició de l’escola és col·lectiva i el projecte aposta per elaborar els seus continguts de
forma col·laborativa entre tota la gent interessada.

#ProjectesFavb
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Dins del marc de la vulnerabilitat social de la Favb: identificació, localització i factors de risc,
l’Associació Taula Veïnal d'Urbanisme de Barcelona ha desenvolupat el projecte Vulnerabilitat
socioresidencial a l’Eix Besòs, que reflecteix la vulnerabilitat residencial i social dels barris a partir del
treball realitzat amb la Coordinadora del Baix Besòs.

L’objectiu general del projecte era identificar les àrees de màxima vulnerabilitat socioresidencial als
municipis de l’Eix Besòs (tant problemàtiques com graus d’afectació). Específicament, es pretenia
estudiar l’estat de l’habitatge protegit als municipis, reflexionant sobre les polítiques d’habitatge amb
relació a les promocions de lloguer i venda i, finalment, identificar i monitorejar les actuacions
derivades dels plans d’habitatge i altres programes municipals. Per l’abast del territori d’estudi, es va
decidir començar per Santa Coloma de Gramenet, perquè comptava amb un Pla d’Habitatge recent, i
replicar la metodologia en els municipis restants en les següents fases del projecte. 

El projecte sorgeix d’un dels temes de l’agenda de la Coordinadora Veïnal que consistia a reclamar una
necessitat de diagnòstic de la situació de l'habitatge, és a dir, un Pla integral de l'Àrea Besòs sobre la
situació dels habitatges i les seves actuacions necessàries.

A partir del treball en xarxa amb la Coordinadora Veïnal del Baix Besòs (que inclou els municipis de
Barcelona, Santa Coloma de Gramenet, Badalona, Sant Adrià del Besòs i Montcada i Reixac), i en
específic amb la Federació d’Associacions de Santa Coloma de Gramenet (FAVGRAM), s’ha recollit una
informació en primera persona de les problemàtiques del municipi, així com també s’ha comptat amb
el coneixement de tècniques de l’administració. També s’han realitzat visites de camp a les zones on
s’havia detectar major grau de vulnerabilitat. Així doncs, el projecte ha comptat amb la col·laboració i
coneixement de diferents agents del territori i de diferents àmbits. 
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S’ha realitzat una reunió amb la Coordinadora Veïnal Baix Besòs (20/09) 

Dades públiques de l'administració 
Dades recopilades d'altres fonts
Dades elaborades de l'estudi dels diferents plans urbanístics: Plans Parcials del municipi, el planejament
històric, etc. 
S’ha realitzat una recerca d’informació relativa a les promocions d’habitatge protegit abans i després del
Pla Local D’habitatge. 
Dades pròpies de jornades participatives

Activitats realitzades

1.
A la reunió amb la Coordinadora, on hi ha representació de les AV de tots els municipis que en formen part,
es pretenia localitzar les principals problemàtiques entorn a l’habitatge a l’àrea i la situació d’aquestes. Es
van identificar els principals sectors afectats de forma preliminar. 

    2. S’ha realitzat una reunió amb diferents administracions: el Servei del Gabinet d'Acció Territorial,
l’Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet (16/11) i l’ Institut Municipal Urbanisme (IMU) (19/12)
A la reunió amb el Servei d’Acció Territorial es pretenia contrastar la informació sobre les promocions
d’habitatge protegit obtingudes a la documentació recopilada prèviament. Es va abordar aquesta temàtica i
també el Pla Local d’Habitatge i les actuacions derivades. A la reunió amb l’IMU es va validar l’enfocament
històric al desenvolupament del planejament. 

   3. S’ha realitzat una reunió amb la FAVGRAM (7/12)
En específic, es buscava obtenir informació sobre les problemàtiques al municipi amb el veïnat i la
identificació de les principals zones de vulnerabilitat de forma participativa. Es van comentar algunes de les
principals problemàtiques: humitats, plantes baixes ocupades, etc.   

   4. S’ha realitzat una visita de camp als polígons més afectats (30/11)
S’ha realitzat un itinerari a peu per aquelles zones on s’havien identificat prèviament problemàtiques per tal
de contrastar-ho sobre el terreny. Es van observar diverses problemàtiques: plantes baixes amb ús
d’habitatge, problemes tipològics, amuntegament, habitatges petits, habitatges sense ascensors, materials i
humitats, entre altres. 

   5. S’ha realitzat una reunió amb una persona experta de l’Escola Tècnica d’Arquitectura de Barcelona en la
temàtica de territori (7/12)
A partir de la reunió i amb tota la informació obtinguda prèviament, per l’abast del territori i la nombrosa
bibliografia associada, es va decidir analitzar la vulnerabilitat a través de la interpretació morfològica. 

   6. S’ha fet una recerca sobre la localització geogràfica de la informació plantejada i s’ha integrat a la base
QGIS. 
Per tant, la informació recopilada i les dades treballades provenen de cinc diferents fonts d’informació: 

    7. Cerca d’informació georeferenciada relativa a la vulnerabilitat social 
A partir de l’Índex de Vulnerabilitat Urbana (IVU), dissenyat per l’IERMB (Institut d’Estudis Regionals i
Metropolitans de Barcelona), s’ha realitzat una cerca d’informació georeferenciada relativa a les dades de
renda, número d’habitatges, dimensió dels habitatges, dades edatàries i d'origen de la població, habitatges
sense ascensors i de més de 4 plantes). Es va integrar la informació al mapa interactiu.
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FAVB_MEMÒRIA 2022 79

A continuació, s’annexen algunes imatges dels indicadors: 
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Metodologia d’anàlisi de la vulnerabilitat socioresidencial
Base de dades de les promocions d’habitatge protegit al municipi al llarg del temps
Base de dades amb interpretació topogràfica i edificació segons les etapes de construcció. Anàlisi
de distribució territorial dels programes municipals i les actuacions amb relació a l’habitatge, des
de l’administració
Base de dades amb indicadors socials i econòmics
Problemàtiques i grau d’afectació residencial 
Col·laboració amb diferents agents del territori (administració, moviment veïnal, universitat i
professionals tècnics) 
Sessió de retorn amb el moviment veïnal
Documentació gràfica elaborada a l’anàlisi, a partir de tecnologies QGIS 

   8. S’ha estructurat una metodologia d’anàlisi per identificar les problemàtiques i sectors afectats. 
A partir de la interpretació morfològica del creixement de la ciutat establint etapes de
desenvolupament i construcció (nucli original, primera parcel·lació, segona parcel·lació i
completament de la ciutat), s’han identificat les formes edificatòries de cadascuna d’elles i els plans
urbanístics que s’hi han desenvolupat. Posteriorment, creuant les dades geogràfiques i realitzant una
interpretació de la topografia, les problemàtiques detectades al treball de camp i els indicadors
anteriorment descrits, s’han extret una sèrie de conclusions. 

   9. (2023) Sessió de retorn amb la Coordinadora Veïnal Baix Besòs i FAVGRAM.
Es realitzarà una sessió de retorn amb el moviment veïnal per tal de contrastar les conclusions
extretes, ampliar la base de dades i poder incloure l’anàlisi realitzada dins de l’agenda de l’associació
per portar a terme les seves reclamacions a curt, mig i llarg termini.  

Resultats
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#AssessoramentsVeïnals
URBANÍSTICS

El mapa del Govern Municipal defineix com a objectiu “enfortir el teixit associatiu de la ciutat per
garantir la seva funció de transmissió i dinamització dels problemes i necessitats dels ciutadans”. Per
una altra banda, entre els objectius del Mapa de Ciutat, un és el de cooperar i participar amb el teixit
social, “apostar per un model de ciutat basat en la cooperació, implicació i coresponsabilitat entre
l’Ajuntament i els diferents agents socials. Establir una nova manera de relacionar-se entre
l’Ajuntament i les associacions basada en la coparticipació, el suport mutu, i el principi de
subsidiarietat.”

En aquest context, les associacions membres de la Federació d’Associacions Veïnals de Barcelona
(Favb) podran sol·licitar a la Junta de l’entitat col·laboració en termes d’assessorament tècnic per estar
millor assistides en processos de transformació urbana de marcat interès territorial i de la ciutat. 

Per tant, amb aquest conveni, la Favb dona suport a les associacions veïnals i les ajuda a enfortir-se
quant a capacitat de proposició i no només crítica enfront de les problemàtiques urbanes.

Els processos d'assessorament  urbanístic durant l' any 2022, han estat: 

Eix Besòs: una perspectiva metropolitana, realitzat per Territoris Oblidats, a càrrec de Mariela
Iglesias.
Implementació del sistema de visualització: mapeig Eix Besòs, a càrrec de la Taula Veïnal
d’Urbanisme de Barcelona (TVUB) 
Seguiment de la transformació urbanística del Litoral i la Rambla Prim, tècnica col·laboradora: El
Tinglado, Cristina Poza.
Seguiment del procés de definició del nou equipament a la Ideal Flor, tècnic col·laborador: Voltes
Cooperativa d’arquitectura.
Transformació urbanística dels barris de la Barcelona Nord, tècnics col·laboradors: Salvador Matas
i Dalmases, Cristina Poza, Lisa Marrani i Voltes Cooperativa d’arquitectura.
 Anàlisi i seguiment de la modificació del planejament urbanístic de la Marina del Prat Vermell,
tècniques col·laboradores: Ana Martinez i Lisa Marrani.

1.

2.

3.

4.

5.

6.
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La conjuntura econòmica actual es caracteritza
per un nivell d’incertesa molt elevat provocat per
la moderació del dinamisme de les economies
que es va produir en sortir de la recessió global
causada per la pandèmia de la covid-19, la
continuïtat del conflicte bèl·lic a Ucraïna i
l’elevada inflació per l’augment dels preus de les
matèries primeres i de l’energia. Tots aquests
elements constitueixen sengles obstacles per a
la recuperació de l’economia. 

El dret a l’habitatge s’ha hagut d’enfrontar a
nous riscos i amenaces . Un d’ells ha estat el
creixement de la demanda de lloguers per la
incapacitat de les famílies de comprar en un
context de pèrdua d’ingressos i de tancament de
l’aixeta hipotecària. A la ciutat de Barcelona, la
població que viu de lloguer ja arribava al 38,4%
del total l’any 2019, enfront del 28,5% del 2001.
No obstant això, la compravenda d’habitatges
ha exhibit una tendència molt positiva, però
factors tan importants com la pròpia situació
econòmica, i particularment, l l’alçada dels tipus
d’interès i la incertesa generada pel conflicte
entre Rússia i Ucraïna, poden suposar un canvi
de tendència de les vendes d’habitatge. De nou
es tornarà a mirar el mercat de lloguer, però els
preus de l’habitatge en lloguer han experimentat
pujades molt acusades, la qual cosa dificulta
encara més l’accés a l’habitatge.

L'habitatge és una de les necessitats socials més
importants, essencial per poder portar una vida
digna. El seu accés hauria d'estar garantit en
qualsevol país desenvolupat, tal com reconeixen
les principals cartes de drets. A més de procurar
l'accés de tota la població a un habitatge,
aquesta ha de tenir unes condicions adequades
per a poder viure-hi dignament. Per a moltes
persones, el cost de l'habitatge és un problema
molt rellevant, ja que s'ha de destinar a aquesta
despesa una part important dels ingressos.

La incidència més gran d'alguns dels problemes
descrits pot vincular-se a la debilitat de les
polítiques públiques d'habitatge a Espanya.
Entre altres mesures d'intervenció pública
respecte a l'accés a l'habitatge, la despesa en
ajuts directes a Espanya és considerablement
inferior a la de la UE-28 i, a més, a diferència del
que va succeir en la majoria dels països
europeus, va disminuir durant la crisi.

La sobrecàrrega de les despeses d'habitatge a
les llars espanyoles que viuen en règim de
lloguer és una de les més grans de la Unió
Europea.

En aquest context, l’any 2022 es posar molt
èmfasi en l’aprovació d'una llei d'habitatge a
Espanya per diverses raons:

Protecció dels drets dels llogaters: La llei
d'habitatge estableix les condicions de lloguer i
garanteix els drets dels llogaters, cosa que és
especialment important per als grups més
vulnerables com els joves, la gent gran i les
famílies amb baixos ingressos.

Estabilització del mercat de l'habitatge: La Llei
d'Habitatge pot regular els preus del lloguer i
evitar-ne l'especulació al mercat de l'habitatge.
Una regulació adequada del mercat pot prevenir
el sobreendeutament de les famílies que
compren el seu habitatge i reduir la possibilitat
de bombolles immobiliàries.

Promoció de l'accés a l'habitatge: Una llei
d'habitatge pot fomentar la construcció
d'habitatges socials i la rehabilitació d'edificis
antics per proporcionar habitatges assequibles
a persones amb ingressos baixos i aquells que
es troben en una situació econòmica difícil.

CONTEXT HABITATGE

#AssessoramentsVeïnals
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En resum, l’aprovació d’una Llei d’habitatge a
Espanya és important perquè pot protegir els
drets dels llogaters, estabilitzar el mercat de
l’habitatge, promoure l’accés a l’habitatge i
dinamitzar l’economia. Aquests objectius són
fonamentals per garantir el benestar de la
societat en general i per fer front als
desafiaments econòmics i socials que es
presenten actualment.

ASSESSORAMENT HABITATGE

 Per aquest motiu des de la FAVB s'ha seguit
prioritzant l‘assessorament en matèria
d'habitatge, posant especial èmfasi en les AV de
cada barri, ja que considerem que el millor
suport és el que proporcionen les persones que
estan a prop, tant des d'un punt de vista
emocional com d'acompanyament als diferents
tràmits que s’hagin de realitzar.

Des de la FAVB, per altra banda, en el nostre
intent d'avançar en les polítiques d'habitatges
s'ha estat treballant a nivell institucional com
veïnal. 

Des de el setembre tornen una altra vegada a
donar assessorament presencial a Ciutat
Meridiana. Un assessorament molt necessari
per atendre les necessitats d’habitatge en un
barri on hi ha molts desnonaments,
desnonaments exprés, lloguers abusius i manca
de condicions d’habitabilitat dels pisos. Un barri
que té un alt nivell de pobresa i d’exclusió social,
on hi ha moltes dificultats per accedir a
habitatges dignes i assequibles obligant les
persones afectades a ocupar els habitatges
buits. 

En aquesta línia que expressa el sentir de posar
l'habitatge al centre de les polítiques, i amb la
finalitat de donar un pas més endavant en
l’ajuda i atenció als veïns de Barcelona, s'ha
subscrit un conveni amb la Universitat de
Barcelona, en concret amb la Clínica de
l'Habitatge, que és el servei de consultes
promogut per la clínica Jurídica en dret
Immobiliari i Mediació Residencial que forma
part del Projecte Dret al dret de la Facultat de
Dret de la Universitat de Barcelona. La Clínica
està integrada per professorat de Dret privat,
entitats socials, voluntaris i estudiants dels
últims cursos de Dret.

No són advocats en exercici, sinó persones amb
formació jurídica i financera, que comparteixen
una voluntat de servei des de l'àmbit acadèmic.

S'han redirigit en aquest temps més de 15
casos, dels quals un 80% han estat resolts
satisfactòriament per a les persones
assessorades. Les preguntes es més freqüents
han estat les relacionades amb el tema de
lloguers, en relació amb devolucions de fiança i
problemes per falta d'atenció dels propietaris en
el manteniment de l'habitatge , com humitats,
arranjaments d'electrodomèstics o escalfadors,
així com temes relacionats amb procediments
de desnonament per falta de pagament de la
renda o finalització de el termini. També s'han
incrementat el nombre de persones que han
recorregut a la FAVB a la recerca d'aquest servei

#AssessoramentsVeïnals
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CONTEXT EN L’ESPAI PÚBLIC (TERRASSES)
 
L'espai públic de les ciutats és un indicador que
defineix la seva qualitat. El dret a l'espai públic
és, en última instància, el dret a exercir-lo com a
ciutadà. Les administracions han de gestionar-lo,
preservant-lo sempre i com a dret col·lectiu. La
seva privatització, si no està degudament
regulada, pot ser un factor de desequilibri.

Necessitem una ordenança de terrasses que
reguli l'equilibri de l'ús de l'espai públic i
garanteixi el dret dels ciutadans a gaudir d'uns
espais de qualitat. La instal·lació per part de les
terrasses d'un major nombre de taules i cadires
a la ciutat ha generat una sobreocupació i
degradació de l'espai públic. Una ordenança no
pot obviar els conflictes que són conseqüència
d'aquest creixement indiscriminat de l'ocupació
de l'espai públic.

Durant més de 2 anys, entitats veïnals i de
persones amb discapacitat han estat treballant
conjuntament per fer front al que consideren un
retrocés en els drets de la ciutadania de
Barcelona: tant en l'àmbit de l'accessibilitat i la
mobilitat, com en l'àmbit mediambiental i del
dret al descans. Des de l'inici, des d'aquests
col·lectius s'ha defensat que no es tractava d'un
debat sobre terrasses sí o no, sinó sobre l'ús
equitatiu de l'espai públic i els drets fonamentals
de milers de persones com a vianants i com a
veïnes de la ciutat.

 Assistim essencialment a la desregulació en
matèria de llicències de terrasses incomplint
més de cinc normes de diferents nivells: La
modificació de l'ordenança aprovada està tan
plena d'excepcions als seus propis criteris
generals que resulta arbitrària i deixa
l'Ajuntament a mercè de l'aplicació específica
que el Gremi de Restauració vulgui aplicar en
cada cas, com ja s'està veient a diferents
ordenacions concretes, om pot ser la de passeig
Joan de Borbó.
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El Recurs ordinari 222/2018 -M davant la Sala
del Contenciós Administratiu del Tribunal
Superior de Justícia de Catalunya secció 3a,
en el qual la FAVB actua com recurrent
contra l'Ajuntament de Barcelona i, com a
codemandats, el Gremi de Restauració de
Barcelona i l’Associació Catalana d'Empreses
Distribuïdors de Butà.

El Recurs ordinari 245/18-C davant la Sala del
Contenciós Administratiu del Tribunal
Superior de Justícia de Catalunya secció
tercera (en aquest també estem presents). L'
entitat ECOM actua com a recurrent .

Fet que es tradueix en més capacitat de el sector
privat per explotar lliurements (per menys de
mig euro al dia) un bé comú escàs i cada dia més
privatitzat: l'espai públic. En aquest sentit, cal
recordar que la modificació de la normativa
suprimeix la figura de les ordenacions singulars,
que eren zones d'especial protecció, eliminat així
el resultat dels processos de participació veïnal
associats i posant en qüestió la qualitat
democràtica de Barcelona.

Entre aquests col·lectius amb els que hem
treballat conjuntament estan ABTS, Fem Santa
Antoni, AAVV, ECOM, Carrers per tothom, i AAVV
com Gòtic, Alerta Poble-sec, Maragall, Horta,
Poble Nou, Esquerra de l'Eixample i Dreta,
Sagrada Família , per citar-ne algunes.

ASSESSORAMENT EN MATÈRIA DE TERRASSES 

Aquesta defensa es va traduir en la presentació
de la iniciativa ciutadana de modificació de
l'Ordenança de Terrasses i posteriorment en la
presentació d'un recurs contenciós. 

Hi havia dos procediments contenciosos
administratius que van finalitzar en sentència
amb una estimació parcial:

#AssessoramentsVeïnals
JURÍDIC
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La demanda presentada és fruit de la
col·laboració de tres entitats diferents: ECOM,
Carrers per a Tothom, Fons de Defensa
Ambiental i la FAVB. També hi han col·laborat les
AV mitjançant l'aportació de les proves, molt
valuoses, de fotografies tretes de les terrasses
que ocupen els nostres carrers.

Es va presentar un recurs de cassació davant el
Tribunal Suprem pels motius de vulneració del
procediment de participació dels ciutadans en
aquest i vulneració dels drets de les condicions
bàsiques d'accessibilitat i no discriminació per a
l'accés i utilització dels espais públics. A més,
s’infringeix la normativa europea i estatal
mediambiental relativa al foment de l'ús
d'energia procedent de fonts renovables.

Però al Tribunal Suprem no va admetre a
tràmit el recurs.

CONTEXT SEGUR COL·LECTIU
 
S'ha continuat treballant en aquesta matèria
amb seguiment i es va aconseguir que es
mantingués una rebaixa dels imports durant
l’any 2022. Com és sabut, l'Ajuntament exigeix
tenir contractada una assegurança de
responsabilitat civil per fer actes públics al
carrer. El Decret d'Espectacles 112/2010, en el
seu article 80 punt 6 estableix que “La realització
d'espectacles públics o activitats recreatives a la
via pública o en altres espais oberts d'ús públic
no delimitats requereix la contractació d'una
pòlissa d'assegurança de responsabilitat civil per
una quantia mínima de 601.000 € de capital
assegurat” . 

La FAVB ha arribat a un acord amb la corredoria
ARÇ COOPERATIVA que permet oferir una
assegurança de responsabilitat civil col·lectiva
amb unes condicions molt avantatjoses per a
totes les AV. Es tracta d'una assegurança que
cobreix el conjunt de les activitats que realitzen
les diferents associacions veïnals.

La proposta que realitza la FAVB es fa sota el
marc de l'economia social i solidària, en la qual
l'assegurança el contracta la federació veïnal i la
resta de les associacions estan assegurades sota
la mateixa pòlissa gaudint d'aquest avantatge
que ofereix l'assegurança col lectiva.
¿ Què ofereix?

La Responsabilitat Civil de l'activitat cobreix els
danys materials i / o personals a terceres
persones a causa de les activitats realitzades per
l'AV: activitats d'oci, sopars populars, concerts
de música, excursions, sortides, reunions,
formació i tallers. A més, ofereix un servei
d'assistència jurídica per atendre reclamacions i
denúncies de persones perjudicades fins a un
límit de 12.000 € per sinistre i any. I també els
danys que pugui sufragar un treballador o
treballadora de l'associació de veïns a
conseqüència d'un accident laboral.

#AssessoramentsVeïnals
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De les més de 100 AVV consultades, més de la
meitat han respost molt positivament a la
proposta feta per la FAVB.

Els motius de la bona acollida són, sobretot,
l'estalvi de preu, el capital subscrit doncs no
tenia el capital cobert en la seva totalitat (no
entenc què vol dir). També han valorat
positivament que la FAVB sigui la titular perquè
dona la tranquil·litat que l'assegurança
contractada és seriosa i professional. Un altre
factor que han valorat positivament és el fet de
la companyia amb qui es contracta
l'assegurança és una cooperativa i no una
empresa multinacional que busca la rendibilitat
de mercat. Apostar per l'economia solidària és
bàsic per a moltes AV.

Com hem dit, d'aquestes AV que han valorat
positivament la contractació col·lectiva, 24
d'elles al llarg d'aquest any materialitzaran la
subscripció. La resta ho decidiran en els propers
mesos.

Enfront d'elles, l'altra meitat de les AV federades
no s'adhereixen de moment a l'assegurança
col·lectiva, però no perquè no estiguin a favor
sinó per raons com la fidelitat a la companyia
amb qui tenen contractada la pòlissa, el formar
part d'una altra pòlissa col·lectiva, com són els
casos de les AV que gestionen equipaments
municipals o per afinitat a recomanacions de
familiars.

En tot cas, la FAVB continuarà insistint en aquest
servei, fins i tot, en la seva ampliació per
l'important estalvi econòmic que pot suposar a
les entitats federades, sobretot en un context
com l'actual.

ASSESSORAMENT DIRECTE A LES AV

Pel que fa a les AV federades, s'ha mantingut el
servei d'assessorament jurídic que se'ls
prestava. En concret han fet servir aquest servei
les AV de les Corts, Sagrada Família, , Mas
Guimbau-Can Castellví , El Besòs , Paraguay-
Perú, Ciutat Meridiana, Clot-Camp de l'Arpa,
Trinitat Vella, Dreta de l'Eixample, Esquerra de
l'Eixample, Poblenou i Sagrera. 

D'aquestes, un 60% estaven relacionades amb
temes de gestió i organització interna, bé sigui
convocatòria de les Juntes, no renovació dels
càrrecs, mala gestió dels anteriors membres de
la 

Junta i la seva responsabilitat, revisió d'estatuts i
també gestió d’equipaments. La resta tenen a
veure amb temes de barri, habitatge i dones.

A més, hem tornat a donar assessorament
presencial a l’AV de Citat Meridiana davant
l’increment de desnonaments que hi ha i la
situació de greu vulnerabilitat social que viu el
barri.

#AssessoramentsVeïnals
JURÍDIC
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 Obligacions tributàries. IVA, IRPF, models d’hisenda.
 Certificats digitals, conflictes amb el NIF.
 Préstecs entre entitats i donacions.
 Contractes.

AV Prosperitat: Consulta sobre la possibilitat de contractar a una persona per una tasca concreta
de l'associació. Debatem sobre les formes legals de poder pagar a una persona per una feina.
Donem resposta explicant els pros i contres, de poder contractar, de donar alta a un autònom,
trobar una empresa amiga que contracti a canvi d'una factura. També, es realitza la consulta les
comissions bancàries que paguen.
AV Vila de Gràcia: Consulta sobra les obligacions que comporta rebre donacions. S'explica les
característiques dels ingressos respecte als IVA, i IRPF. Es fa un apunt sobre l'Impost 182 on hi ha
una creença que és obligació de notificar a hisenda.
AV Paraguai - Perú: consulta sobre la tresoreria de l'associació, aquesta ha sigut presencial.
AV Mas Guimbau-Can Castellví: comissions dels bancs.

El 2022  hem continuat oferint el servei d’assessorament sobre la gestió econòmica i
administrativa de les AV. Els dilluns i divendres hem estat disponibles per atendre les consultes. La
majoria de qüestions s’han resolt per telèfon, algunes consultes s’han fet presencials.

Hem de tenir en compte que normalment qui necessita aquest suport són les entitats que per
primera vegada fan un tipus d’actuació que per a elles no és usual. Per tant, aquest servei no
reflecteix tant les activitats de les AV sinó més aviat els reptes o problemàtiques noves que es
plantegen. Les temàtiques consultades són principalment:

Alguns exemples concrets de les consultes fetes per a les AV, serien:

Durant l'any 2022 hem continuat donant suport a les AV que tenen un volum considerable de
moviment econòmic a utilitzar el programa de gestió econòmica de "Cop de Mà", ideat expressament
per a les entitats com les nostres. És una aposta que garanteix que, a través d'una empresa
d'economia social, es pugui fer una gestió transparent i correcta a un cost molt ajustat. En aquests
moments en fan ús quinze AV.

També hem observat la necessitat de les AV de tenir suport sobre la gestió pressupostària i la seva
tramitació a les subvencions. Per aquest motiu i donada la importància d'aquesta qüestió, hem
contractat un assessorament extern que porta a terme la consultaria TECUM, des del mes de
setembre hem establert un acord, però la intenció a mitjà termini seria la de contractar una tècnica
especialista en subvencions i amb alta experiència en gestió econòmica, per millorar el rendiment de
la Favb en aquest sentit, i alhora, donar respostes més immediates a les associacions veïnals.

#AssessoramentsVeïnals
GESTIÓ ECONÒMICA I ADMINISTRATIVA



Projecte d’ajuda alimentària per a les persones més desfavorides dels barris de Barcelona

Aquest projecte va ser iniciat a la Favb l’any 2005, i des del 2016 formem part del Programa Operatiu
Fons d’Ajuda Europea als més desfavorits (FEAD), que gestiona Creu Roja Barcelona. Som l’entitat 365.
La Favb està registrada al Registre d’Entitats, Serveis i Establiments Social (Reses) de la Generalitat de
Catalunya.

El nostre projecte d’aliments és solidari, i té l’objectiu d’ajudar les persones més desfavorides dels
barris de Barcelona a sortir de la pobresa i l’exclusió social. Es realitza a través de les associacions
veïnals que volen i poden fer aquest servei social. Actualment hi ha dues associacions veïnals que
realitzen el projecte: el Centre Social de Sants i la Fundació Casc Antic.

Cada any es renova conveni amb Creu Roja Barcelona, on aportem la documentació dels beneficiaris
de les diferents associacions, passant tota la documentació a través de Serveis Socials, sent segellada i
signada. També la part econòmica, que entre tots hem de destinar al projecte, i la memòria de l’any.
Anualment Creu Roja Barcelona realitza una inspecció dels magatzems de les associacions que reben
els aliments, perquè es compleixi tota la normativa existent. La inspecció d’aquest any als magatzems
de les nostres associacions ha resultat correcte, segons l’informe emès per Creu Roja.

S’han fet dues entregues d’aliments. Durant el 2022, hem rebut 25.075 quilos d’aliments i hem atès
712 persones beneficiàries derivades de Serveis Socials de l’Ajuntament de Barcelona. Tant la Favb
com les associacions veïnals es fan càrrec de totes les despeses que generen les gestions i la
distribució dels aliments, treballant gent remunerada (tècnics de la Favb) i voluntària (associacions
veïnals) en totes aquestes tasques.

Aquest servei és totalment gratuït per a les persones beneficiaries. Les associacions veïnals han
complert amb les normes d’higiene contra la covid i no han deixat de fer el repartiment en tot l’any.

Creu Roja Barcelona ens diu que aquest projecte FEAD Europeu s’acabarà, però encara no saben
exactament quin any. Degut a la pandèmia, la guerra d’Ucraïna i la inflació, s’ha anat prorrogant.
Aquest 2023 encara es farà, però en un futur ho haurà de gestionar cada comunitat. La Generalitat
haurà d’agafar la gestió de tot allò referent als aliments.
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POBRESA ENERGÈTICA

La Favb ha continuat donant suport logístic
perquè l’APE (Aliança contra la Pobresa
Energètica) pugui fer la seva tasca
d’assessorament a les famílies més vulnerables
des del punt de vista energètic. Aquest suport ha
consistit a habilitar diversos espais en el local de
la Favb, infraestructura informàtica -projector,
wifi...- i difusió d’aquest servei a través de les
xarxes socials de la Favb.

Les convocatòries es fan els dimecres cada
quinze dies, a més d’altres reunions internes. És
un espai d’empoderament col·lectiu on la gent
afectada comparteix els seus problemes i es
vehiculen les solucions. Les sessions tenen un
format mixt, on-line i necessàriament presencial,
donada la importància de la bretxa digital que
afecta moltes persones interessades. En cada
sessió hi participen entre 30 i 40 persones.

La relació amb l’APE no és merament
instrumental, sinó també política, tal com ho
demostra la col·laboració en diversos àmbits -
Crida pel Dret a l’Habitatge, Contra cimera
turística o la participació com a ponent en un
debat sobre la pujada de la llum que va
organitzar l’Escola Veïnal-.

RENDA GARANTIDA CIUTADANA
L’assessorament dels problemes que té molta
gent sobre la gestió en la petició de la Renda
Garantida Ciutadana, tramitacions i denegacions
ha estat un servei que es feia des de la Favb,
però des de la pandèmia ha deixat de ser
presencial i ara es fa telefònicament previ
enviament d’un correu a asesoriargc@gmail.com

#AssessoramentsVeïnals
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La Favb ha celebrat el 2022 el seu 50è aniversari amb un programa d’activitats que ha durat tot l’any i
que l’equip de Comunicació s’ha encarregat de difondre i cobrir. Ha estat, per tant, un any de molta
feina que ha calgut compaginar amb l’activitat habitual del departament: atenció als mitjans de
comunicació i les entitats, difusió de comunicats i notes de premsa, organització de rodes de premsa,
actualització dels continguts de la web i les xarxes socials de la Favb, etc. A més a més, el 2022 s’ha
implementat el redisseny de la revista “Carrer”, que ha tornat a la periodicitat trimestral: enguany hem
publicat quatre números, un d’ells especial -de 40 pàgines- dedicat al mig segle de la Federació.

A través del departament de Comunicació, la Favb manté la seva aposta per millorar la connectivitat i
l’intercanvi d’informació entre els membres de la comunitat que representa, esforçant-se per donar
més visibilitat al treball de la Federació i de les associacions veïnals; millorant la comunicació interna i
externa; i establint vincles amb les organitzacions afins. Els nostres espais web, les eines participatives
digitals i les xarxes socials interactives ens han ajudat a consolidar aquest objectiu, tot i que, com es fa
palés més endavant, caldrà millorar alguns aspectes tècnics i organitzatius.

L’equip de Comunicació

L’equip de Comunicació de la Favb l’integren les treballadores que fan tasques de comunicació a la
Federació -Elia, Cristina i Néstor-, juntament amb els coordinadors de projectes - Joan Maria, primer, i
Roberta, després-, que han fet d’enllaç amb la Junta directiva. Es convoquen reunions quinzenals
presencials per definir les prioritats comunicatives de la Favb i les línies bàsiques del missatge que es
vol transmetre com a entitat -de manera que l’equip tingui autonomia per atendre peticions dels
mitjans de comunicació, gestionar amb rapidesa situacions a les xarxes socials, etc.-, així com per
distribuir la feina entre els membres de l’equip de manera equilibrada. Aquestes reunions estan
obertes a la participació d’algun membre de la Junta per abordar temes específics.

El Pla de comunicació

El nou Pla de comunicació, que es va començar a elaborar el a finals del 2021 i que ens ha de
permetre explicar millor la tasca que desenvolupa la Favb, segueix sent un esborrany. La càrrega de
feina sobrevinguda per la commemoració del 50è aniversari de la Federació ens ha impedit enllestir
un document definitiu, que, per anar bé, caldrà tancar al llarg del 2023. Tanmateix, al llarg de l’any
hem tingut al cap els principals objectius d’aquest Pla “en construcció”: ser més proactius a l’hora de
mostrar i posar en valor el treball diari de la Federació, les entitats federades, les comissions i els
grups de treball, més enllà dels comunicats oficials sobre els grans temes de ciutat que ocupen bona
part de l’activitat del servei de premsa; aconseguir que els projectes i les campanyes de la Federació
tinguin més visibilitat i repercussió en els mitjans de comunicació i les xarxes socials, de manera que
la gent conegui què fa l’entitat i pugui valorar la importància de la seva labor social; i millorar la
percepció per part de les entitats federades de la presència de la Favb al territori, ja que moltes
associacions no senten com a pròpies les grans lluites de ciutat, encara que a moltes d’elles els afectin
de manera molt directa.

#ComunicacióFavb
CONNECTIVITAT I L’INTERCANVI D’INFORMACIÓ
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La gestió de la comunicació

L’activitat comunicativa de la Favb es desenvolupa mitjançant la gestió de diferents eines digitals -
pàgina web, espai intern “Paticipa-Favb”, xarxes socials, correu electrònic i llistes de difusió-; el servei
de premsa i l’atenció a persones interessades en el moviment veïnal; la producció i distribució de
“Carrer”; el desenvolupament de campanyes veïnals; i la difusió de serveis a les associacions. L’equip
de Comunicació fa un manteniment diari de la majoria de canals, nodrint-los amb notícies,
comunicats i convocatòries generats per l’entitat; fent promoció i seguiment de les campanyes
ciutadanes; publicant i difonent els continguts de la revista “Carrer” en format digital; fent difusió de
l’activitat de les entitats federades i d’altres organitzacions amb què la Federació té projectes comuns;
posant al dia al web la informació interna de la Favb i de les associacions federades, etc.

El servei de premsa

El servei de premsa de la Favb s’encarrega d’elaborar notes de premsa i fer-ne difusió a través de
l’enviament massiu de correus electrònics (Mailchimp); fer difusió dels comunicats i les convocatòries
de la Favb -també a través de correu electrònic- organitzar i gestionar les rodes de premsa
convocades per la Federació; i atendre periodistes, estudiants i investigadors que contacten amb
l’entitat de manera presencial, en línia o per telèfon -se’ls proporciona informació i documentació
sobre els temes que afecten els barris i la ciutat, o contactes d’interlocutors, ja siguin responsables de
la Favb, de les associacions veïnals o d’altres entitats expertes en un tema concret.

Comunicats, notes de premsa i rodes de premsa

Els comunicats de la Favb aborden problemàtiques que neguitegen els barris i reflecteixen la voluntat
d’interpretar-les des d’una perspectiva global i de ciutat, proposant solucions i alternatives. Elaborats
habitualment per algun membre de la Junta directiva, l’equip de Comunicació els revisa i en fa la
difusió a través de Mailchimp, la pàgina web i les xarxes socials. L’Annex 1 fa una relació dels
comunicats publicats el 2022.

Per reforçar la visibilitat dels comunicats, aquests poden anar acompanyats de notes de premsa
orientades als mitjans de comunicació i que també es reprodueixen al web de la Favb. L’objectiu és
facilitar la feina dels periodistes, proporcionant-los, a banda del text íntegre del comunicat, un text
informatiu amb les idees bàsiques i possibles titulars. És una eina que facilita la feina als professionals
dels mitjans de comunicació, però al qual malauradament no podem recórrer tot el que els agradaria,
ja que suposa una feina extra que sovint no podem assumir. Ho fem només en casos especials (Annex
2).

La publicació d’alguns comunicats de la Favb s’ha reforçat també amb la convocatòria de rodes de
premsa, sovint organitzades al local de la Federació (Annex 3).

#ComunicacióFavb
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Cobertura d’actes

L’equip de Comunicació participa de forma
activa en la cobertura de l’assemblea anual de la
Favb, supervisant l’apartat tècnic (il·luminació,
so, imatge, wi-fi); fent difusió del programa de
l’acte els dies previs; cobrint la jornada en
directe, a través del compte de Twitter de la
Favb; elaborant l’acta de l’assemblea “in situ”;
fent difusió dels acords als què s’han arribat; i
actualitzant la documentació de l’assemblea que
es pot consultar a la pàgina web de la Favb, per
complir els requisits de transparència de
l’entitat. A més, Comunicació s’encarrega de
revisar tots els textos de les memòries i altres
materials que s’entreguen als representants de
les associacions federades assistents -molts
d’aquests materials s’aprofiten també quan toca
presentar les subvencions de cada projecte-.

Aquest any, a més, hi ha hagut un altre acte
important que ha requerit la implicació de
l’equip de Comunicació, la convenció “Per un
país lliure d’amiant!”, al novembre. Vam
encarregar-nos de fer difusió de l’acte, els dies
abans; revisar els textos de la publicació en
paper que es va entregar als assistents i de la
qual també es va fer difusió en format PDF;
cobrir la convenció en directe a través del
compte de Twitter de la Favb; i fer difusió de les
conclusions. També vam coordinar-nos amb el
servei de premsa de Presidència, quan ens van
confirmar l’assistència del president de la
Generalitat, i amb activistes de Jubilats de
Macosa-Alstom Afectats per l’Amiant,
coorganitzadors de l’acte.
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Comunicació amb les associacions

L’equip de Comunicació de la Favb també té un paper important en la comunicació entre la Federació
i les associacions veïnals que la componen. Es fa sobretot a través de correu electrònic, per on se’ls
envien -amb el suport de les companyes d’administració- els comunicats i les convocatòries; la pàgina
web de la Favb, on a més de la informació de servei hi ha l’espai “Participa-Favb”, que promou la
participació dels membres de la Federació en la dinàmica interna de l’entitat; i els comptes de
Facebook, Twitter, YouTube i altres xarxes socials. Els darrers mesos del 2022, a més, s’ha recuperat
l’enviament d’un butlletí setmanal a les associacions federades amb tota l’actualitat de la Federació.
Redactat pel departament de Projectes, el l’equip de Comunicació s’encarrega de revisar-ne el text
abans que s’enviï a través de Mailchimp.

Un dels objectius que ens proposem per al 2023 és unificar les bases de dades de les associacions
federades per gestionar de manera més àgil el correu massiu, que actualment es troben en
plataformes diferents (CRM, Mailchimp, comptes de correu).

Altres tasques que l’equip de Comunicació du a terme per facilitar la feina de les associacions
federades és el disseny de cartells i documents per als diferents formats -paper, web, xarxes-.
Aquesta, de fet, és una tasca de suport que l’equip de Comunicació dona també a la resta de
projectes, departaments i comissions de la Favb. Un exemple és l’elaboració del díptic “Totes som
punt lila” del projecte a Sant Antoni 

Campanyes

L’equip de Comunicació participa en la difusió de les campanyes de denuncia o reivindicatives
impulsades per la Favb, seguint les directrius de la Junta directiva. Elabora els materials necessaris
perquè tinguin el màxim de repercussió en els mitjans de comunicació i les xarxes socials. Aquest any,
ha continuat en marxa la campanya de denuncia de l’ús abusiu de l’espai públic per part de les
terrasses de bars i restaurants, presentada al juliol del 2021. En total, a Instagram -gestionat per un
col·laborador de la Junta- ja s’han penjat 750 fotografies de denúncia -més de 200 al llarg del 2022.

#ComunicacióFavb
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El web de la Favb (www.favb.cat) és el pal de paller de la comunicació de l’entitat en format digital. En
ella estan integrats els espais dels projectes de la Federació -com ara “Carrer”, Barri Espai de
Convivència (BEC) o l’Escola Veïnal-; enllaça a les campanyes veïnals; i proporciona informació sobre
els serveis que la Federació ofereix a les associacions -per exemple, el d’assessoria jurídica-. També hi
estan integrades les diferents xarxes socials de la Federació -Facebook i Twitter-, que guanyen
protagonisme a mida que les associacions veïnals aposten per aquests canals. També hi ha els
Encants Veïnals, una botiga “online” que vol promoure la identitat i el reconeixement de la lluita veïnal
a través de samarretes amb missatge o el calendari de “Carrer”.

El web de la Favb inclou informació corporativa, informació del món associatiu d’interès per a les
entitats veïnals i la ciutadania en general, i també notícies de la Barcelona dels barris -generades,
sobretot, per la revista “Carrer”, primer publicades en paper i després penjades al web de la Favb-.
L’actualització dels continguts -tant pel que fa a notícies pròpies, rodes de premsa i comunicats, com
als materials periodístics de la revista “Carrer” i les convocatòries d’entitats veïnals i col·lectius socials
amb qui la Favb comparteix objectius i col·labora en diverses lluites- fa que la web sigui dinàmica.

Cal destacar l’espai digital “Participa-Favb”, que és una eina que pot ser molt útil per a la participació
dels federats en la dinàmica interna de la Federació. El blog és visible per a qualsevol que hi entri,
però per interaccionar i participar en els debats cal registrar-se des de l’associació membre, a títol
individual o com a entitat. Dona la possibilitat d’informar-se de les activitats de la Favb de manera fàcil
i ràpida, i formar part dels debats i grups de treball. També facilita la celebració de trobades i reunions
en línia. L’enquesta de “Carrer” realitzada enguany entre les associacions veïnals, però, indica que
moltes d’elles fan un ús molt limitat d’aquesta eina. Per tant, hi ha marge de millora. També segueix
en peu el repte d’integrar-la millor a la web de la Favb quant a disseny.

Les feines per actualitzar, redreçar i simplificar els continguts de la web, iniciades a finals del 2021,
han seguit al llarg el 2022 amb l’objectiu de facilitar encara més a l’usuari l’accés senzill a la nostra
informació, però sobretot per fer front a un imprevist: la plataforma que hem utilitzat els darrers anys
per gestionar el nostre web patirà una actualització que impedirà que la seguim utilitzant, no només
pel seu elevat cost, sinó perquè a partir d’ara estarà orientada a donar servei a projectes de gran
envergadura. En altres paraules: serà cara i no necessitarem moltes de les seves prestacions.
Assessorats pel tècnic informàtic, hem optat per una opció més econòmica, migrar a WordPress, cosa
que caldrà fer, per anar bé, a principis del 2023. En aquesta operació -que teníem previst iniciar el,
2022 però que no hem pogut afrontar per la feina sobrevinguda pel 50è aniversari de la Favb-,
aprofitarem per reestructurar el web: actualitzar menús, reescriure o complementar la informació
corporativa, etc.-..

Pàgina web Favb 

#ComunicacióFavb
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Les Favb a les xarxes socials

Tots els temes que es publiquen a la pàgina web de la Favb -tant els comunicats com les notícies, els
articles de la revista “Carrer”, les iniciatives de les entitats federades i les convocatòries de rodes de
premsa -ja siguin de la Favb, d’entitats associades o d’entitats amb qui la Federació col·labora-, i les
activitats que es fan en el marc dels projectes propis que desenvolupa la federació veïnal es
comparteixen a través dels perfils de Twitter i Facebook de la Favb, afavorint així l’accés fàcil i ràpid a
la informació per canals diversos. Instagram només s’utilitza per fer difusió de la campanya sobre la
invasió de les terrasses en l’espai públic, iniciada el 2021 i gestionada per un col·laborador de la Junta.

El departament de Comunicació té el repte d’incrementar el nombre de continguts audiovisuals -
sobretot vídeos de rodes de premsa i altres actes propis-, per fidelitzar i ampliar el nostre públic i
visibilitzar tota la feina que fan tant les associacions com la mateixa Favb. En aquest sentit, enguany
hem començat a col·laborar amb la televisió comunitària La Veïnal, que ha cobert els principals actes
del 50è aniversari. Els vídeos han estat difosos a través dels seus canals i els de la Favb. Aquesta
col·laboració està previst que continuï el 2023, però encara està per determinar el format i la
freqüència.

En general, cal seguir animant les entitats que encara no són a Twitter a donar-se d’alta en aquesta
plataforma, i actualitzar més sovint els continguts a Facebook.

El compte de Facebook de la Favb

El Facebook de la Favb (@FAVBcn) permet difondre comunicats i convocatòries de la Federació i les
entitats que la integren -i també d’altres moviments als quals la Favb dona suport-; difondre
campanyes ciutadanes -i d’altres entitats-; cobrir actes organitzats per la Federació o en els quals
l’entitat ha participat -manifestacions, assemblees, tallers, conferències, xerrades, taules rodones,
projectes, rodes de premsa...-; i fer recull de premsa, reproduint notícies dels mitjans de comunicació
que tenen una relació directa o indirecta amb les temàtiques pròpies de la Federació i les
reivindicacions dels barris. Cal recordar que la Favb paga una quota perquè els seus continguts
tinguin més visibilitat.

El 2022, van consultar la web de la Favb 27.364 usuaris, un 11% més que el 2021 (Annex 5). Les
pàgines amb més visites van ser les del menú principal -cosa que ens confirma la importància de tenir
la informació corporativa de la Favb al dia i el desplegable ben endreçat-, així com articles publicats a
l’apartat de “Carrer”. Pel que fa als dispositius de consulta de la web, els més utilitzat són els
ordinadors (14.308) i els mòbils (12.642), i en tercer lloc les tauletes (384). Si comparem les dades amb
les del 2021, veiem que les visites des d’ordinadors baixen una mica, mentre que les dels mòbils
pugen, un fet que ens confirma la necessitat de tenir més presents les necessitats dels dispositius
mòbils a l’hora de dissenyar o reestructurar la pàgina web de la Favb.

#ComunicacióFavb
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L’increment de nous seguidors a Facebook és constant des de la creació del perfil el 2016. La velocitat
del principi s’ha anat alentint amb el pas del temps, però els pics d’activitat –nombre de visites-
experimentats el 2022 demostren que Facebook segueix sent una eina vàlida per fer arribar els
nostres continguts als nostres seguidors i seguidores.

El 2022 hem seguit apostant per la utilització de vídeos i la difusió d’activitats de la Federació a través
de l’eina “Esdeveniments”, sobretot aquelles relacionades amb la celebració del 50è aniversari de la
Favb. La nostra presència a Facebook té consolidada una audiència fidel i reivindicativa, ja que no es
limita a visualitzar els continguts, sinó que comenta les notícies i ens fa arribar informació dels seus
barris i de les associacions veïnals. Tot i que en alguns àmbits es considera Facebook com una eina
desfasada, en el cas de la Favb segueix sent una eina de comunicació vàlida com els seus resultats
certifiquen. De les 1.839 visites assolides el desembre del 2021, aquest 2022 hem superat la barrera
de les 2.000, arribant a les 2.230 visites a data de 31 de desembre. 
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Entre els continguts amb més interaccions, destaquem els articles de la revista “Carrer” i les activitats
relacionades directament amb les associacions veïnals. També hem tingut un bon retorn dels actes
celebrats amb motiu del 50è aniversari de la Federació, sobretot del seu acte central al Saló de Cent a
l’Ajuntament de Barcelona.
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El compte de Twitter de la Favb

El Twitter de la Favb (@FAVBcn) permet fer el mateix que el compte de Facebook i el complementa, ja
que per les característiques de la plataforma -molt lligada a la immediatesa- resulta ideal per fer la
cobertura dels actes organitzats o amb participació de la Favb. És la xarxa social preferida pels
periodistes, de manera que una bona cobertura a través de Twitter pot despertar l’interès dels mitjans
de comunicació.

Des del 2016 hem construït a Twitter una comunitat de seguidors prou fidel i activa, que interacciona i
dona publicitat als nostres missatges. La Favb actua també d’amplificador de moltes activitats
indirectament relacionades amb el moviment veïnal, i les entitats socials ens demanen sovint
compartir els seus continguts per arribar a un públic més gran. Cal destacar el treball en xarxa amb
altres associacions veïnals que tenen compte en aquesta plataforma, un fet que ha anat creixent poc
a poc.

El total de seguidors de la Favb a Twitter a data de gener del 2023 és de 6.526, uns 400 seguidors més
que al mes de gener del 2022.

La percepció per part de la Junta directiva que Twitter és una bona eina de comunicació perquè prima
la immediatesa i permet arribar a un públic molt més gran que altres xarxes socials, com és el cas de
Facebook, ha portat a plantejar la seva utilització per part de membres de la Junta fora de la jornada
laboral de l’equip de Comunicació. S’ha d’acabar de perfilar com aconseguir un funcionament continu
al llarg de tota la setmana mantenint el nivell actual de professionalitat que requereix un perfil de
Twitter oficial.

El canal de Youtube de la Favb

El canal de YouTube (Favb Barcelona) permet difondre i arxivar enregistraments de tallers,
conferències, xerrades, rodes de premsa i taules rodones. Al llarg del 2022, s’han incorporat 11 vídeos.
L’ideal seria generar més continguts -i millorar la seva imatge corporativa-. 
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Febrer. “La Favb demana responsabilitat a les administracions per l’amiant a les escoles”; “Neix
la Coordinadora Veïnal del Baix Besòs”; “La Favb reclama set mesures immediates per millorar
l’Atenció Primària a Barcelona”.
Març. “Un estudi explica com cal desenvolupar el Cens de Materials amb Amiant”.
Abril. “No a la privatització de serveis, ni a l’Hospital del Mar ni enlloc!”; “La Favb celebra el 50è
aniversari amb un nou decàleg del moviment veïnal barceloní”.
Maig. “El moviment veïnal reivindica l’associacionisme de barri i es marca com a fita renovar
lideratges”.
Agost. “Queixa al Col·legi de l’Advocacia de Barcelona amb motiu del comunicat emès per
ICABarcelona en relació amb les mesures anunciades per l’Ajuntament per fer front al soroll de
les terrasses”; “Sempre et recordarem, Joan Bordetas”.
Octubre. “L’Ajuntament de Barcelona no aplica quinze regulacions de l’ordenança de terrasses”.
Novembre. “Les mesures anunciades per Aragonès no són suficients per erradicar l’amiant”.
Desembre. “La Favb demana prohibir les estufes a les terrasses a partir del gener”; “Un crit
d’atenció davant dels discursos racistes i xenòfobs”.

Febrer. “La Plataforma ‘Un nou Clínic és possible, salvant el recinte de l’Escola Industrial’ valora
la resposta de les Administracions”.
Març. “Una sentència judicial no pot aturar el consens polític i social per millorar la qualitat de
l’aire”.
Maig. “Pel veïnat, les treballadores i el petit comerç, prou liberalització dels horaris comercials!”.
Setembre. “Associacions veïnals i de consumidors demanen al Defensor del Pueblo que
investigui el descontrol de les terrasses de Barcelona i Madrid”.
Octubre. “No està bé destinar sòl públic d’equipaments a la Cambra de Comerç de Barcelona”.
Novembre. “Davant del Projecte de Llei Estatal pel Dret a l’Habitatge”.
Desembre. “Les alcaldies de l’Eix Besòs signen un ‘full de ruta’ d’acció conjunta consensuat amb
la Coordinadora Veïnal del Baix Besòs”.

Febrer. “Primera valoració de l’AV del Poblenou sobre la modificació del PGM del 22@”; “El
projecte del regidor Xavier Marcé per a la Ideal Plástica Flor no és el del barri de la Prosperitat”.
Maig. “Comunicat de l’AV del Poblenou sobre el ‘Triángulo Golfo’”.

Annex 1

Selecció dels comunicats de la Favb publicats el 2022:

1.

2.
3.

4.

5.

6.
7.
8.

Selecció dels comunicats de la Favb firmats conjuntament amb d’altres entitats publicats el
2022:

1.

2.

3.
4.

5.
6.
7.

Difusió de comunicats d’entitats federades:

1.

2.
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Març. “Surt el número 159 de ‘Carrer’ amb un dossier dedicat a les lluites veïnals del Baix Besòs”.
Abril. “Assemblea de la Favb: La Favb celebra el 50è aniversari amb un nou decàleg del moviment
veïnal barceloní” (prèvia).
Maig. “Assemblea de la Favb: El moviment veïnal reivindica l’associacionisme de barri i es marca
com a fita renovar lideratges” (crònica).
Juny. “Surt el número 160 de ‘Carrer’ amb un dossier sobre el naixement de la Favb”.
Juliol. “El moviment veïnal ‘ocupa’ el Saló de Cent” (prèvia); “La Favb ‘ocupa’ el Saló de Cent per
celebrar 50 anys de lluita veïnal” (crònica).
Octubre. “Barcelona Global, el lobby neoliberal sense complexes, en la portada del ‘Carrer’ 161”.
Novembre. “Convenció: Per un país lliure d’amiant!”.
Desembre. “Orgull de barri: la Barcelona LGBTI a ‘Carrer’”.

Annex 2

Selecció de notes de premsa elaborades per l’equip de Comunicació de la Favb el 2022:

1.
2.

3.

4.
5.

6.
7.
8.

9 de febrer. La Favb demana responsabilitats a les administracions per l’amiant a les escoles.
Convoca: Comissió d’amiant de la Favb. Presencial. Assisteixen: ACN, Catalunya Ràdio, El Nacional,
EFE, Europa Press, El Periódico, 20 Minutos, La Xarxa, Betevé, Metrópoli.
16 de febrer. La Favb reclama set mesures immediates per millorar l’Atenció Primària a la ciutat.
Convoca: Comissió de Salut de la Favb. Presencial. Assisteixen: La Sexta, El País, RNE, ACN. S’hi
interessa EFE i Tele5.
24 de maig. Presentació dels actes de celebració dels 50 anys de la Favb. Assisteixen: 20 Minutos,
Europa Press, El Periódico.
9 de juny. La Favb defensa la seva visió urbanística enfront de les Administracions. Assisteixen:
ACN, La Xarxa, RAC1, El nacional.cat, El País, Betevé, Catalunya Ràdio. EFE no poden venir, però ho
segueixen).

21 de juny. El futur turístic de l’entorn de la Sagrada Família i l’encaix del temple al barri. Convoca:
Associació d’Afectats pel temple de la Sagrada Família, AV Sagrada Família. Assisteixen: Tele 5,
ACN, El Nacional.cat, COPE, EFE, Betevé, TVE, RNE-R4, SER, Catalunya Ràdio.
29 de juliol. Entitats i veïnes afectades per l’aluminosi veuen insuficient el Compromís pel Besòs-
Maresme. Convoca: Associació de Veïns i Veïnes Barri Maresme de Barcelona, Favb i Coordinadora
Veïnal del Baix Besòs. Assisteixen: EFE, Diari ARA, SER Barcelona, ACN, COPE Barcelona.
29 de setembre. Les federacions veïnals de Barcelona i Madrid, i FACUA demanen la intervenció
del Defensor del Pueblo per les terrasses. Convoca: Favb, Fravm i Facua.

Annex 3

Rodes de premsa organitzades per la Favb el 2022:

1.

2.

3.

4.

Rodes de premsa amb participació de la Favb el 2022:

1.

2.

3.
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La revista de la Favb, fundada el 1991, segueix sent un referent a la ciutat gràcies al seu periodisme
independent, incisiu i de proximitat. Després que el 2021 l’Andrés Naya decidís tancar la seva etapa
com a codirector, el 2022 ha estat un any de canvis i de consolidació d’una nova etapa, partint de la
diagnosi feta amb la implicació de les persones properes a “Carrer” -consell de redacció i
col·laboradors habituals- i que analitzava els elements a potenciar a la revista, els punts febles, i les
possibilitats de millora de la publicació en format paper i en digital, tot assegurant-ne la viabilitat
econòmica i mantenint la producció dels números i el compromís amb el lector.

Els tres membres de l’equip de “Carrer” -Elia, Cristina i Néstor- estan en contacte permanent per fer el
seguiment del procés de producció de la revista -coordinació, continguts, edició, maquetació,
tancament i distribució-. El consell de redacció, format per l’equip de “Carrer” i els col·laboradors
habituals -redactors, fotògrafs i il·lustradors- es reuneix cada tres mesos per elaborar el sumari del
número en preparació. També en fa seguiment la presidenta de la Favb, que n’és codirectora. “Carrer”
manté la seva essència, combinant treball militant i professional. Tot i que es tracta d’un òrgan
comunicatiu de la Favb, l’equip responsable del projecte compta amb marge de maniobra per
treballar amb llibertat i confeccionar un producte periodístic independent.

Segurament els dos canvis més importants del 2022 han estat el retorn a la periodicitat trimestral -
s’han publicat quatre números- i el redisseny de la revista, que va veure la llum en el número especial
del mes de juny, dedicat als 50 anys de la Favb. “Carrer” no havia canviat de disseny des de feia més
de dotze anys. El dissenyador escollit, Manuel Cuyàs, va començar a treballar en el projecte al
desembre del 2021, i al mes de febrer del 2022 ja va presentar una primera proposta. Després d’unes
setmanes polint detalls, vam poder estrenar-lo al juny. Tant en aquest número com en el de
setembre, vam comptar amb la supervisió del dissenyador durant les setmanes de maquetació de la
revista, fet que ens va ajudar a familiaritzar-nos amb la nova maqueta. A grans trets, es va buscar un
disseny que renovés i actualitzés la imatge de “Carrer”, però que no passés de moda al cap de poc
temps (Annex 10). Hem perdut una mica de caràcters, però s’ha guanyat amb claredat -les pàgines
estan més endreçades i respiren més-. En general, la recepció per part dels col·laboradors i els lectors
habituals ha estat bona.

Una altra novetat relacionada amb el redisseny de “Carrer” és que ara disposem d’una col·lecció de
pre-maquetes. Fins ara, la maquetació de la revista es feia des de zero en cada número -partint de
pàgines en blanc, per entendre’ns-. En canvi, ara, quan encarreguem els temes als redactors, ja hem
seleccionat una maqueta feta, que després només cal modificar per adaptar-la als textos definitius.
Això ha reduït molt el temps que cal dedicar a la maquetació i ens permet corregir les pàgines abans,
cosa que ens ajuda a fer els tancaments el dia previst, sense retards, i que hi hagi menys errors.
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L’experiència de convocar el consell de redacció dos cops per número -fent un consell de repàs crític
del número publicat i pluja d’idees per al pròxim, i un altra per definir el sumari del nou número- no
ha estat reeixida, així que en els darrers números hem tornat a convocar un consell per número. Tot i
que els col·laboradors habituals no es despengen i participen activament en tots els números, ens
costa cada cop més que participin a les reunions, proposin temes o s’impliquin en el projecte més
enllà de l’elaboració dels seus continguts. Molts d’ells han accedit a feines de responsabilitat els
darrers anys, que els impedeix conciliar la seva vida professional amb el “Carrer”.

En positiu, tenim la incorporació d’un jove periodista al consell de redacció, l’Eric Moner, i l’experiència
del dossier del número 162, dedicat a la Barcelona LGBTI i en què un dels col·laboradors habituals de
“Carrer”, Vicent Canet, ha participat de forma activa no només en la redacció de textos, sinó en la
definició dels continguts i en la seva producció -buscant contactes, encarregant articles d’opinió a
entitats, etc.-. Pensem que és una bona forma d’implicar o fidelitzar els membres del consell de
redacció i tractar temes específics que a l’equip de “Carrer” potser se’ns escapen per desconeixement.
En qualsevol cas, captar gent jove i mantenir la complicitat amb els veterans són objectius que
volem assolir a curt termini, per a la qual cosa hem enllestit una campanya dirigida a les
universitats per renovar el consell de redacció, a l’hora que hem començat a reactivar el consell
assessor de la revista. Totes dues iniciatives les posarem en marxa el 2023.

L’equip de “Carrer” té molt present la viabilitat econòmica del projecte. Quasi tot el paper utilitzar per
imprimir la revista al llarg del 2022 el vam comprar a finals del 2021, de manera ens hem estalviat
centenars d’euros per la pujada del preu del paper registrada enguany. Quant a les col·laboracions,
sempre anem amb cura de no gastar més del pressupostat. I també hem intentat incorporar nous
anunciants. Durant un mes, vam posar un “banner” al web de “Carrer”, contractat per l’Ajuntament
per fer promoció de la Setmana Internacional dels Arxius. A més, per al número especial, vam
aconseguir una pàgina extra de publicitat per a l’edició en paper. De fet, es va fer una feina intensa
per trobar més anunciants per a l’especial, però les gestions no van donar més resultats. Seria molt
important que en aquests casos la Junta directiva s’impliqués, a nivell polític, en la recerca de
publicitat, ja que això ens donaria més força a l’hora de picar portes.

Per últim, al llarg del 2022 hem iniciat la tasca de posar al dia els punts de distribució de la revista,
una feina complexa ja que inclou més de 200 entitats i equipaments. Ho tenim prou avançat i
esperem poder implementar els canvis en els primers números de “Carrer” de l’any. L’objectiu és que
el “Carrer” arribi a tots els barris, que es reparteixin tots els exemplars i facilitar al màxim la feina a
l’empresa que s’encarrega de la distribució.

#Carrer
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Aquest 2022 hem publicat quatre números de la revista “Carrer”:

Carrer 159 (març). En portada: “El Besòs s’organitza contra la desigualtat”. El dossier donava veu als
barris de la llera del riu al seu pas per Barcelona, Montcada i Reixac, Santa Coloma de Gramenet, Sant
Adrià de Besòs i Badalona, ciutats que acabaven de veure néixer la Coordinadora Veïnal del Baix
Besòs. Incloïa entrevistes a activistes veïnals de tots els municipis i un mapa de la renda fet per la
Taula veïnal d’Urbanisme. El tema d’entrada d’aquest número estava dedicat a la gestió ciutadana
d’equipaments públics, en perill per l’augment dels concursos públics i la no renovació de convenis.

Carrer 160 (juny). En portada: “El naixement de la Favb, fets i protagonistes”. Va ser un número
especial a 40 pàgines per commemorar el 50è aniversari de la Federació. El dossier, de 16 pàgines,
repassava els orígens de l’entitat a través de testimonis de primera mà. El número coincidia amb un
altre aniversari, els 30 anys dels Jocs Olímpics, així que el tema d’entrada -“Les medalles rovellades de
la Barcelona Olímpica”- repassava el llegat més fosc d’aquesta cita esportiva que va canviar la ciutat.
En aquest número especial, a més, vam estrenar el nou disseny i la nova maqueta de “Carrer”.

Carrer 161 (octubre). En portada: “Barcelona Global, el ‘lobby’ sense complexos”. Aquest també era el
tema d’entrada, on s’explicava qui hi ha al darrera d’aquest grup de pressió que s’ha consolidat entre
determinada elit econòmica i empresarial de la ciutat. El dossier d’aquest número complementava el
de l’anterior: titulat “El moviment veïnal, avui”, incloïa els resultats d’una enquesta elaborada per
l’equip de “Carrer” entre les entitats federades a la Favb, per prendre el pols del moviment, així com
mitja dotzena d’entrevistes a joves activistes de les associacions veïnals.

Carrer 162 (desembre). En portada: “Orgull de barri: radiografia del moviment LGBTI”. El dossier
abordava la realitat de les nombroses associacions i iniciatives que defensen els drets d’un col·lectiu
divers i amb problemàtiques específiques, i que clamen contra la mercantilització de la seva causa.
Vam prestar especial atenció als col·lectius més invisibilitzats: la gent gran, els migrants i les persones
sense llar LGBTI. Pel que fa al tema d’entrada, explicava què es cou a Turisme de Barcelona, el
consorci público-privat que actua com a “lobby” i acaba decidint les polítiques municipals en aquesta
matèria.
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Pàgina web del “Carrer”

Al web de “Carrer” -ubicat en una pestanya del menú principal del web de la Favb- es poden consultar
els continguts de la revista en paper. Hi pengem el PDF del número sencer -que es pot descarregar o
consultar a través d’Issuu-, així com els principals articles per separat -per afavorir-ne la difusió a
través de les xarxes socials-. Els darrers números publicats ens hem organitzat de manera que la
publicació del PDF i dels articles al web fos simultània: així, quan es fa la difusió del sumari ja hi ha els
enllaços a les notícies individuals. Això ha afavorit la difusió dels continguts per part dels usuaris. 

çEn paral·lel als canvis que hi haurà el 2023 al web de la Favb, volem que l’apartat de “Carrer”
adquireixi un aspecte similar al d’un mitjà de comunicació digital, que doni més visibilitat a un nombre
major d’articles -ara només hi ha tres peces destacades en gran-. Un altre objectiu és generar i
publicar continguts exclusivament digitals que es puguin difondre a les xarxes socials i que millorin la
continuïtat entre números publicats en paper -vídeos de les entrevistes o de suport als reportatges-.
Aquest objectiu ja el teníem per al 2022, però no l’hem pogut assolir: l’equip de “Carrer” ja va prou
enfeinat, i si ho ha de fer algun col·laborador caldrà remunerar la feina, i això, ara per ara, és inviable
per manca de recursos. Tanmateix, seguim buscant fórmules que ens permetin fer-ho en un futur.

Twitter de “Carrer”

El compte de “Carrer” a Twitter (@laveudelcarrer) serveix per fer difusió dels continguts de la revista a
través d’aquesta xarxa, així com d’altres notícies relacionades amb els articles publicats o l’actualitat
de la Favb. A data de gener del 2023, el Twitter de “Carrer” comptava amb 2.400 seguidors, uns 175
més que un any enrere. L’evolució del seu comportament és un reflex del pics d’interacció que es
corresponen a les dates de publicació dels números en paper (març, juny, octubre i desembre) (Annex
11). Malgrat mantenir una activitat baixa en comparació amb el compte de Twitter de la Favb, les
bones reaccions en els pics de publicació de nous números ens fan pensar que val la pena invertir
temps i esforços en optimitzar l’ús del compte de “Carrer”.

Nodrir un compte de manera sostinguda requereix molta dedicació -el flux de continguts d’aquesta
plataforma és molt diferent al d’una publicació trimestral en paper-. El reforç de l’equip de la revista
ha permès programar la publicació de continguts de “Carrer” per mantenir l’activitat entre les edicions
en paper. Quan tanquem número, es calendaritzen els tuits de tots els continguts. Normalment
publiquem tuits dia sí dia no durant els dos mesos posteriors a treure un número nou de la revista. El
tercer mes és més tranquil, perquè ja no hi ha més continguts que difondre i perquè l’equip de
“Carrer” es troba en plena fase de producció i tancament del número següent.

No tenim dades concretes, però creiem que, ara que tuitegem sistemàticament tots els articles,
aquests tenen més visibilitat i arriben a més gent. Sovint etiquetem les fonts que apareixen en els
reportatges i entitats o col·lectius vinculats a les problemàtiques que es tracten. Aquests sovint
contribueixen a la difusió dels articles. L’experiència està sent positiva i pensem que val la pena seguir
en aquesta línia i potenciar-la.

#Carrer
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Calendari

L’equip de “Carrer” s’encarrega des del 1996 de
la producció d’un calendari. Des de fa anys, el
dibuix va a càrrec de Carlos Azagra i Encarna
Revuelta. L’equip de “Carrer” es reuneix amb ells
a l’octubre per definir la idea de la il·lustració, de
manera que el calendari es pugui imprimir i
distribuir abans d’acabar l’any (desembre). Així
s’ha fet també el 2022, i el resultat ha estat el
calendari del 2023 dedicat a la lluita per la
defensa de la sanitat pública. En aquest cas, vam
contactar també amb la Comissió de Salut de la
Favb per fer-nos ressò d’algunes de les lluites en
marxa, algunes de les quals -no totes, per les
limitacions d’espai evidents- s’han vist reflectides
en el calendari d’enguany.

#Carrer
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Cobertura del 50è aniversari de la Favb

Enguany la Favb ha celebrat el seu 50è aniversari i ho ha fet amb un intens programa d’activitats que
ha durat tot l’any i que està abastament explicat en aquesta memòria. Aquí ens limitarem a explicar
què ha fet l’equip de Comunicació per difondre i donar cobertura als principals actes. Com ja s’ha dit
en aquesta memòria, les tasques de comunicació del 50è aniversari s’han afegit a l’activitat habitual de
l’equip de Comunicació, un fet que ha provocat que sovint hi hagués pics de treball que ens han
obligat a prioritzar feines -algunes les hem hagut de deixar de fer o aplaçar-les per més endavant-. Cal
destacar que, quan es negociava el conveni dels 50 anys, vam especificar la necessitat de reforçar
l’equip de Comunicació amb una persona que s’encarregués de la difusió dels actes del cinquantenari
-és a dir, de la feina sobrevinguda-. Però això no ha pogut ser així i hem hagut de fer mans i mànigues
per poder dur el vaixell a bon port.

Diàlegs amb gent interessant del moviment veïnal. Comunicació va fer difusió de tots els diàlegs
programats a través de les xarxes socials i la pàgina web de la Favb, i també va cobrir en directe, a
través del compte de Twitter de la Favb, tres d’ells (Carmel, a finals del 2021, Prosperitat i Sants). El
quart (Trinitat Vella) es va cobrir en diferit.

Debats sobre “El futur de Barcelona amb perspectiva veïnal”. A més de fer difusió a través de les
xarxes socials i la pàgina web de la Favb, vam cobrir en directe, a través del compte de Twitter de la
Favb, les dues jornades senceres (divendres i dissabte).

Acte central “Ocupem el Saló de Cent”. A banda de fer difusió de l’acte a través de tots els canals,
l’equip de Comunicació va participar de forma activa en l’organització. Per exemple, va impulsar i
coordinar l’elaboració i impressió de la postal commemorativa il·lustrada per Azagra i Revuelta que es
va entregar als assistents. L’acte en sí, es va cobrir simultàniament des dels comptes de Twitter de la
Favb i de “Carrer”.

Itineraris en autobús per espais guanyats per la lluita veïnal. Comunicació va fer la difusió dels tres
itineraris programats (Horta-Guinardó, Eixample i Sant Andreu). La cobertura en directe, però, la van
fer altres treballadores de la Favb que hi van assistir.

Revista “Carrer”. Vam publicar un especial a 40 pàgines per commemorar els 50 anys de la Favb
(número 160) i un dossier sobre l’estat de salut del moviment veïnal (número 162). Per a més detalls,
podeu consultar l’apartat d’aquesta memòria dedicar a “Carrer”.

Exposició a Ca l’Ardiaca “Salvem la ciutat per la democràcia”. Tot i que la producció va anar a càrrec de
l’Arxiu Històric, l’equip de Comunicació de la Favb es va encarregar de gestionat la impressió i
distribució dels exemplars. També es van fer reunions amb el seu comissari, Marc Andreu, per fer
seguiment dels continguts i el disseny.

Cartells i altres materials. Comunicació es va encarregar de buscar un dissenyador de la línia gràfica
dels 50 anys de la Favb -Manuel Cuyàs, amb qui havíem treballat feia poc, i molt satisfactòriament, per
al redisseny de “Carrer”-. També hem supervisat i revisat la producció de cartells i altres materials
promocionals de la majoria d’actes del programa.

#Carrer
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Algunes de les problemàtiques detectades al 2021 segueixen en l’ordre del dia de les associacions un
any després tot i al 2022 han adquirit més relleu els temes de participació i les qüestions socials.

Més enllà d’aquesta participació formal s’observa, però, un deteriorament d’altres pràctiques que són
imprescindibles perquè existeixi una relació fluida entre l’Ajuntament, les Administracions i el veïnat.
Ens referim a les moltes reunions dedicades a analitzar problemàtiques concretes, a discutir
projectes, a avaluar què s’està fent. 

En aquest sentit, se segueix detectant una davallada de l’activitat, un retard a l’hora de donar
respostes, un pes excessiu del temps dedicat a presentar les propostes de l’administració en
detriment del diàleg i la reflexió compartida. També hi ha un alentiment dels projectes, una manca de
respostes a qüestions que han superat els terminis. Existeix una frenada en els processos de diàleg i
participació que contrasta amb la velocitat que semblen haver pres les relacions de l’Ajuntament amb
les entitats empresarials i que sovint plantegen propostes que afecten negativament a la vida
quotidiana dels barris. 

Considerem que encara s’ha d’insistir en aquest aspecte, ja que és imprescindible desenvolupar un
intens diàleg i una participació a diferents nivells per fer front a l’allau de problemes greus que té la
ciutat, que pateixen els barris.
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Durant aquest any 2022 hem seguit la relació amb les nostres entitats associades a través de les
reunions per districte, que ens ha donat molta informació per ajudar la Favb a millorar i conèixer les
necessitats més urgents del veïnat. que calen prendre decisions des de la incidència política.  

Per facilitar l'assistència de tots els barris, els formats de les reunions han estat decidits per les
associacions: algunes han preferit en línia i altres presencials.

#XarxaRelacions
ASSOCIACIONS VEÏNALS
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ATENCIÓ PERSONALITZADA

A més del servei d’assessorament jurídic, l’assessorament econòmic i el suport comunicatiu a les
seves iniciatives, hem atès les associacions veïnals que ens han demanat suport o consell:

#XarxaRelacions
ASSOCIACIONS VEÏNALS
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MOVIMENTS SOCIALS

La Favb ha mantingut múltiples relacions amb altres organitzacions socials en el marc de les
convocatòries unitàries que, al llarg d’aquest any 2022, s’han realitzat (posicionaments,
manifestacions, manifestos, etc. )

Ens limitem aquí a assenyalar les relacions que de manera sostinguda hem establert a través de
projectes impulsats per la Favb obviant les associacions veïnals que, lògicament, han estat les
protagonistes.

En el marc de la Crida pel Dret a l’Habitatge: Arrels Fundació, ECOM, Fundació APIP-ACAM, CCOO,
Taula d’Entitats del Tercer Sector, Entrepobles, Observatori DESC, PAH, UGT, Sindicats de Llogateres,
APE.

En el marc de la campanya de terrasses: SOS Enric Granados, ECOM, Alerta Poble Sec, AVV Carrers per
a Tothom, ABDT, Ciutat Vella No Està en Venda, Plataforma en Defensa de la Barceloneta, ACIC, Fem
Sant Antoni, Catalunya Camina, La Barceloneta Diu Prou.

En el marc de la temàtica mediambiental: Aigua és Vida, Jubilats Macosa-Alstom afectats per l’amiant,
PTP, Ecologista en Acció.

En el marc del projecte de Totes Som Punt Lila: Cooperativa Cúrcuma, Auge Feminista, El Tinglado,
Associació Engranatge - Punts Lilàs de la Marina, Barris Violetes - CONFAVC i Plataforma contra la
Violència de Gènere.

 En el marc de la Coordinadora Veïnal del Baix Besòs: Federació d’AV de Badalona, Federació d’AV de
Santa Coloma de Gramenet (Favgram), Federació d’Associacions de Veïns de Montcada i Reixac
(Favmir), Confederació d’Associacions Veïnals de Catalunya (Confavc), Associació Veïnal Sant Joan
Baptista de Sant Adrià i la Taula d’Urbanisme de Barcelona.

Per potenciar la nostra relació estable, hem tingut reunions bilaterals amb el Sindicat de Llogateres i la
Xarxa d’Economia Solidària (XES).
 
Hem mantingut una relació continuada per portar endavant altres projectes comuns amb aquestes
organitzacions: Entrepobles, APE, APIP-ACAM, Fem Ciutat.

#XarxaRelacions
MOVIMENTS SOCIALS
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Confavc (Confederació d'associacions Veïnals de Catalunya): assistència als

CEAV: (Confederación Estatal de Asociaciones Vecinales) assemblea ordinària i participació en la
Red de Mujeres Vecinales.
Sinera: som membres de la junta de la mutualitat.
XES: hem fet el Balanç Social.
Coop75: som sòcies en dret a participar en les assemblees.
Consell d’Associacions de Barcelona (CAB): som membres de la Junta. 
Coordinadora Veïnal del Baix Besòs: hem estat fundadors i estem a la Junta.

ORGÀNIQUES 

La Favb està integrada i forma part dels òrgans de decisió d’aquestes organitza-
cions de segon i tercer grau:

consells federals i a l’assemblea ordinària

ÀMBIT MUNICIPAL

L’11 de maig vam tenir una reunió amb l’equip de govern municipal, amb l’alcaldessa Ada Colau. Jordi
Martí ( Tinent d’Alcaldia), Janet Sanz (Segona Tinenta d'Alcaldia) i Ancor Mesa, assessor alcaldia. La
reunió es va produir a petició de la Favb, a través d’una carta, i els assumptes principals han estat:  

- Fons Next Generation
- Consorci del Besòs
- Programa- previsions fins a finals de mandat

En aquesta memòria, en les temàtiques corresponents, relatem les reunions que la Favb ha mantingut
amb els diferents responsables municipals: Àrea d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat
(Segona Tinença d’Alcaldia); Àrea de Prevenció i Seguretat (Cinquè Tinent d’Alcaldia); Regidoria
d’Emergència Climàtica i Transició Ecològica; Regidoria d’Habitatge i Rehabilitació; Regidoria de
Mobilitat; Regidoria de Comerç, Mercats, Règim Interior i Hisenda; Regidoria de Memòria Democràtica;
Regidoria de Salut, Envelliment i Cures; Regidoria de l’Eixample; Regidoria de Ciutat Vella; i l’Agència de
Salut Pública de Barcelona. 

Sobre els processos participatius, si no anem errats, durant l’any l’Ajuntament n’ha obert 18 d’àmbit de
ciutat i hem prioritzat participar en aquells que la nostra presència podia oferir unes aportacions
qualitatives per la nostra relació amb el territori. 

Posem per cas el procés de Definició dels entorns de l’Estació de Sants, que ha comportat que la Favb
es reunís diverses vegades amb les associacions veïnal de la zona i durant el 2022 s’ha fet el seguiment
del procés.  La Favb també ha estat en la taula de treball per definir el protocol de Patrimoni Ciutadà i
el seu espai de governança i aquest procés tindrà seguiment durant el 2023. 

#XarxaRelacions
ORGÀNIQUES // MUNICIPALS

https://ajuntament.barcelona.cat/participaciociutadana/ca/patrimoni-ciutada
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Consell Turisme Ciutat: estem a la
permanent i a la vicepresidència
Consell de Ciutat: estem a la permanent
(2022)
Consell de Benestar Social: estem a la
Permanent
Consell Municipal de Benestar Social: estem
a la permanent
Consell Assessor de la Gent Gran: estem a la
permanent
Consell Assessor per al Suport Municipal
d’Inclusió
Consell de Dones
Consell d’Immigració
Consell Assessor Municipal d’Universitats
Consell de Prevenció i Seguretat de
Barcelona
Consell Municipal Escolar: Comissió Escola
Inclusiva
Consell assessor del Pla de Barris
Consell de Convivència, Defensa i Protecció
dels Animals
Consell Ciutadà per la Sostenibilitat
Consell de Mobilitat d’AMB
Consell d’Habitatge Social
Consell assessor municipal d’Universitats de
Barcelona

INSTITUCIONALS

La Favb forma part dels següents consells de
l’Ajuntament: (els consells estaven barrejats amb
els grups i participacions…)
 

Comissió de Desigualtats
Comissió de seguiment del Pressupost
Municipal
Comissió d’Habitatge
Noves normes de Participació Ciutadana
Jurat en els Premis Montserrat Roig: estem al
jurat
Acord Ciutadà per a una Barcelona Inclusiva:
estem al Consell de Governança
Pacte del Temps: estem en la Comissió
d’Impuls
Taula de Contractació Pública
Pacte per la Mobilitat
Taula per l’Emergència Climàtica
Grup de treball de Rehabilitació
Taula d’Habitatge Cooperatiu
Grup de treball d’Expulsió de Veïns
Grup de Treball de Pobresa Energètica
Grup de treball Patrimoni Ciutadà
Barcelona+Sostenible
Comissió de Catalogació d’arbres d’interès
local
Comunitat Metadecidim
Taula ciutadana per una Nit Cívica i Segura
Agenda 2030: Transició Digital, Esports i
Coordinació Territorial i Metropolitana
Grup de treball del Pla Director de
Subvencions pel Clima
Àmbit supramunicipal
Consorci Sanitari de Barcelona
Consorci d’Educació
Consorci del Parc Natural de la Serra de
Collserola: consell
Pla Estratègic Metropolità de Barcelona

Pel que fa al 2022, hem participat en aquests
grups de treball: 

Grup de treball Patrimoni Ciutadà

#XarxaRelacions
INSTITUCIONALS
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Direcció General del Patrimoni Cultural
Direcció General d’Acció Cívica i Comunitària-Drets Socials
Conselleria de Treball i Conselleria de Salut: Amiant
Departament de Salut: Servei de Coordinació d’Actuacions de Salut Laboral
Institut Català de Seguretat i Salut Laboral
Departament d’Empresa i Treball 

 Talaia-Cop de mà
 Tecum
 Cooperativa ARÇ
 Femarec
 Garbet
 Geseme
 Sinergia
 Joan Linux
 Formabinari
 Uniaudit

Relacions amb la Generalitat de Catalunya:

ALTRES INSTITUCIONS

Durant el 2022 també s’han realitzat diferents reunions amb altres institucions, algunes
convocades des de la Favb per temes d'importància per al moviment veïnal i d’altres pels
departaments o secretaries corresponents a l’organisme administratiu. Entre aquestes: AMB,
Sindicatura de Greuges, Govern de l’Estat, partits polítics, etc. 

ADMINISTRATIVES INTERNES

Per portar a terme les seves activitats, la Favb compta amb la col·laboració estable de:

#XarxaRelacions
INSTITUCIONALS // INTERNES 
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#SomFavb
2022

JUNTA FAVB
Ana Menéndez Martínez de Bartolomé - presidència
Albert Recio Andreu - Vicepresidència primera
Juan Camilo Ramos - Vicepresidència segona
Marta Carrera Plans - Secretaria
Maria Teresa Martínez - Vicesecretaria
Joan Bordetas - Tresoreria (in memorien, agost)
Pere Massanet - Tresoreria ( des de setembre)

VOCALS
Sylviane Dahan
Joan Vidal Vilanova
Jaume Matas Pedra
Corina Maria Albir Sanchez
Marcel·la Güell Cid
Joan Martínez Leon

COL·LABORADORES
Mariela Iglesias 
Lisa Marrani 
Pere Mariné
Miquel Prats
Xavier Moreno 
Salvador Lara 
Paco Florez 

EQUIP TÈCNIC 

Projectes
Joan Maria Soler 
Roberta de Carvalho 
Alaitz Martinez 

Suport projectes
Laura Mas 

Administració:
Pilar Heras 
Rocio  Altozano
Felipe Manzaneque

Comunicació/Carrer
Nèstor Bogajo
Elia Herranz
Cristina Palomar

Jurídic
Laura González




